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SRAMOTA!

To, česar smo se bali, se je  
zgodilo. Poslanska zbornica je  
na predlog predsednika Vio- 
lanteja spet odložila (koliko je 
že bilo odlogov!?) razpravo o 
zaščitnem zakonu za Sloven
ce v Italiji. Ta naj bi se spet za
četa po aprilskih deželnih vo
litvah, kar pomeni po veliko
nočnih praznikih, 25. aprilu,
1. maju, referendumu...

Ne bomo se na tem mestu 
spuščali v groteskno ozadje ali 
bolje izumetničene argumen
te predsednika parlamenta, da 
bi spet potisnil naš zaščitni za
kon na ne vemo kakšno me
sto. Tu si je  Violante izmislil ce
lo vrsto razlogov (bolje izgo
vorov), da se debata o zakonu 
spet odloži. Tehnično poročilo 
(ki da ga še ni), namišljeno ne
skladje med okvirnim manjšin
skim zakonom in Masellijevim 
osnutkom - to so le drobci iz 
bogate imaginacije tretjega 
najvišjega predstavnika drža
ve (po predsedniku republike 
in predsedniku senata). To je  
Violante naredil kljub odloč
nim protestom ministra za zve
ze s parlamentom Loiera, pred
sednice ustavne komisije Rus- 
so Jervolino in samega poro
čevalca Masellija.

V Ita liji bodo 16. aprila de
želne in delno upravne volitve. 
Teh pa ne bo v naši deželi, ra
zen malih izjem. Prav gotovo 
je  v rimskih političnih krogih za 
odlog razprave o slovenskem 
manjšinkem zakonu botrova
lo tudi volilno dejstvo. Kot že 
rečeno, bo glavnina volitev v 
ostalem italijanskem prostoru 
in ne pri nas. Če bi bile deželne 
volitve tudi v naši deželi, bi bil 
odlog vsaj deloma razumljiv, 
čeprav nikakor opravičljiv. Ta
ko pa sploh n i mogoče govo
riti o kakem nestvarnem "razu
mevanju" za to dejanje.

Kaj pa sedaj? Težko je  napo
vedati, kaj se bo zgodilo. Ome
n ili smo že termine, k i bodo 
meseca aprila ali maja tako ali 
drugače pogojevali naš zakon. 
Pa če pade vlada (v slučaju vo
lilne zmage desnice) in pride 
do razpusta parlamenta? Vse 
to je  v teoriji -in  ne samo - mo
žno. V tem slučaju b i vse sku
paj padlo v vodo. Zakon bi mo
ral znova začeti svoj križev pot 
v novi parlamentarni dobi - ka
ko in kaj pa se ne ve... STR. 2

ANDREJ BRATUŽ

I T A L IC A  FIDES

Nova odložitev parlamentarne raz
prave o zakonskem predlogu za zaščito naše slovenske na
rodne manjšine je seveda še vedno predmet pozornosti 
naše in  tud i vse slovenske javnosti. Zanim ivo in tudi po
m enljivo je, da je sklep o odložitvi razprave na čas po de
želnih volitvah, k i bodo 16. aprila, padel le nekaj dni po 
prvem uradnem obisku novega slovenskega zunanjega m i
nistra Rupla v R imu, kjer so mu njegovi italijanski sogo
vorn iki zagotavljali, da za našo zaščito ne bo novih zaprek. 
Izkazalo pa se je, da te zapreke še obstajajo, kar potrjuje 
nova prekinitev parlamentarnega postopka.

Sicer lahko rečemo, da je zgodovina italijansko-sloven- 
skih odnosov ali natančneje zgodovina odnosov med ita
lijansko državo in  našim slovenskim ljudstvom na las po
dobna igri mačke z miško, saj se skozi prepletajo neizpol
njene obljube, izigravanja, sprenevedanja in podobno. Pri
čelo se je že leta 1918, ko je general Carlo Petiti di Rore- 
to (1862-1933) kot prvi guverner na od Italije zasedenem 
ozemlju z javnim proglasom zagotovil Slovencem uživanje 
takšnih pravic, kakršnih niso imeli n iti pod Avstrijo. Kaj 
je bilo z nami Primorci do leta 1945, je znano. B ili smo ob
sojeni na narodno izginotje, kar z drugim i besedami po
meni rodom or ali genocid. Odnosi med Ita lijo  in  Sloven
ci so se uradno obnovili s podpisom Londonskega spora
zuma leta 1954, po katerem se je v T rst vrn ila  italijanska 
uprava. Sporazumu je b il priložen Posebni statut, v kate
rem je bila natančno določena raven zaščite slovenske in 
italijanske manjšine v obeh conah nekdanjega Svobodne
ga tržaškega ozemlja. Vsi predobro vemo, kako je b ilo  s to 
pogodbo. Zgodilo  se je, da je tržaški sodnik označil Pose
bni statut za "navaden kos papirja", češ da njegova določila 
niso sestavni del italijanske notranje ureditve, kar pome
ni, da ne obvezujejo nikogar, torej nobene veje oblasti v 
državi. Italijanski parlament te pogodbe ni ra tific ira l, saj 
vlada sploh ni predložila ustreznega ratifikacijskega zakon
skega osnutka, ko t se dogaja za vse mednarodne listine. 
A li n i to  izigravanje drugega pogodbenika?

Enaindvajset let kasneje (novembra leta 1975) je bil pod
pisan tako imenovani Osimski sporazum, s katerim sta obe 
državi (Italija in Jugoslavija) dokončno pravno uredili me
jo na bivšem Svobodnem tržaškem ozemlju. Sporazum v 
uvodnem odstavku in predvsem v svojem 8. členu zago
tavlja obema prizadetima manjšinama enako raven zaščite, 
ko t je predvidena v Londonskem memorandumu in nje
govem Posebnem s ta tu m. Obe listini sicer prenehata velja- 
n, a se podpisnici obvezujeta, da bosta državi v okviru svo
jih notranjih ureditev ohranili veljavnost dosedanjih ukre
pov v korist obeh manjšin (slovenske v Ita liji in  ita lijan
ske v Istri). Konec leta 1975 je Slovenijo obiskala kva lifi
cirana delegacija deželne vlade Furlanije-Julijske krajine. 
Vodil jo je tedanji predsednik Comelli. Delegacija je v Lju
bljani sprejela tudi odposlanstvo italijanske manjšine, ki 
živi na ozemlju Slovenije. Ob tej priložnosti je predsednik 
Comelli med drugim  dejal, da bodo "obe državi in Slove
nija ter Furlanija-Julijska krajina v okviru lastnih pristo j
nosti in z zakonskimi instrumenti znale konkretno uredi
ti tista področja, ki so pomembna za ohranitev in okrepi
tev jezikovnega, narodnega in  kulturnega bogastva obeh 
manjšin". s tra n  2

D R AG O  LEGIŠA

J A N E Z  P A V E L I I .  V  S V E T I H  K R A J I H

PONIŽNOST 
IN POGUM

Sveti oče Janez Pavel II. 
seje v nedeljo, 26. t.m., vrnil 
s svojega odmevnega po to 
vanja v Sveto deželo in za 
kristjane, Jude in muslimane 
svete kraje. Svetovna javnost 
je  z res velikim  zanimanjem 
sprem ljala njegovo potova
nje, saj je  papež v zadnjih 
štiridesetih dneh napravil ta
ko velike stvari, kakršnih do
slej nismo bili vajeni: poklo
nil se je  m uslim anom  in Ju
dom , katere je  prosil odpu
ščanja za vse hudo, ki so jim  
ga b ili s torili kristjani, Pale
stincem je posredno priznal 
pravico do samostojne d r
žave, ko jih  je  obiskal. G oto
vo pa je  največja zasluga te 
ga velikega poljskega pape
ža v tem, da je  v tretje  tisoč
letje pripelja l Cerkev sprav
ljeno "z brati muslim ani" in 

• "s starejšim i brati Judi", kot 
sam papež W ojty la  imenuje 
pripadnike m uslim anske in 
judovske vere. Če k tem u 
dodam o še njegovo neneh
no zavzemanje za odpravo 
krivic, za složnost in m ir, za

spoštovanje drugačnosti in 
za globoko spoštovanje prav 
vsakega človeka, potem ima
m o pred seboj sliko papeža 
in Cerkve, kakršnih še do ne
davnega nismo poznali: nič 
več torej neumestnega trium- 
fa lizm a, tem več skrom no 
spoštovanje evangelijev, ki 
zahtevajo prav od vsakega 
kristjana, da živi po Jezuso
vih besedah.

Če smo bili presenečeni 
nad odprtim  in lepim spreje
mom, ki gaje bil papež dele
žen v Jordaniji s strani musli- 

| manov, potem moramo še z 
veliko večjim  veseljem ugo
toviti, da so Janeza Pavla II. 
z navdušenjem in neprikritim 
občudovanjem sprejeli v Iz
raelu, tako daje izraelski pred
sednik Weizman po obisku 
svetega očeta v Sveti deželi 
v izjavi za tisk dejal, da je šlo 
za zgodovinski dogodek, s 
katerim je papež naredil ve
liko dejanje, ker je katoliško 
Cerkev spravil z Judi in tako 
zares vstopil v t, etje tisočletje 
kot eden najvidnejših ver

skih, etičnih in moralnih vo
diteljev na svetu.

Kot vreden Petrov nasled
nik na čelu Cerkve se je  Ja
nez Pavel II. pokazal tudi ta
krat, ko je globoko in vidno 
ganjen počasi stopil do Zida 
žalovanja (na sliki), najsvetej
šega kraja vseh Judov na sve
tu, in je v zidno špranjo po iz
razito judovski navadi vtaknil 
listič, na katerem je bila pro
šnja prvega moža Cerkve za 
odpuščanje vsega gorja, ki so 
ga prizadeli kristjani Judom. 
Česa takega svet ni še videl 
in ni bil vajen. To veliko pa
peževo dejanje je  prepričalo 
tudi najbolj pravoverne Ju
de, da papež misli s spravo 
med kristjani in Judi resno, 
da čisto zares misli, ko nene
hno govori, da je  za boljšo pri
hodnost na svetu odločilnega 
pomena složno zavzemanje 
treh monoteističnih verstev 
(muslimani, kristjani injudje) 
za sožitje, m ir in zgledno so
bivanje v svetu. STRAN 5

JURIJ PALJK
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S 1. STRANI

ITALICA...
Te in še druge izjave so 

med drugim odstranile vsa
kršen dvom o ozemeljskem 
obsegu zaščite, kar pomeni, 
da pravico do zaščite ima ce
lotna slovenska manjšina na 
ozem lju republike Italije. Za
deva pa se je v Rimu kmalu 
začela krhati, saj je zakonski 
osnutek, ki gaje pripravila vla
da za ratifikacijo Osimskega 
sporazuma v parlamentu, po
polnom a prezrl obveze do 
slovenske manjšine. Poslan- 
skazbornicaje sporazum po
trdila decembra leta 1976 in 
ob tej priložnosti le odobrila 
resolucijo, ki med drugim ob
vezuje vlado, da "pripravi pri
merne instrumente, ki naj za
jam čijo popolno enakoprav
nost, svobodni razvoj in glo
balno zaščito slovenske manj
šine v deželi Furlaniji-Julijski 
krajini". Senat je Osimsko po

godbo odobril na začetku le
ta 1977, s čimer je dokončno 
postala veljavna. Toda od leta 
I977 do danes je poteklo že 
celih 23 let in mi še čakamo 
na izpolnitev obljub ter pod
pisanih mednarodnih obvez!

Iz zgodovine odnosov med 
Grki in Rimljani vemo, kako 
so prvi za Rimljane veljali za 
nezanesljive ljudi, za ljudi to 
rej, ki jim  ne moreš zaupati, 
da bodo držali dano besedo. 
O dtod tudi znani rek "graeca 
fides" in tudi znani izrek "Ti- 
meo Danaos et dona feren- 
tes“ (Bojim se Grkov, četudi 
prinašajo darove). Ali ne bi 
glede na pravkar opisano 
zgodovino odnosov med ita
lijansko državo in Slovenci 
lahko povsem upravičeno na
mesto "graeca" napisali 'itali- 
ca fides"? Ker smo že pri la
tinskih izrekih, napišim o še 
tega: "Quousque, tandem?" 
(Doklej, torej?).

S 1. STRANI

S R A M O T A !

Pri vsem tem je treba pouda
riti, da ima tudi Slovenija svoje 
naloge in odgovornosti. Sicer 
pa je že od strani slovenske stran
ke (SSk) padel zelo umesten in 
aktualen predlog o internacio
nalizaciji celotnega vprašanja. 
To lahko uradno naredi najprej 
sama republika Slovenija, kot 
nekoč Avstrija za svojo manjši
no v Južnem Tirolu. Danes se 
uradno Slovenija sicer o tem ze
lo previdno izraža. V neki izja
vi npr. zunanje ministrstvo v 
Ljubljani komentira, da še upa 
na skorajšnji vpis na dnevni red 
parlamenta, kar da bi bilo že po
zitivno dejstvo. Ampak, ali ni 
bil slovenski zakon že stokrat 
na dnevnem redu? Ali naj živi
mo od diplomatskega upanja?!

Če postopka za internacio
nalizacijo ne stori uradna Slo
venija, lahko to v nekem smi
slu opravi tudi manjšina sama. 
To pa predvsem s tem, da se o- 
brne na ustrezne evropske us
tanove, kot so evropski parla
ment, Evropski svet, evropsko 
sodišče v Luksemburgu itd. V 
javnost je med drugim že pri
šla tudi vest, da se je neka ne
vladna organizacija v matični 
domovini že obrnila na ZDA, 
Veliko Britanijo in še druge dr
žave, ki so bile med podpisni
cami mirovne pogodbe z Ita
lijo, da posredujejo v zadevi.

Že smo nekoč omenili, da so 
marsikdaj države v delikatnih 
trenutkih v odnosih s kako dr
žavo odpoklicale svoje amba
sadorje v domovino. To bi lah
ko res bil vsaj eden od signa
lov, s katerimi bi Slovenija mo
čneje nastopila pred Rimom. V 
zadnjem času je to npr. nare
dil Izrael z odpoklicem svoje
ga veleposlanika na Dunaju ob 
Haiderjevem vstopu v avstrij
sko vlado. Zato bi morala Slo
venija tu zarožljati...

To vsekakor ni v čast državi, 
ki se ponaša z dolgoletno demo
kratično in evropsko tradicijo.

Med pripadniki slovenske 
manjšine v Italiji bi lahko raz
pisali stavo o tem, kdaj in ka
ko se bo zaključila zgodba o 
parlam entarnem  postopku 
zaščitnega zakona v mandat
ni dobi levosredinske vladne 
naveze v senci prejšnje O lj
ke. Zadeva vedno bolj zado- 
biva obrise burke v značilnem 
slogu italijanske tradicije. Že 
pred časom smo namreč na 
tem mestu zapisali, da se nič 
več ne čudimo stalnemu pre
laganju parlamentarne raz
prave in da moramo pričako
vati vsemogoče zaplete in raz
prave.

Zadnji dogodki so znani. 
Po nedavnem obisku novega 
slovenskega zunanjega m in i
stra Rupla v Rimu in imeno
vanja valdostanskega poslan
ca Caverija za podtajnika v 
vladi za vprašanja dežel in je
zikovnih manjšin je  kazalo, 
da bo le prevladala politična 
doslednost in se bo parla
ment lotil odobritve zakona, 
četudi po obrokih, še pred 
deželnimi volitvam i 16. apri
la. Pojavnih napovedih bi se 
to moralo zgoditi na seji po
slanske zbornice minulega 
16. marca, za katero je bil že 
pripravljen dnevni red: ob
ravnava zaščitnega zakona 
naj bi se začela takoj za točko 
o "evropski direktivi o upo
rabi maščob pri izdelovanju 
čokolade..." Predsednik Vio- 
lante pa je  nepričakovano 
predlagal, da se točka o za
ščitnem zakonu prenese na 
čas po deželnih volitvah, se 
pravi tam nekje po 20. apri
lu. Velika večina prisotnih po
slancev, vključno onih Pola 
svoboščin, je ta predlog spre
jela. Resnici na ljubo moramo 
povedati, da sta odložitvi jav-

ZAŠČITNI ZAKON  
NA "POČITNICAH '1

ALOJZ TUL

no nasprotovala tako poroče
valec Maselli kot predsedni
ca odbora devetih za usklaje
vanje zaščitnega besedila po
slanka Jervolinova.

OGORČENOST IN 
UŽALJENOST MANJŠINE

To je  pri slovenski manj
šini povzročilo hudo zaskrb
ljenost in moralno užaljenost, 
kajti več kot enomesečna od
ložitev prinaša s sabo veliko 
tveganje, ali se bo postopek 
sploh redno nadaljeval in po
zitivno zaključil. Poleg časov
ne stiske bo na delovanje vla
de in parlamenta gotovo vpli
val izid aprilskih volitev v pet
najstih deželah z navadnim 
statutom. Manjšinske organi 
zacije civilne družbe in poli
tične komponente v tem ča
su dajejo duška razočaranju 
in se sprašujejo, kaj storiti. Iz 
njihovih izjav izhaja, daje tre
ba vsekakor pokazati odloč
nost in temu ustrezno nekaj 
ukreniti. Izjemo predstavlja 
slovenska komponenta Levih 
demokratov, ki se postavlja 
v vlogo gasilcev omenjene o- 
gorčenosti v manjšini, češ da 
"eklatantnih akcij ne potrebu
jemo".

O b tem zadnjem zastoju 
se nujno moramo vprašati, 
kateri so resnični vzroki za ta
ko razburljiv potek parlamen
tarnega postopka v zvezi z 
zaščito slovenske manjšine v 
Italiji. Ni težko jih izluščiti, kaj
ti iz celotnega dogajanja izha
ja, da sedanja levosredinska 
vladna koalicija sama pri sebi

ni trdno odločena odobriti za
ščitni zakon za vsako ceno. 
O dtod stalno zavlačevanje in 
odlaganje, kakor da bi šlo za 
usodo države, ne pa za ukrep 
v prid neke že močno ošiblje- 
ne narodne manjšine. V bist
vu gre namreč za apliciranje 
splošno priznanih človekovih 
pravic na konkretne primere 
v duhu evropskih standardov.

V primeru slovenske manj
šine v Italiji gre za anahroni
stičen in neutemeljen po liti
čni odpor, ki se pri nas ob ta
ko imenovani "vzhodni meji" 
že dolgo umetno vzdržuje s 
sklicevanjem na tragične me
dvojne in povojne dogodke.
V resnici gre za staro zasidra
nost o odklanjanju slovanske
ga sveta v nacionalističnem 
ključu, in to navzlic neizbež
nemu procesu odpravljanja 
državnih meja v okviru snu
joče se Evrope, gospodarske 
integracije in globalizacije. 
Središče teh nacionalističnih 
krogov in njihovih pomožnih 
organizacij je, kot znano, rav
no Trst. Ni slučaj, daje njihov 
vidni glasnik znani tržaški po
slanec Nacionalnega zavez
ništva.

NEUSKLAJENOST
V MANJŠINI

Po drugi strani pa ne m o
remo m im o dejstva, da se je 
slovenska m anjšina sama 
znašla razdvojena, potem ko 
so se vse njene komponente 
predhodno dogovorile za sku
pno zakonsko besedilo. Da
lje ni nobena skrivnost, da sta 
vladnemu poročevalcu Ma- 
selliju pomagala oblikovati 
"poenoteno" besedilo vidna

slovenska predstavnika levi
čarskih strank in ga nato pred
stavila drugim manjšinskim 
kom ponentam  kot največji 
m ožni dosežek v sedanjih 
razmerah, ki ga zato ne gre 
bistveno spreminjati oziroma 
dopolnjevati. Tudi znano sre
čanje med Finijem in Violan- 
tejem pred dvema letoma v 
Trstu naj bi pripom oglo k o- 
m iljenju nasprotovanja des
ničarjev zaščitnemu zakonu.

Že omenjena predstavni
ka levice sta v polemiki z dru
g im i manjšinskim i kom po
nentami nasprotovala temu, 
da bi manjšina spodbujala 
Slovenijo k odločnejšemu za
vzemanju za zaščito, češ da 
"je resna napaka postavljati 
manjšino kot talca v pasivno 
odvisnost od medsebojnih 
odnosov dveh držav" (Novo 
Delo 26.6.99) oziroma klicati 
na pomoč "mamico iz Ljub
ljane" (Novi Matajur27.7.99). 
Kljub temu sta 6. marca tek
la v Ljubljano v okviru skup
nega manjšinskega zastopst
va prosit zunanjega ministra 
republike Slovenije, naj se ob 
obisku v Rimu odločno zav
zame za sprejem zaščitnega 
zakona.

Razvoj dogodkov je poka
zal, da je bila stalna zaskrb
ljenost manjšinskih krogov 
tako glede vsebine zakona 
kot politične volje odgovor
nih v državi, da ga parlament 
odobri, upravičena in stvar
na. Po vsem, kar se je doslej 
dogajalo, manjšini očitno ne 
ostane drugega, kot da od
slej verjame le v dejanja.

P O V E J M O  N A G L A S JANEZ POVSE

SSk ZA RABO 
SLOVENŠČINE

Deželno tajništvo SSk je 
poslalo na ministrstva za no
tranje zadeve, deželna vpra
šanja in zdravstvo te r na de
želno odborništvo za zdrav
stvo zahtevo, da se za podro
čja, kjer živijo priznane etni
čne manjšine, pripravijo dvo
jezična volilna potrdila za re
ferendume 21. maja in privo
ljenja za odstop telesnih orga
nov po smrti, ki jih bodo deli
li z vo liln im i potrdili. Za F-Jk 
pridejo v poštev slovenščina,

furlanščina in nemščina. SSk 
meni, da bi se morala om e
njena dvojezična potrdila in 
obrazci razdeliti v 35 občinah 
naše dežele, kjer so prisotni 
Slovenci (šestobčin naTrža- 
škem, osem na Goriškem in 
21 v videmski pokrajini).

Zahteva SSk temelji na 6. 
čl. ustave, 8. čl. Osimske po
godbe ter številnih razsodbah 
o pravici do rabe slovenščine. 
Odgovorne oblasti imajo m o
žnost, da z upoštevanjem o- 
m enjen ih  do loč il izkažejo 
spoštovanje temeljnih pravic 
narodnih manjšin.
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PRELOMNI POSEGI JANEZA 
PAVLA II.
V zadnjem času je  papež Janez Pavel II. 

opravil dvoje epohalnih dejanj. Najprej o- 
pravičilo  kristjanov Bogu za vse, kar je  b ilo  
v preteklosti zm o tno  in nasilno, nato pa še 
potovanje  v Sveto deželo z željo p o  spravi z 
vsemi osrednjim i verami v Jeruzalemu. V 
prvem prim eru je  papež slej ko prej začutil 
veliko nevarnost, pred katero n i varen nihče, 
in sicer v prevelikem človekovem prepričanju 
v lastno nezm otljivost ali celo popolnost. 
Nezmotljivost in občutek popolnosti namreč 
vidita krivdo le v drugih, takšna miselnost 
pa ne m ore prispevati k ustvarjanju novega 
sveta, v katerem se človeštvo z vsemi svoji
m i različnostm i vse hitreje prepleta  v eno 
samo družino. To nevarnost je  mogoče opri
jem ljivo  dokazati na dogodkih preteklosti, 
zato je  papež s svojim opravičilom  pokazal 
na dokazane prim ere zm ote ter iz n jih  izvi
rajoče sovražnosti. Pri veri se je  mogoče skli
cevati na Boga in ga im eti v zakupu, s čimer 
zmota naj ne b i bila zmota, krivica naj ne bi 
bila krivica. Dejstvo je, da je  le Bog popo ln  
in nezm otljiv , ker je  izvir in poosebljeno  
večno delovanje ljubezni, ker še n i n ikom ur 
storil n ič žalega in ker ne potrebuje krutosti 
za dosego svojih ciljev. Prav je, da se zato 
človek zaveda, da, kadar dela b ližn jem u sla
bo, to zagotovo n i Bog.

Potovanje v Sveto deželo je  tako ko t o- 
pravičilo za zm ote  v preteklosti enako epo
halno. N i mogoče m im o  iztrebljanja Judov 
v drugi svetovni vojni, naroda, ki je  postal

klavna žrtev za nakopičeno sovraštvo tedaj 
razvitega sveta in njegovega prepričanja v 
lastno popolnost. Judov je  razmeroma m a
lo, zato se niso m ogli braniti, to  pa ne velja 
za muslimane dandanes, k i so v veliki meri 
postali del razvitega sveta in brez složnega 
sobivanja z n jim i ni mogoče računati na m ir 
v tem  tisočletju, prav tako pa jih  n i mogoče 
sprem eniti v krivce in žrtve. Janez Pavel II. je  
to nevarnost začutil, zato je  pokazal tisto p o t 
naše prihodnosti, k i ne bo p o t zmote, so
vraštva in nasilja. V tem smislu je  nu jno v 
večji m eri upoštevati Boga in se zavedati ne
varnosti, če b i videli popo lnost v sebi. Prav 
ta nevarnost je  naš največji sovražnik, saj 
nam preprečuje, da b i se zares vživeli v d ru 
gačnega od  nas in se z n jim  zbližali. Brez 
zbližanja z drugačnim i se bodo  v nas že to 
likokrat v preteklosti nakopičili presodki in 
strahovi, od  tu pa že n i več daleč do nestrp
nosti in nasilja. Vse to velja za vse ljud i in vse 
vere tega sveta.

Kako utem eljeno je  epohalno papeževo 
poslanstvo, m ed drugim priča televizijska od
daja, ki je  p red  nedavnim soočila italijansko 
javnost s tukaj živečim i muslimani. V pred
stavnikih naše civilizacije je  b ilo  to liko  neza
vednega rasizma in vzvišenosti, da je  človeka 
upravičeno obšel strah. Papeževa sedanja 
velika dejanja torej še kako izhajajo iz p ro 
b lem atičn ih  nagibov današnjega sveta in 
vseh nas v njem.
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AKTUALNO

I N T E R V J U  /  J A N E Z  P O D O B N I K

ZA NOVO POLITIČNO 
PODOBO SLOVENIJE

JOŽE HORVAT

Gospod Podobnik, je  
zd ru ž ite v  ljudske stranke in  
krščanskih  dem okratov tako  
reko č  že  dejstvo?

Govorim lahko predvsem z v id i
ka SLS. Naša stranka je iskreno in s 
političnim preudarkom, da gre za ze
lo resen in naporen proces, storila 
vse, da bo 15. aprila prišlo do zdru
žitve obeh strank - v nov politični 
subjekt, ki bo desnosredinsko us
merjen in bo po mojem trdnem pre
pričanju preoblikoval politično po
dobo Slovenije za daljše obdobje. 
Prepričan sem, da je podobno sta
lišče tudi pri SKD.

Skeptiki kljub temu 
pravijo, da še n i povsem  
zanesljivo, da bo na omenjeni 
dan priš lo  do združitve.

Takih v naši stranki ni. Treba pa 
je povedati, da slovenski medijski 
prostor, še posebej politični dnev
niki in elektronski mediji niso de
lovali v prid temu procesu. Seveda 
mediji oblikujejo javno mnenje in 
tudi pričakovanja ljudi - toda zani
m ivo je tole: slovenski vplivni me
diji so že nekajkrat naredili križ čez 
združevanje, ki pa seje vendarle na
daljevalo, in mediji so šele v zad
njem času začeli iskati drugačne 
[ f z la?.e tc8a dogajanja. Tako v pri
hodnjih dneh pričakujem pogloblje
n i  ° mer|tarje in analize o tem, kaj 
združevanje pomeni za naš politični 
prostor. Res pa je, da je v tem času 
bilo nekaj neznank, recimo, kakšno 
bo novo ime, vprašanje o vodenju 
stranke, njene organizacije, različ- 
nega položaja obeh strank, saj je e- 
na v opoziciji, druga v vladi. O  rešit
vah teh zadev tečejo v teh dneh naj
bolj intenzivni pogovori.

K a j je  ta  h ip  še najbo lj 
sporno: novo im e stranke  
- a li k ako  do novega  
predsedn ika?

M islim , da ime ni sporno. Pri i- 
menu nove stranke je po mojem tre
ba upoštevati dejstvo, da se združu
jeta dve samostojni politični stranki, 
da pa obe pristajata na navezavo 
ali pozitivni vzgib, ki izhaja iz zgo
dovinske slovenske ljudske stranke 
oz. vsega pozitivnega, kar je prina
šala v slovenski političn i prostor. 
Zato m islim, da bi bila ena izmed 
možnih dobrih rešitev, če bi se no
va stranka imenovala "SKD in SLS - 
Slovenska ljudska stranka". Je pa še 
nekaj drugih predlogov. Zelo po
membno je seveda vprašanje vod
stva nove stranke. V zvezi s tem bom 
izrazil osebno mnenje, ki pa je prav
zaprav tudi mnenje naše stranke, 
da bi namreč bilo politično modro, 
če bi se obe stranki oz. njuni vod
stvi odločili in skupaj predlagali no
vo povezovalno osebnost, človeka 
z velikim  ugledom v Sloveniji, tudi 
s politično karizmo, istočasno pa bi 
sedanji vodstvi, še posebej oba pred
sednika, enotno podprla to tretjo 
osebnost. O dprt pa je še način izvo
litve; vSLS menimo, daje treba najti 
takega, ki bo primerljiv evropski po
učn i tradiciji in ne bo zahteval ve- 
'ikih finančnih sredstev. Najustrez- 
oejši bi za to bil kongres. Kot se ve, 
Pa vodstvo SKD še vedno meni, da 
bi o tem povprašali članstvo obeh 
strank. V SLS tega sicer v principu 
oe zavračamo, predlagamo pa teh
ten premislek.

Mnogi so prepričani, da je 
združevanje Slovenske ljudske 
stranke (SLS) in slovenskih kr
ščanskih demokratov (SKD) naj
pomembnejši politični proces 
teh tednov. Če se bo združitev 
posrečila - kar je skoraj zane
sljivo -, bo gotovo imela velike 
posledice za Slovenijo. O  tem 
združevanju smo se pogovarja
li s predsednikom slovenskega 
državnega zbora in predsedni
kom programskega sveta SLS Ja
nezom Podobnikom, tudi sicer 
enim najvidnejših politikov po
mladnega prizorišča v Sloveniji.

K o t vodite lja  nove stranke  
se om enja im e Franceta  
A rh a rja , sedanjega  
g u vern erja  Banke Slovenije.
B i A rh a r  b il z a  vas 
sprejem ljiv?

Rad bi bil kar najbolj korekten do 
guvernerja Banke Slovenije dr. Ar
harja, saj zelo spoštujem njegovo 
delo, njega kot človeka in kot ugled
nega strokovnjaka, ki je sinonim za 
stabilnost slovenskega tolarja in je 
tudi sicer verodostojen - po mojem 
bi bil odlična rešitev za vodenje no
ve stranke, vendar tega vprašanja v 
ničemer ne bi rad prejudiciral.

O m enili ste z d ru že n i 
s tra n k i kot novo stranko .
Ta to re j ne b i b ila  p re p ro s to  
sestavljena iz  dveh strank?

Slo bo za novo, proevropsko, in 
ob tem za slovenstvo afirmativno 
usmerjeno stranko, za nov politični 
subjekt, ki bo imel novo vodstvo in 
tudi nov program, ki ga napolnju
je jo vsebinske, človeške, kadrov
ske novosti pa tudi programska in 
p o lit ičn a  ded išč ina  dosedan jih  
strank. To bo stranka, ki bo na novo 
ustvarjala politične pogodbe in za
vezništva.

Z an jo  bo to re j do neke 
m ere treba n a jti tu d i nove 
kadre?

Predvsem je treba slediti klasični 
maksimi, ki velja za politično delo, 
da se ne smeš nikom ur odpoveda
ti in vsakomur najti mesto, kjer je 
lahko najbolj ustvarjalen. In če je 
kje moč nove stranke, je  v tem, da 
bo k sodelovanju znova povabila 
sposobne Slovenke in Slovence, ki 
so se morda v zadnjih letih razoča
rali ali so se umaknili v  zasebnost. 
O b njih pa je, razumljivo, še vedno 
veliko mest za dosedanje aktivne 
člane obeh strank, še posebej čla
nov vodstev.

Se p ra v i, da  je  p ro g ra m  
nove stranke  tisto, k a r  

je  na jm an j sporno - o z iro m a  
j e  že  izoblikovan?

S tem vprašanjem sem se sku
paj z Andrejem Um kom  veliko u- 
kvarjal in lahko rečem, da so pro
gramske usmeritve nove stranke 
pokazale veliko stopnjo soglasja o- 
beh strank, kar še zlasti velja za pre
ambulo programa, ki se sedaj do
končuje v zadnji redakciji. To ne bo 
"klasičen", dolg program, ampak bolj 
operativne narave, iz katere bo izšla 
zaveza, da nova stranka in novo 
vodstvo zelo hitro oblikujeta pred
volilni program.

Vaši m in is tri bodo p re d  
z d ru ž itv ijo  p red v id o m a odšli 
iz  vlade. N e k a te ri menijo, 
da b i to utegnilo škodovati 
a li  za v re t i p rib liže v a n je  
Slovenije E vro p sk i zvezi, 
z a  k a r  s i ze lo  p r iz a d e v a .

SLS je znana po tem, da je svoje 
odločitve vedno dobro premislila. 
Kot je  znano, je kolegom iz SKD od
svetovala, da bi zahtevali predčasni 
odhod ministrov SLS iz vlade. Ker 
pa je bilo to postavljeno kot pogoj 
za združevanje, smo ga nazadnje 
sprejeli, saj se zavedamo, d a je  sa
ma odločitev za združevanje v novo 
stranko mnogo bolj daljnosežnega 
pomena kot morda še nekaj mese
čno sodelovanje v sedanji vladi, v 
kateri pa je SLS uspelo marsikaj do
seči, v njej pa je pustila tudi svoj pe
čat. Sprejeli pa smo sklep, da naj bo 
odhod naših ministrov tak, da bi čim 
manj neugodno vplival na delova
nje državnih institucij. Kot predsed
nik državnega zbora lahko rečem, 
da bom storil vse, da bo delo parla
menta predvsem pri sprejemanju 
zakonodaje za pridruževanje EU po
tekalo nemoteno. Pri tem pa se bo 
pokazala tudi politična zrelost par
lamentarnih strank ter zmožnost 
razločevanja med tem, kaj je vo lil
na tema, in kaj področja, ki morajo 
funkcionirati ne glede na volitve.

Vi ko t p red sedn ik  
p a rla m e n ta  ostanete  
do iz te k a  m andata?

Kot veste, sem bil na to funkcijo 
izvoljen nekaj mesecev prej, preden 
je bilo znano, kakšna bo nova vlad
na koalicija. Če pa bi kdorkoli oce
nil, da nisem več primeren za vode
nje državnega zbora, in sprožil po
stopek za mojo zamenjavo, bo po
stopek speljan po določilih poslov
nika. A zaenkrat bom zelo odgovor
no in resno opravljal svojo funkcijo, 
saj m islim, da se bo izkazalo, da je 
zelo pomembno, da parlament c- 
hrani svojo stabilnost in intenzivno 
opravlja svojo zakonodajno vlogo.

T ako j p o  združitvenem  
kongresu sred i p rih o d n jeg a  
meseca boste, kot je  
predvideno, sk len ili zvezo  z  
Janševim i soc ia ldem okrati in  
ustanovili ko a lic ijo  Slovenija. 
K akšen dogodek bo to?

Mislim, daje o tem že pripravljen 
poseben protokol. Važno je, da no
va stranka prispeva nov impulz, po
stane kreator te koalicije. A večina 
zadev je glede tega že dogovorjenih 
in najbrž ne bo kakšnih zapletov.

Se p r i  tem ne zas tav lja  
vprašanje, kdo bo to 
ko a lic ijo  vodil?

Zelo jasno imamo zapisano, ka
ko se določi vodja. To bo dogovor. 
M islim  pa, da je  10-letnazgodovi
na naše samostojne države poka
zala, da se je tega treba lo titi zelo 
pozorno in občutljivo. Prav pri vpra
šanju vodenja koalicije je zelo po
membno, da se najde osebnost, ob 
kateri se bodo vsi subjekti koalicije 
čutili enakopravne partnerje, zato 
upam, da bo sprejeta rešitev, ki bo 
to upoštevala. To bo največje jam 
stvo njene trdnosti.

Predvidevate, da  bo 
zd ru že n a  s tranka  tista  
stranka, k i se bo številu  
glasov na volitvah lah ko  
p r im e r ja la  z  libera lno  
d em okrac ijo  (LD S) in  
socia ldem okrati (SDS)?

Nedavna javnomnenjska razis
kava v Dne vniku je  potrdila raziska
ve, ki smo jih  opravili tudi pri naši 
stranki. Te pa so potrdile sodbo, da 
bo nova stranka zanesljivo tekm o
vala za prvo mesto, na desnosredin
skem prostoru pa bo sploh najmoč
nejša. Zelo pomembno je, da se za
vedamo dejstva, da se pripravljamo 
na večinski volilni sistem. V njego
vem okviru pa niti ni najvažnejše, 
kdo bo najmočnejši. Odločilna je 
politična motivacija in zmerna sre
dinska usmeritev, ki zna nagovoriti 
zelo širok krog volilcev. Zame je 
ključno, ali bo nova stranka v des
nosredinski politični prostor prine
sla tisto širino in prepoznavnost, da 
bo na letošnjih volitvah lahko zma
gal. Sam menim, da bo to lahko pri
nesla.

A li n i v navadi, da  
vodstveno osebnost neke 
ko a lic ije  p ris p e v a  
najm očnejša s tranka  
koalicije? N e b i v tem p r im e ru  
lah ko  tu p r iš lo  do problem ov, 
s a j je  z d a j videti, kot da je  
vodja ko a lic ije  vodja SDS?

Vztrajam pri svojem: modrost ti
stih, ki bodo vodili posamezne stran
ke, jih  zavezuje, da poiščejo najbolj
še rešitve. Seveda pa v Sloveniji ni 
veliko osebnosti, ki bi lahko bile 
kompetentne za tak položaj.

K a k o  p o  vaši sodbi 
zd ru ževan je  vpliva na 
stranke  na "drugi strani", 
na t.i. levici?

Dogajajo se prem iki, ki pa so 
mnogo bolj, kot so bili tisti pri nas, 
skriti pred očmi javnosti. Večinski 
sistem, v katerega stopamo, in isto
časno združevanje na konservativ
nem polu slovenske politike, levi 
prostor izzivajo in silijo k ukrepanju. 
Rešitev je več, zelo pa je pom em 
bno, kakšno vlogo bo v teh proce
sih odigral sedanji predsednik LDS 
dr. Janez Drnovšek. M islim , da se 
je odločil za zelo modro potezo in 
je svojo politično usmeritev nekoli
ko prestavil v smer sredine. To je na
ložba za prihodnost.

V  z v e z i s p ro g ram o m  
nove stranke  b i bilo  zan im ivo  
izvedeti, kakšen bo pog led  
nove stranke  na vp rašan ja  
Slovencev v zam ejstvu  in  
zdom stvu?

Združena stranka bo nadaljeva
la tradicijo obeh strank, ki sta obe 
imeli zelo odprto in naklonjeno sta

lišče do zamejstva, kar je bilo z na
klonjenostjo sprejeto med Sloven
ci onstran meje. Ne glede na to, 
da stopamo v procese pridruževa
nja EU - ali pa ravno zato je  to liko 
pomembneje, da imamo z zamej
stvom, kjer je  avtohtona sloven
ska manjšina, razvite gospodarske, 
znanstvene, kulturne, raziskovalne, 
športne in druge povezave. Nova 
stranka bo gotovo nadaljevala s to 
usmeritvijo, pri tem pa je  treba še 
bolj okrepiti vlogo urada pri zuna
njem ministrstvu, ki pokriva to pod
ročje. Veliko delo je  prav tako opra
vila ustrezna državnozborska kom i
sija, seveda pa je zelo pomembno, 
da se nadaljujejo procesi zbliževa
nja političnih institucij pri samih Slo
vencih v zamejstvu. Ta proces njiho
vega sodelovanja je okrepil tudi po
zicije slovenske države, ko z najvišji
mi predstavniki sosednjih držav od
pira ta vprašanja. Moram povedati, 
da imam kot predsednik državnega 
zbora zelo dobre in korektne stike 
z vsemi predsedniki parlamentov 
vseh štirih sosednjih držav in je  v 
stikih z njim i vprašanje slovenske 
manjšine vedno izpostavljeno.

Toda n a jb rž  ste že  sam i 
zazn a li, da so m nogi Slovenci 
v zam ejstvu  zelo  
nezadovoljn i s sedanjo  
u rad no  p o lit ik o  Slovenije 
do n jih  kot m anjšine.
N i zaželenega skupnega  
ku ltu rnega ne skupnega  
m edijskega p ro s to ra , 
as im ilac ija  napredu je  
h itre je  kot k d a j p re j.
N e b i b ili z a  vse to in  še k a j  
p o tre b n i novi p ris top i?

Vsekakor. Predvsem zdaj, ko smo 
pred vrati EU, ni mogoče zavreči ide
je o skupnem slovenskem ku ltu r
nem prostoru, čeprav bi zanjo lah
ko našli drugo ime. Sicer pa smo tu
di v matici pred skrb zbujajočimi de
mografskimi trendi, ki niso nezna
ni tudi našim rojakom v zamejstvu. 
Gre za biološko moč, ki tudi tukaj 
žal peša. Ne eni strani gre torej za 
vprašanje biološke moči Slovencev 
kot naroda, na drugi pa politične mo
drosti pri sprejemanju ukrepov za 
manjšinsko varstvo. V tej zvezi bi rad 
izrazil veliko razočaranje nad tem, 
da italijanska poslanska zbornica in 
italijanska politika, ki sta imeli pol
na usta obljub, da bosta izpolnili zgo
dovinsko dolžnost, se pravi sprejeli 
zaščitni zakon za Slovence, tudi to 
krat nista našli poti za njegov spre
jem, temveč preložili obravnavo te 
teme zaradi argumenta prihajajočih 
deželnih volitev. A vztrajati mora
mo, da se zakon sprejme. To je poli
tična dimenzija problema - obstaja 
pa tudi kulturna, ki je v naši podpori 
za ohranitev slovenskega jezika, slo
venskih šol, stikov na področju zna
nosti in seveda gospodarstva. To 
podporo bo treba okrepiti tudi za
radi vstopa v EU, kjer bomo po dol
gih stoletjih prvič imeli možnost, da 
zaživimo kot narodna celota v skup
nem prostoru. Če bomo vanj prišli 
gospodarsko, jezikovno, kulturno 
itd. oslabljeni, povrh pa biološko u- 
pehani, bo naše soočenje z Evropo 
težko in kruto.

Im a te  veliko stikov  
s tu jino: k ako  tu jc i nazorsko  
sorodne opcije  g leda jo  na 
zd ru ževan je  obeh strank?

Na kratko, poudarjajo, da je  to 
zgodovinska odločitev. Da gre v Ev
ropi za soočenje dveh konceptov, 
za socialdemokratskega oziroma 
socialističnega in konservativnega, 
ljudsko krščanskega - in t.i. tretja pot 

'je  samo v tem, kako učinkovito ali 
modro se prvi ali drugi model uspe 
sredinsko uveljaviti in na volitvah 
prepričati več kot polovico volilcev.
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" Gospod, Bog n jih ov ih  očetov" (2Krn 36, IS )
"Zapojte nam katero sionskih pesmi." (Ps 137, 3)
"Čezmerno bogastvo svoje m ilo s ti" (E f 2, 7)
"Bog je namreč svet tako v z lju b il..."  (Jn 3, 16)
Evangelist Janez v svojih spisih, zlasti v evangeliju, upora

blja besede, kot so: življenje, luč, tema, vera, spoznanje, svet, 
ime, mesto, veličastvo aii slava, m ilost, resnica, postava, 
pričevanje idr. Vse te besede imajo globok pomen. Judje v 
Jezusovem času so tako govorico veliko bolje razumeli kot 
mi danes. A ne v celoti. Tako smo še posebej mi prisiljeni k 
razmisleku. Današnji Janezov evangeljski od lom ek nam 
poroča o možu, ki se je imenoval N ikodem; bil je  član ve
likega zbora, prvak med Judi (Jn 3, 2). Ta imenitna oseba je 
pa bila pravi bojazljivec. Zato pride kjezusu ponoči, da bi ga 
nihče ne opazil. Občuduje učitelja Jezusa, a se ne mara izpo
staviti. Takih prim erov je  veli ko. V časih preganjanja vere n i
mamo samo pogumne mučence, marveč maso, ki se rada 
potuhne. Nekje je  babica prinesla zgodaj zjutraj v cerkev, ki 
jo  je hitro zaprla, fantiča, ki je  bil zelo skrbno zavit, da ga na 
prvi pogled ni b ilo mogoče zaznati. Prosila m e je , naj bi bil 
za krstnega botra skupaj z ''mežnarjem11. Njegovi starši si niso 
namreč upali v cerkev iz strahu, da bi bili zaradi krsta otroka 
ob službo, želeli pa so krst otroka. Neki matičar je nekoč 
dejal župniku: "Vaši prihajajo k nam podnevi, naši k vam pa 
ponoči".

Veliko kristjanov pa je  vedno odkrito  živelo svojo vero, 
tudi bogoslužje. Za Božič so si izmenično pomagali v službi, 
da so lahko praznovali Jezusovo rojstvo v cerkvi. Niso se 
dali ustrahovati, četudi so zaradi javne izpovedi vere trpeli 
materialno škodo.

Že sama beseda tema ali noč je zaznamovana z nečim 
zlim , z lažjo in nevednostjo (gl. Jn 3, 2 - opom bo). Tat in ro
par prihajata povečini naskrivaj in zato, da kradeta, koljeta 
in uničujeta (Jn 10 ,1.8 .10). N ihče pa ne bo sodil ljudi, ki so 
pod vplivom  strahu ali so žrtve javnega mnenja, nasilja, rahlih 
živcev ipd. Vendar je  značajnost kakor luč, ki vse razsvetljuje, 
tudi pamet, opogum lja in greje. Jezus pa sprejema vsakega 
človeka, razumeva šibke in grešne, ki se mu tako ali drugače 
odprejo. N ikogar ne odbija, čeprav jih  tudi graja, če potreb
no, kakor našega Nikodema: "Ti si učitelj v Izraelu in tega ne 
veš?" (Jn 3 ,10). Jezus mu je namreč govoril o novem rojstvu 
iz vode in Duha, o krstu torej, o rojstvu od zgoraj, od koder 
sam prihaja, od Očeta in Duha; ni govoril o ponovnem tele
snem rojstvu. Saj tudi danes nekateri kristjani razumejo to 
novo rojstvo kot reinkarnacijo ali postanejo plen ločin, ki 
prakticirajo ponoven krst. K župniku sta pred časom prišla 
dva Američana, privrženca in propagandista neke ločine. 
Eden izmed njiju je bil c iviln i pilot, drugi pa zdravnik. Za tri 
leta sta morala v Italijo oznanjat in pridobivat nove člane. 
Bila sta vljudna, nevsiljiva, pravo nasprotje njunih sobratov 
iz mesta. Ti so namreč prepričali neko žensko, da se je  dala 
nanovo krstiti. Sama je pripovedovala, kako je tem ljudem 
sveto verjela. Kmalu nato pa sta od nje zahtevala hišo in vse 
imetje, seveda za ločino. Tedaj ji je uspelo zbrati ves pogum, 
da se je  zatekla po pomoč k duhovniku. Bila je namreč že 
tako uročena, da je dan za dnem tem sleparjem stregla. Z 
združenimi močni, tudi tistih dveh Američanov, je  bila rešena 
pred nasilniki. Take ljudi lahko m irno im enujem o tema, noč 
in laž, ker operirajo s strupom, ki ljudi mori.

V Mojzesovem času so ljudje na poti skozi puščavo proti 
dom ovini postali plen pikov in ugrizov strupenih kač. U m i
rali so. Tedaj se jih  je Bog usmilil. Naročil je  Mojzesu, naj 
obesi na drog bronasto kačo. Kogar se je kača lotila, je bil 
rešen, če se je ozrl na bronasto kačo (4 M z 21,4-9). To pa je 
podoba vere v Križanega: "Ko boste povzdignili Sina človeko
vega" (Jn 8 ,28); "To pa je rekel, da je  označil, kakšne smrti bo 
umrl" On 12, 32-33).

V postnem času bolj pozorno m otrim o Jezusa na križu, 
t.j. poglabljamo vero vanj. Vera je posebno spoznanje. Naj
prej tako spoznanje, ki priznava, da je  vera Kristusov dar. To 
spoznanje je kakor novo rojstvo. Ne da se dokazati, marveč 
samo izkusiti, ker ga ne povzroča človekov duh, marveč Božji 
Duh. Te težko um ljive besede in misli om ilijo  čudovite bese
de: "Bog je namreč svet tako vzljubil, da je  dal svojega edino- 
rojenega Sina, da bi se nihče, kdor vanj veruje, ne pogubil... 
da bi se svet po njem rešil" On 3 ,1 6 .1 7 ).

Ko bom o v Ogleju obnavljali krstne obljube in se bom o 
odpovedovali vsakršni hudobiji (gl. 2 Krn 36 ,14-23) in hu
dobnemu duhu ter bom o izpovedali vero v enega, osebne
ga, živega Boga, ki nas je obudil od mrtvih del ter rešil večne 
smrti (Ef 2, 4-8), se bom o v Duhu potopili v Božjo ljubezen, 
ki nas je  zalila pri krstu. Ljubezen in usmiljenje sta tip ično 
Božje bogastvo, ki seje razodelo v "človeku" Jezusu Kristusu 
(1 Tim 2, 5).

Jubilejni svetoletni odpustek po spovedi, romanju, sv. 
maši, sv. obhajilu, m olitv i ter po dobrih delih nas bo utrdil še 
za naprej za vsakršno dobro delo. Priporočimo se zato Božji 
Materi, Kraljici tudi naših družin, za močno vero.

K N J I G A  N A Š E G A  S O D E L A V C A  Z V O N E T A  Š T R U B L J A

ALI JE BOG OČE IN MATI?
Goriška M ohorjeva druž

ba se vrača na slovenski knji
žni trg s ponovnim rednim iz
dajanjem knjig z duhovno 
vsebino. Tako je lani izdala v 
knjižni obliki duhovna razmi
šljanja Otmarja Črnilogarja z 
naslovom Stati in obstati, le
tos pa je te dni pri GMD izšla 
knjiga openskega župnijske
ga upravitelja in pastoralnega 
delavca dr. Zvoneta Štrublja 
z naslovom Ali je  Bog oče in 
mati? Delo so predstavili v so
boto, 25. t.m ., v Zinkovem 
domu na Opčinah, v sredo, 
29. t.m., pa v Katoliški knjigar
ni v Gorici.

Po besedah avtorja je  knji- 
ga Ali je  Bogoče in mati? polju
dna teološka knjiga, v kateri 
je  skušal prikazati aktualnost 
Jezusa po dva tisoč letih. To ak
tualnost odkriva vjezusovi po
ti do Boga: tako poudarja do- 
slednojezusovo spoštovanje 
človeka, njegovega dostojan
stva in osebe, dalje odkrivaje- 
zusovo hojo do smisla, ovre
dnotenje vseh človeških izku
šenj v povezavi z Bogom ter 
osrečujočo zavest Jezusove
ga božjega otroštva, njegovo 
veselje in radost bivanja. V

čen jezik; njegov slog je ne
posreden in svež, interpreta
cije Božje besede pa kažejo 
na veliko znanje in iskren od
nos do teoloških vprašanj, ka
tera je dr. Štrubelj dodobra 
spoznal tudi med svojim vi
sokim študijem teološke an
tropologije na Gregorijanski 
univerzi v Rimu, kjer je  opra
vil doktorsko disertacijo leta 
1990. Velika razgledanost, 
pristna navezanost na člove
ka in globoka vera v živega 
Kristusa od liku je jo  njegova 
razmišljanja, ki jim  je vedno 
osnova Božja beseda, včasih 
odlomek iz Stare, včasih iz 
Nove zaveze, večkrat pa se 
avtor knjige tudi naslanja na 
sodobne mislece, neredko 
tudi na današnjemu človeku 
bližji film  in dogodek iz sodo
bnega sveta. Prepričljivo bra
nje torej, h kateremu se bomo 
še vrnili.

Knjigo je  lektoriral Leon 
Hozjan (krtačne odtise je pre
gledala Berta Vremec), ilustri
rala jo  je  Jasna Merku, tiskali 
pa sojo v tiskarni Villaggio del 
Fanciullo na Opčinah. Zanjo 
bo treba odšteti 20.000 lir.

knjigi je podčrtan izrazito na
klonjen pristop do vseh tistih 
izkušenj, ki nas prib ližujejo 
Bogu, On pa je  v bistvu vsake 
stvari, je  povsod prisoten.

Pri GMD so prepričani, da 
bo Štrubljeva knjiga marsiko
mu pomagala odkrivati aktu
alnost Jezusovega nauka in se 
mu približati. A vto rje  opravil 
analizo, s katero je skušal pred
staviti Božjo naravo, ki zdru
žuje veliko prvin, med temi 
tudi očetovstvo in materin
stvo. V njej so tudi vsakdanja,

praktična razmišljanja o člo
veku, rdeča nit, ki se vleče 
skozi celotno knjigo, pa je 
vsekakor vprašanje vere. Knji
ga bo tako marsikomu poma
gala premostiti nekatere stra
hove, pomisleke, nezaupanja 
in tudi občutek krivde, ki člo
veka oddaljujejo od Boga.

Zvone Strubelj je priznan 
slovenski teolog, ki prenaša 
sodobno znanje iz bogoslov
ja v svoje zapise, katere od li
kuje prepričljiv 'in  današnje
mu človeku razum ljivter so-

P O K O N C I L S K A  V I Z I J A

SPOLNOST V KATEKIZMU 
IN SVETEM PISMU
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MARTIN MARUSSI

Prepričan sem, da se ne 
m otim , če trdim, da imajo da
nes, 30 let po  spolni revoluciji, 
slika, risba a li ikona večjo 
moč in učinkovitost kot pa be
seda, namenjena spolnosti. 
Podoba je  močnejša od  črke. 
Stalno nas s podobam i"bom 
bardirajo" televizija, revije, re
klame. Veliko je  člankov, ob  
katerih je  tud i spolna slika ali 
risba; veliko je  film ov s prizo
ri, ki b i j ih  vsi razumeli, ne da 
bi bila potrebna erotična sce
na. Vse to vodi premišljena 
strategija vzbujanja čutov in 
poželenj s trgovskim name
nom , s katerim i se m oderno  
tržišče ukvarja, da b i povišalo 
svoj prodajni kvocient. S spol
no naslado nas trgovski svet 
skuša zavijati v svoje "skrite 
mreže " in  nas sprem injati v 
kupce ali porabnike.

Zdi se mi, da se v katoliških 
družinah veliko m anj govori
o spolnosti ko t pa v laiških 
družinskih krogih. Zgodovina 
katoliške morale s svojim stro
g im  pogledom na spolnost še 
danes nosi posledice na eni 
strani frustriranih ljudi, k i p o 
d ijo  izpred oči vse, kar je  v 
zvezi s spolnostjo, na drugi 
strani pa se skrivata hinavšči
na in perverznost v najbolj 
nepričakovanih "brlogih". Po
zitivna p la t medalje so števil
ne lepe družine, ki so - prav  
po zaslugi te morale - dale 
Cerkvi veliko dobrih in dejav
nih ljudi. Res je, da se morala 
ko t vsaka človeška stvar s ča
som spreminja, preobliku je; 
bo lj pravilno je, če rečem, da

se s časom dopolnjuje. Kar pa 
Cerkev vedno brani in z lju 
bosumnostjo varuje v spolno
sti, je  vrednota potomstva. Po 
drugem Vatikanskem koncilu, 
ki je  im e l svoj uradni začetek 
in konec pred spolno revolu
cijo, pa stopa v ospredje pre
pričanje, da namen spolnosti 
ni samo potom stvo, ampak 
enotnost zakoncev, se pravi, 
da je  namen spolnosti tud i 
združevanje m ed m ožem  in 
ženo. Če ne b i b ilo  tako, in ti
mna dejanja v zakonu, p ri ka
terem ne more p riti do spoče
tja, ne b i bila smiselna. Tako 
pravi novi Katekizem katoli
ške Cerkve v 2363. členu: "Z 
združitvijo zakoncev se ures
ničuje dvojni namen zakona: 
blagor zakoncev samih in po 
sredovanje življenja. Teh dveh 
smislov ali vrednot zakona ne 
m orem o ločevati, ne da b i 
ponaredili duhovno življenje 
zakonskega para in spravili v 
nevarnost dobrine zakona ter 
prihodnost družine''.

Izredno lep prim er zakon
ske ljubezni in spolnosti, ki ga 
navaja tud i Katekizem, je  To- 
bijeva knjiga v Svetem pismu. 
Tako pravi ta knjiga v zvezi s 
spolnostjo: "Odšli so in zaprli 
vrata spalnice. Tobija je  vstal 
z ležišča in rekel Sari: »Vstani, 
sestra, moliva in prosiva naše
ga Gospoda, da nama izkaže 
usmiljenje in rešitev.« Vstal je  
in začel m o liti in prositi, da bi 
jim a prišla rešitev. Začel je  go
voriti: »Slavljen, Bog naših o- 
četov, slavljeno b od i tvoje 
im e  v vseh p rihodn jih  rodo
vih! Naj te slavijo nebesa in 
vse tvoje stvarstvo na veke! Ti

si ustvaril Adama in ustvaril si 
m u pom očnico in oporo nje
govo ženo Evo, iz njiju je  vzkli
lo seme ljudi. Ti si rekel: N i 
dobro človeku samemu, na
redim o m u pom očnico, ki 
m u bo podobna. In zdaj si 
vzamem svojo sestro, ne iz 
pohotnosti, ampak iz resnice. 
Izkaži usm iljen je  m en i in  
njej, daj, da skupaj doseževa 
starost.« Nato sta drug druge
m u rekla: »Amen!«. »Amen!« 
In skupaj sta zaspala v noč" 
(Job 8, 4-9).

To, kar pretežno m ladi iš
čemo v spolnosti, je  poteše- 
nje pože len j in  zadostitev  
spolne naslade. Vendar tu ne 
gre za zadostitev naslade ali 
za nagib pohotnosti, temveč 
za resnično podarjanje za
koncev v ljubezni. Tako pravi 
Katekizem v členu 2362: "De
janja, s katerim i se uresničuje 
tesno in čisto zedinjenje za
koncev, so torej nekaj dobre
ga in častnega, in če so izvrše
na res na človeka vreden na
čin, izražajo in  p o d p ira jo  
medsebojno podaritev, s ka
tero se zakonca v veselju in 
hvaležnosti medsebojno bo
gatita. Spolnost je  vir veselja 
in ugodja." Naj dodam še ze
lo važno razliko, k i je  svet ne 
poudarja, ampak jo  išče, in 
sicer razliko v ljubezni. To ra
zliko zelo dobro opisuje p. 
Tomaš Špidlik v knjigi Pot Du
ha (Ed. Lipa). Gre za razliko 
m ed erotično ljubeznijo (E- 
ros), ki sloni predvsem na čut
nem doživljanju, in duhovno 
ljubeznijo (Agape), ki sloni na 
čustvih. Prva je  bo lj naravna
na k zunanjem u videzu, dru
ga pa je  bo lj naravnana k no
tranjim  značilnostim  osebe. 
Prva se om ejuje na človeško 
raven občutij, druga pa bo lj 
na božjo raven...

P. HOČEVAR  
BEOGRAJSKI  
NADŠKOF

Sveti oče je pred kratkim 
imenoval za nadškofa s pra
vico do nasledstva v Beogra
du znanega slovenskega sa
lezijanca, p. Stanislava Hoče
varja, generalnega tajnika pri 
konferenci slovenskih redov
nikov in do nedavnega gene
ralnega tajnika slovenske pro
vince salezijancev. Novi škof 
Stanislav Hočevar bo prisko
čil na pomoč beograjskemu 
nadškofu dr. Francu Perku, ki 
je  v Beogradu že 15 let. O 
imenovanju sta v nedeljo, 25. 
t.m ., spregovorila obenem  
Vatikan in ljubljanski nadškof 
dr. Franc Rode. R Hočevarje 
v prvi izjavi za tisk povedal, 
da si bo v Beogradu prizade
val za čimveč dobrega.

Znano je, da ima beograj
ska nadškofija že dolga leta 
slovenskega nadškofa, kar 
priča o navezanosti Srbov na 
Slovence in o slovenski prisot
nosti v srbski katoliški Cerkvi. 
Slovenci so imeli v m inulem 
stoletju v Beogradu izjemno 
delavno in živo skupnost, ki 
so jo  takoj po drugi svetovni 
vojni s svojim prihodom  še 
utrdile usmiljene sestre.
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SILVESTER CUK |  IZ IDOR SEVILJSKI, ŠKOF 
IN CERKVENI UČITELJ

Človeku, ki je doma na številnih področjih znanosti, 
pravimo polihistor. Dandanes so se področja znanosti tako 
namnožila in razširila, da ljudi, ki bi se na vse spoznali, ne 
najdemo več. Na prehodu iz starega v novi vek je v Špa
n iji živel polihistor Izidor, škof v Sevilji. Po mnogih letih 
napornega dela je napisal E tim o log ijo , dvajset kn jig  
obsegajoče delo, v katerem je skušal strniti celotno znanje 
starega veka. V  njem je Izidor obdelal vsa področja človeške 
dejavnosti: gramatiko, re toriko  in dialektiko, matema
tiko  in geometrijo, glasbo, astronomijo, medicino, mo- 
droslovje, pravo, kmetijstvo... zraven pa še vsa področja 
bogoslovja. Dejstvo, da ga Cerkev časti kot svetnika in se 
ga na današnji dan spominja, pove, da se je najtemeljiteje 
poglabljal v sveto znanost in po njej živel.

Ob času njegovega rojstva so pirenejski polotok zasedli 
Goti, on pa je izšel iz družine starih prebivalcev Rimlja
nov. Starši so bili kristjani in vsi njuni štirje otroci: Ful- 
gencij, Leander, Florentina in Izidor so dosegli svetniško 
čast; vsi trije sinovi so postali škofje, hči Florentina pa 
redovna prednica. Iz idor je b il najmlajši in se je rodil 
okoli leta 560. Njegovi življenjepisci postavljajo to letni
co na podlagi tega, da je Izidor leta 600 ali 601 postal 
naslednik svojega brata Leandra na škofijskem sedežu v 
Sevilji. Po cerkvenih postavah bi moral imeti vsaj trideset 
let, toda najverjetneje jih  je imel okoli štirideset, ko je 
postal škof. V  mladosti si je izbral duhovni poklic, najbrž 
je bil menih in opat. Svojo službo je označil takole: "V 
življenju mora biti opat menihom popoln zgled poslušnosti, 
prepričan mora b iti o tem, da ne more odrediti ničesar, 
česar ni poprej sam izpolnil." V  svojem delu o samostan
skem življenju se Izidor kaže ko t človek reda. Preuredil in 
poenostavil je mnoge predpise in pravila za samostansko 
življenje.

Iz skoraj štirih desetletij Izidorjevega škofovanja je le 
malo znanega. Njegovo pastirsko delo je bilo usmerjeno 
predvsem na utrjevanje katoliške vere in verskega življenja 
med Goti, ki so se šele pred nedavnim obrnili od krive 
vere arijanstva. Decembra 633 je Iz idor predsedoval 
splošni sinodi v Toledu, ki se je je udeležilo 62 škofov z 
vsega ozemlja sedanje Španije. Sklepi te sinode so poma
gali izvesti globoko prenovitev krščanstva na Španskem. 
Izidor je tedaj stal na višku ugleda kot varuh resnice in 
reda, bil pa je tudi močna luč verske in svetne učenosti, 
k i jo je prelil v zgoraj omenjeno Etimologijo, nekako uni
verzalno enciklopedijo, iz katere so črpali vsi, k i so v 
srednjem veku kaj pisali.

Škof Izidor si je zelo prizadeval za vzgojo duhovščine. 
To je bila ena temeljnih točk v njegovem škofovskem pro
gramu. Duhovnike, k i so se preveč sklicevali na svoje 
pravice, je opozarjal predvsem na njihove dolžnosti. Bil je 
moder svetovalec kraljev in knezov. Sestavil je tudi zbir
ko zakonov, ki je ohranila veljavo do konca dvanajstega 
stoletja. Z  vztrajnim  študijem si je pridob il neverjetno 
obsežno znanje v svetih in svetnih vedah. Bil je podoben 
hišnemu gospodarju, ki po Jezusovih besedah v evangeliju 
prinaša iz svojega zaklada novo in staro.

Ko je slutil, da se mu bliža konec, je delil vsak dan 
obilnejšo miloščino kot navadno. Pred smrtjo je prosil 
odpuščanja vse, katere bi bil kdaj užalil, se priporočil v 
molitev, prejel obhajilo in razdelil ubožcem, kar je še imel. 
Umrl je 4. aprila leta 636. Cerkev ga časti kot zadnjega 
cerkvenega učitelja stare dobe: ta naslov mu je priznal 
papež Inocenc X III. leta 1722.

Lepo ime Izidor ("dar Izide" - egipčanske boginje us
tvarjalnosti) na Slovenskem ni bogvekako razširjeno. Pa 
še tisti, ki jim  je ime Izidor, Izo, Dore, Dorče ali Izidora, 
Iza, povečini godujejo 15. maja, ko je na koledarju sv. 
Izidor, kmet, o katerem slovenska ljudska pesem poje: 
"Izidor ovčice pasel."

■  LETOŠNJI POSTNI G O V O R I  PO R A D IU  TRST A
Letošnji postni govori po Radiu Trst Aso ob torkih in petkih 

ob 18.45. Tema govorov nosi naslov Prihodnost bo takšna, 
<ot je  danes vzgoja, nosilci projekta pa so profesorji na Ško
fijski gimnaziji Vipava. Vabljeni k poslušanju vsak torek in 
setek ob 18.45. Petek, 31. marca: Brez m olitve  v družin i n i 
verske vzgoje (Stanko Fajdiga); torek, 4. aprila: Nedelja, p ri
vilegirani čas za vzgojo (Stanko Fajdiga); petek, 7.4.: Vzgoja za 
vrednote (Vinko Lapajne); torek, 11.4.: Vzgoja za veselje, ki izvira 
iz nesebičnosti in odpovedi (Janez Zupet).

RADIO OGNJIŠČE. Vsak četrtek ob 17. uri: ak
tualne teme v primorski oddaji Maestral. Ra
dio Ognjišče lahko poslušate v zamejstvu na 
Ukv frekvencah 107,5 - Sveta gora (v Goriški 
in Furlaniji) in 91,2 - Tinjan (na Tržaškem).

MED M U S L IM A N I
V nedeljo, 26. t.m., je bil iz

jemno pomemben tudi pape
žev obisk pri muslimanih, ki 
od vedno hočejo Jeruzalem 
zase; znano je namreč, da bi 
ga radi imeli Palestinci za svo
je glavno mesto. Papeža je v 
imenu muslim anov sprejel 
Veliki M ufti Šejk Akram Sabr 
z ve liko  skup ino  imamov, 
muslim anskih poglavarjev; 
tem je sv. oče prostodušno in 
iskreno dejal: "Mesto Jeruza- 
lemso vedno častili Judje, kri
stjani in muslimani. Jeruza
lem je sveto mesto, je  del na
še skupne blaginje naših ver
stev in vsega človeštva... Vse
mogočni naj podari m ir vsej 
tej ljubljeni deželi, da bi lahko 
vsak narod, ki živi na tem ob
močju, užival pravice, ki mu 
gredo!"

Po srečanju z muslimani je 
sveti oče odšel k Z idu žalo
vanja; tam ga je  sprejel izra
elski rabin Michael Malchior, 
ki ga je  pozdravil z besedami: 
'Pozdravljamo vas kot člove
ka, ki prihaja v imenu Cerkve, 
da napravi konec obdobjem 
sovraštva, poniževanj in pre
ganjanja judovskega naroda. 
Danes se začenja nova doba, 
ko vsi dvigamo oči v nebo in 
se kristjani, muslimani in Ju
dje podajamo na pot m iru 
med vsemi verstvi."

LISTEK V Z I D U
"Bog naših očetov, ti si iz

bral Abrahama in njegov rod, 
da bi ponesla Tvoje ime med 
ljudi: globoko smo užalošče
ni za vsa tista dejanja vseh ti
stih, ki so v zgodovini povz
ročili. trpljenje tem tvojim  si
novom; in ko te prosimo za 
odpuščanje, se hočemo obe
nem tudi zavzemati za resni
čno bratstvo z narodom Za
veze!" je  napisal sveti oče na 
listek belega papirja in ga 
lastnoročno vtaknil - po ju 
dovski navadi - v špranjo Z i
du žalovanja v Jeruzalemu, v 
z 'd, ki je  najstarejši ostanek 
Salomonovega templja.

n a  G O L G O T I
O d Zida žalovanja se je 

sveti oče v nedeljo napotil k 
Božjemu grobu na Golgoti, 
kjer je bil Jezus Kristus kri
žan; to je  tudi kraj, za katere
ga so celo arheologi prepri
čani, da je  najverjetnejši kraj 
K ristusovega križanja. Na 
svetem kraju je Janez Pavel
II - daroval sveto mašo. Popol
dan je po opoldanskem krat
kem počitku vse presenetil, 
ko se je  spet in tokrat neura
dno odpravil na Božji grob z 
ožjim  spremstvom in se tam 
dobre pol ure ustavil v globo
ki in zamaknjeni molitvi.

V BETLEHEMU
Seveda moramo že zara

di dolžnosti do kronike pape
ževega potovanja povedati, 
da je sveti oče v sredo, 22. 
t-m., na tretji dan svojega o- 
biska Svete dežele, obiskal 
Betlehem, kjer je po prihodu 
na palestinsko ozemlje polju
bil zemljo, kot to počenja pri 
vsakem obisku vsake države 
Po svetu. S tem dejanjem je 
Pokazal, da imajo tudi Pale
stinci pravico do svoje drža-

| ve. Arafatu, ki ga je sprejel v 
imenu Palestincev, je med na
govorom dejal: "M ir vsem na
rodom na tem ozemlju! N ih
če ne more zamolčati trplje
nja, ki so ga bili deležni Pale
stinci v zadnjih desetletjih. To 
mučenje je trajalo predolgo!" 
Palestincem je pom enljivo  
dejal: "Palestinci imajo vso 
pravico do domovine in pra
vico živeti v m iru in veselju z 
drugimi narodi na tem obmo
čju!" Ponovil je tudi zavzema
nje za m ir in dejal, d a " v Sveti 
deželi ne bo konca žalostnih 
sporov, če se ne bodo upo- 

i  števale pravice treh narodov, 
ki so vanje vpleteni; reševa
nje težav na tem obm očju 
mora potekati na osnovi med
narodnih zakonov in upošte
vajoč izjave OZN."

Sv. oče je  tudi obiskal be- 
; gunsko taborišče Palestincev 
v kraju Denishe, kjer jim  je iz
razil solidarnost in jim  oblju
bil mednarodno pomoč. Prav 
gotovo sta bila višek tega dne 
papežev obisk votline, kjer se 
je rodil Jezus Kristus, in sveta 
maša, ki jo  je papež daroval 
v bližini kraja, kjer se je rodil 
Odrešenik.

MUZEJ HOLOKAVSTA
V četrtek, 23. t.m., je  Janez 

Pavel II. obiskal za Jude vse
ga sveta sveti kraj, muzej ene

ga največjih zločinov človeš
tva. O dpravil se je namreč v 
muzej holokavsta v Jeruzale
mu. Holokavst ali shoah, kot 
ga imenujejo Judje, je bil zlo-

i čin, ki je morda najgloblje za
rezal v človeško zavest v m i
nulem stoletju. V muzeju Yad 

: Vashem je sveti oče izrekel 
svojo prošnjo za odpuščanje 
za vse hudo, ki so ga storili 
kristjani; spomnil se je  tudi 
na milijone ljudi, ki so umrli 
v  koncentracijskih taboriščih, 

j  Med drugim je dejal: “Ne ob
stajajo dovolj močne besede, 
s katerimi bi se obsodila tra
gedija Shoah!" Papež seje tu
di spomnil svojih prijateljev 
in znancev, ki jih  je izgubil v 
uničevalnih taboriščih, in ob
žaloval vsa Cerkve in Kristu
sa nevredna dejanja, ki so jih  
storili kristjani v času druge 
svetovne vojne in pred njo. 
Končal je z besedami: 'Zgra
d im o tak svet in tako prihod
nost, v katerih ne bo več pro
stora za protisemitska čustva 
med kristjani in ne prostora 
za p ro tik rščanska  čustva 
med Judi!" Svetega očeta je 
pospremil v muzej izraelski 
premier Ehud Barak, ki je pa
pežu priznal njegovo moral
no veličino in tudi dejal, da je 
"dvignil na najvišje mesto za
stavo bratstva", ko je Jude

prosil za odpuščanje. Nikdar 
doslej se še ni zgodilo, da bi 
kaka judovska vidna p o li
tična osebnost sprejela na 
tako vljuden način kakega cer
kvenega predstavnika. Na ta 
dan se je  sveti oče tudi umak
nil v zasebno molitev na kraju, 
kjer je  imel Jezus svojo zad
njo večerjo. Na isti dan je ob
iskal tudi dva glavna judovska 
rabina, tos taM e ir Lau in Bak- 
shi Doron. Obiskal ju je  v pa
lači velikih rabinov, kjer so ga 
prisrčno sprejeli. V popoldan
skem času pa je opravil med
versko molitev s predstavniki 
Judov, kristjanov in muslima
nov, kjer je bilo opaziti pred
vsem papežev veli k napor, da 
bi spravil med sabo Jude in 
muslimane.

NA G O RI BLAGROV
V petek, 24. t.m ., je  sveti 

oče daroval sveto mašo ob 
Galilejskem jezeru na Gori 
blagrov, kjer se jeokoli njega 
zbralo sto tisoč mladih kri
stjanov z vsega sveta; to  je 
bil najštevilnejši shod kristja
nov, kar se jih  je kdajkoli zbra
lo v Sveti deželi. Med mašo 
je papež nagovoril mlade in 
jih  prepričeval, naj se odloča
jo  za pošteno življenje, saj je  
Jezus prav na tem mestu dejal 
učencem znamenite besede: 
"Blagor ubogim v duhu, kajti 
n jihovo bo nebeško kralje
stvo!" Te besede je ponovil tu
di sveti oče in m ladim dejal: 
"Morda se vam zdi, da je  biti 
kristjan danes prezahtevno za 
vaše sile v svetu, toda Jezus 
vas pri premagovanju tega iz
ziva ne pušča samih!" Na ta 
dan je papež tudi odšel v kr
ščanski samostan, kjer se je 
srečal z izraelskim prem ie
ram Ehudom Barakom, ki je 
dejal, daje papežev obisk sve
tih krajev izjemnega, zgodo
vinskega pomena za vse na
rode, ki živijo v Sveti deželi.

V NAZARETU
V soboto, 25. trn., je  sveti 

oče obiskal Nazaret, kjer je 
vidno ganjen dejal: "V Jeruza
lemu bi moralo biti predvsem 
možno udejanjati sožitje med 
kristjani, Judi in muslimani, ki 
bi morali živeti med seboj v 
bratstvu in svobodi, v med
sebojnem spoštovanju, v pra
vičnosti in miru!" Obiskal je 
votlino, kjer se je  po pripove
dovanju evengelijev prikazal 
nadangel Gabrijel Mariji in ji 
oznanil veselo novico, da bo 
rodila Jezusa. V votlin i je  pa
pež pokleknil in molil k sveti 
Mariji, "da bi pomagala Cerkvi 
oznanjati veselo novico ubo
gim, kot je  to  delal Jezus!" Pa
pež je  imel čast, da je lahko 
daroval mašo ob oltarju O z
nanjenja, kjer se ne sme več 
maševati od 16. stoletja dalje.

Papežev obisk svetih kra
jev je bil tako odmeven, da ga 
im ajo opazovalci za enega 
največjih prispevkov k iska
nju m iru na nemirnem Bli
žnjem vzhodu, m iru, v kate
rem bi svojo pot v lepšo, plo
dno in m irno prihodnost našli 
pripadniki treh veroizpovedi, 
ki se prepoznavajo v Bogu 
skupnega očeta Abrahama.
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IMENITNA SIMFONIJA V DVOJE
IVA KORŠIČ

V Kultu rnem domu v Trstu je v pe
tek, 24. t.m. Slovensko stalno gleda
lišče imelo uradno premiero - pred
premieri sta bili v goriškem Kultur
nem domu že 28. in 29. februarja in 
sta doživeli iskren pohvalen odziv - 
gledališke priredbe filmskega scena
rija Poseben dan-Una giornata par- 
ticolare, ki ga je napisal Ettore Scola 
z Ruggerom Maccarijem in ga tudi 
sam režiral leta 1977. V filmu sta v 
glavnih vlogah nastopala Sophia Lo
ren in sedaj že pokojni Marcello Ma- 
stroianni, ki sta bila na višku svoje 
igralske poti. Filmsko delo je dožive
lo velik uspeh in vsakomur, ki si ga 
je ogledal, bo ostal izredno lep spo
min nanj bodisi zaradi tenkočutnega 
izvajanja slavnih igralcev kot tudi za
radi njegove vsebine. Odrsko prired
bo dela je spisala Gigliola Fantoni, v 
slovenski jezik jo  je barvito prestavi
la Ivanka Hergold, režijsko jo je iz
brusil Dušan Mlakar, "stari" znanec za
mejskega gledališkega ansambla, ki 
je pomagal scenografu Marjanu Kra
vosu pri uresničitvi do najmanjše po
drobnosti izdelane scene; le-ta prika
zuje verističen izsek - v pozitivnem 
pomenu izredno pikolovski opis te
danje kuhinje - stanovanja ljudske hi
še s konca tridesetih let. Domača ko

stumografka Marija Vidau je tokrat 
verodostojno opisala fašistične uni
forme za mlade in odrasle črnosraj
čnike. Vestno kot zmeraj je lektorsko 
delo opravil Jože Faganel.

Vsebinsko preprosti zgodbi stoji 
nasproti pretanjeno zgrajena podo
ba psihološkega občutja obeh pro
tagonistov, Antoniette Tiberi in Ga- 
brieleja, ki se po naključju srečata na 
dan velike fašistične parade v čast Hit
lerju; nacistični voditelj je prišel na 
obisk v Rim kduceju 1.1938. Dogaja
nje je točno določeno, saj se prične 
z dokumentarcem, ki prikazuje zgo
dovinski obisk in masovno prisotnost 
ljudi in vojakov ob tem dogodku.

Odrski prikaz se začne zgodaj zju
traj, ko se oče, vneti fašist, s šestimi 
otroki odpravi na shod, na katerega

pohitijo vsi iz stanovanjskega bloka, 
le Antonietta, vratarica in Gabriele 
ostanejo v prazni hiši.

Antonietta je soproga grobega E- 
manueleja, ponosnega na svojo mo
škost, ki jo zelo rad potrjuje v javnih 
hišah, tipičnega fašista, trdno prepri
čanega v pravilnost ducejevih načel. 
Ona je preprosta neuka ženska, ne
vajena nežnosti, ljubeče pozornosti 
in prijateljskega dialoga; njeno živ
ljenje poteka med stenami stanova
nja v bloku, v sivi vsakdanjosti, ob ga
ranju in skrbi za številno družino. Nje
no edino veselje je zbiranje časopis
nih izrezkov o Mussolinijevih javnih 
nastopih. V nevednosti seji sploh ne 
sanja, koliko ponižanj in gorja trpijo 
antifašisti. Delček tega ji razkrije Ga
briele, prijazen, izobražen človek,

odposlan iz službe napovedovalca na 
državnem radiu kot politični osum
ljenec in obsojen na konfinacijo tudi 
zaradi svoje drugačnosti: je namreč 
homoseksualec, nekaj nepojmljive
ga za tedanje čase, ko so moški s svo
jo moškostjo krojili usodo vsega. Ti 
dve srci, sorodni v osamljenosti in tu 
di v hrepenenju po svobodi, se po 
naključju - papiga s svojim "svobod
nim vzletom" je vsega "kriva" - srečata 
v izpraznjeni hiši. Njuno sramežljivo, 
nežno, a obenem strastno zbližanje 
je svetlo, čisto in obema podari kan
ček veselja, ki ostane le sijoč utrinek 
v mrki resničnosti - na le-to neneh
no opozarjajo tipične fašistične pe
smi in hrupna radijska poročila o sho
du, ki jih slišimo v ozadju. Njega lju
bezenski stik z žensko ne spremeni, 
ona pa se svoje bežne telesne zdru
žitve s plemenitim človekom ne sra
muje, lepo ji je pri duši. Vendarle jo 
je nekdo opazil, si zaželel njene bliži
ne, jo nagovoril in ji naklonil ljubečo 
pozornost. To ji je vlilo vsaj nekaj sa
mozavesti in samospoštovanja, če
prav se je po tem svetlem dogodku 
spet neizbežno vrnilo vse na stare tir
nice zanjo in za Gabrieleja, ki ob kon
cu tega posebnega dne mora odpo
tovati v konfinacijo.

Glavna lika sta na temnem zgodo
vinskem ozadju izrazito osvetlila igral

ca Lučka Počkaj in gost iz Slovenije, 
svobodni gledališki umetnik Borut 
Veselko. S čisto, izbrušeno, a obenem 
preprosto učinkujočo igro sta s kret
njami, pogledi, gibi telesa prikazala 
stisko, srečo, pričakovanje... pač raz
vejano paleto duševnih občutkov in 
jih znala posredovati gledalcem. Nju
na igraje iskrena, neprisiljena, ugla
jena, skratka izredno doživeta in zrela.

Ob njiju se pojavijo še stranske fi- 
gure.V epizodni vlogi vratarice, varu
hinje reda in "morale" v hiši, je bila 
zelo prepričljiva Vesna Pernarčič, ki 
je že večkrat pokazala, da zna iz drob
ne vloge oblikovati nevsiljivo mar
kantni lik. Gregor Gecje z odločnimi 
črtami jasno zarisal topega fašista 
Emanueleja; šest otrok družine Tiberi 
so poosebili mladi amaterji, ki jih je 
SSG izbralo na avdiciji v januarju: Mai- 
rim Keber, Ernesto Felletti, Igor Pison, 
Mira Fabjan, Jurij Verč in llija Bufon. 
Nekateri izmed njih so uspešno na
stopili v raznih ljubiteljskih skupinah 
na tretjem zamejskem festivalu ama
terskih dramskih skupin v Mavhinjah. 
Marko Škabar in Aram Vodopivec sta 
policaja, ki prideta po Gabrieleja.

Brez dvoma bo postavitev Poseb
nega dne ostala neizbrisno zapisa
na v srcih širšega kroga gledalcev za
radi svoje plemenite sporočilnosti, ki 
še posebno v današnjem času, ko se 
črni oblaki spet pojavljajo na evrop
skem obzorju, ni izgubila svoje ak
tualne misli in bo našla svoje pravo 
mesto v zgodovini uspešnih dram
skih uprizoritev zamejskega gleda
liškega ansambla.

Ž IV LJE N JS K A  POT G O R I ŠKE PESNICE

"SKOZ TRPLJENJE NAS 
ŽLAHTNI USODA" (2)

V oddaji Drevo ob Soči na tržaškem 
radiu leta 1975 je Ljubka sogovornici 
prof. Mariji Češčut med drugim tako 
odgovorila: "Po poroki sva se z možen 
nastanila v Gorici, na Svetogorski ce
sti. Ta del mesta sem takoj vzljubila; 
zazdel se mi je domač, ker so mimo 
nas prihajali v mesto naši gorjani. Tu 
je živelo veliko slovenskih družin in 
naš bližnji sosed je bil vsa leta France 
Bevk. Čeprav sem bila zakoreninjena 
v svoj Tolmin, sem se goriškemu živ
ljenju kmalu privadila." Tako Ljubka, 
ki je od blizu sledila moževemu glas
benemu in kulturnemu delovanju. 
Spoznala je Lojzetove prijatelje, koli
kor jih kot javne delavce ni poznala 
že prej: to so bili batujski župnik Igna
cij Leban, duhovniki Stanko Stanič, 
Venceslav Bele, pa Filip Terčelj, ki je 
bil profesor in pesnik; pa Polde Kem
perle, Rado Bednarik, dr. Janko Kralj, 
dr. Kacin, inž. Rustja, družina Abuja, 
Lojze Sardoč (poznejši kartuzijanec), 
Mara in Tone Kralj, ki je v tistem času 
slikal cerkev v Pevmi. Razvijali so se 
čudoviti družabni, družinski in kultur
ni stiki. Včasih so pri tej ali oni druži
ni imeli prave domače koncerte, saj 
je bil jožko Bratuž odličen tenorist, ki 
sta ga včasih na klavirju spremljala 
mož Lojze ali pa Anica Kraljeva. To 
so bile oaze miru in sreče v razbur
kanem valovju, ki je butalo ob goriško 
slovenstvo in mu pretilo s popolnim 
propadom. Sproščujoči so morali biti 
tudi pogosti izleti v Kromberk, v na
šo današnjo bližino, kjer je župnik in 
skladatelj Vinko Vodopivec rad spre
mljal goriške prijatelje, Lojzetu pa je 
bil tudi mentor pri komponiranju.

Junija leta '34 je Ljubko in Lojzeta 
razveselilo rojstvo hčerke Lojzke, kar 
je očetu še posebej dalo novega zago
na. Takrat je postal organist in pevo
vodja v Podgori. V tistem času je pre
cej komponiral, seveda najraje na Ljub- 
kina besedila. Tedaj je nastala tudi ne
pozabna pesem Kraguljčki, ki jo je bil 
iz ruščine prevedel Stefan Tonkli, bre- 
ginjski rojak v Gorici. Družinico je o- 
srečilo konec novembra '36 rojstvo 
drugega otroka, sina, ki so mu po bli
žnjem godu in štandreškem zavetni
ku dali ime Andrej. Lojze je pridno ho
dil s kolesom na večerne vaje v Pod- 
goro. Veliko dela je bilo za božične

TO M AŽ PAVŠIČ

praznike, a že na sveti večer so v cer
kvi opazili čudno vedenje neznancev. 
Zločinska tragedija se je začela v ne
deljo 27. decembra, ko so fašisti pred 
podgorsko cerkvijo počakali pevce in 
nekatere odvedli na sedež fašja, kjer 
so jih s silo primorali, da je vsak popil 
kozarec ricinusovega olja, Lojzetu, 
dirigentu in izpostavljenemu sloven
skemu kulturniku, pa so namenili še 
hujše muke. Z orožjem v rokah in z 
grožnjami so ga prisilili, da je popil če- 
trtlitrski kozarec umazanega strojne
ga olja. Od tega si ni več opomogel, 
nastopila je huda zastrupitev, sledili 
so deliriji in grozno trpljenje. Čez te
den dni so ga prepeljali v bolnišnico v 
Rdeči hiši. Dotrpel je 16. februarja 
1937. Naslednji dan bi bil dopolnil 35 
let. Pokopali so ga 19. februarja, na 
njen rojstni dan. Imela je 27 let.

Njegovo smrt je Ljubka poveličala 
v svojih najlepših in najbolj občutenih 
pesmih, predvsem v sonetnem vencu, 
ki je v bibliofilski izdaji izšel v Gorici 
leta 1957 pod naslovom Venec spomin
čic možu na grob. Rado Bednarik je v 
spominski knjižici Čisti žrtvi svetal spo
min, ki je seveda lahko izšla nepodpi
sana in le za mejo v stari Sloveniji, te
danji Jugoslaviji, in se je ilegalno hi
tro razširila po Primorskem, prikazal 
Bratužev lik in zločin nad njim. Prek 
te knjige je svet hitro zvedel za čisto 
žrtev enega najhujših narodnih zati
ranj sredi Evrope tridesetih let, za člo
veka, ki je s pesmijo ohranjal privrže
nost in ljubezen do svojega naroda. 
Tudi pisatelj Boris Pahor je Lojzeto
vemu žrtvovanju posvetil eno svojih 
najlepših novel - Rože za gobavca. 
Nesrečna Ljubka je z možem vstopi
la v težko zgodovino slovenskega na
roda na Primorskem.

Polna notranje moči je živela na
prej za svoja otroka in svojo narodno 
skupnost, brez sovraštva, čeprav z ve
liko, nikoli potešeno bolečino. Zača
sno se je z otrokoma zatekla k mami

in sestri v Tolmin, a že jeseni so se vrni
li v Gorico. Sledila so leta mirnejšega, 
a vendar nekako ujetega življenja.

Otroka sta doraščala in zaradi Iju- 
beznjivega okolja domačih, zlasti stri
ca Jožkota (ta je na žalost umrl že de
cembra 1944) in tete Željke, Lojzeto
ve sestrične, pa strica Francita in se
veda zveste Cilke iz Znojil nad Huda- 
južno (ta, skoraj devetdesetlena še ve
dno zna povedati podrobnosti iz tistih 
časov) nista prehudo občutila odsot
nosti očeta. K sreči so se lahko pre
selili v lastno hišo, ki jo je bila skrbna 
mati že prej kupila za hčer v ulici Fo- 
scolo, nedaleč od svetogorske posta
je, ki je danes v Sloveniji. Lojze žal ni 
dočakal, da bi se vanjo vselil, čeprav 
je spremljal njeno urejanje. Ljubka je, 
ob materini pomoči, skrbela za dru
žino, tudi tako, da je v nadstropju ime
la na stanovanju slovenske dijake s po
deželja, ki so študirali v Gorici. Prav 
v zvezi s tem pa je njen položaj ob po
znejši aretaciji postal še bolj sumljiv 
in nevaren. Leta triinštiridesetega, ko 
se je že krhal strateški in politični po
ložaj Italije in je bilo partizanstvo tudi 
na Primorskem že dokaj razširjeno, 
so bile aretacije in izgoni v taborišča 
zelo pogost pojav.

Tisto pomlad sta pri Ljubki stano
vala dva Premrlova brata in sestra Bo
ža. (Janko - Vojko je bil, kot znano, 
padel tisto leto 22. februarja na Bri
novem griču pri Črnem Vrhu). Ponoči 
prvega aprila je vodja posebnega po
licijskega inšpektorata iz zloglasne 
vile v ulici Bellosguardo v Trstu, Col- 
lotti, s svojimi pajdaši polovil nekaj lju
di v Tolminu. Z istim kamionom je ob 
dveh ponoči pridrvel tudi v Gorico. 
Vdrli so v stanovanje Bratuževih. Od
krili so bili eno od sumljivih povezav 
prek sicer nedolžnih pisem tolminskih 
zapornikov. Bratuževi so namreč obi
skovali svoje zaprte (Ljubkina sestra 
Marica in mama sta bili v taborišču 
Alatri pri Frosinoneju) in tudi posre
dovali pošto drugim zaprtim Tolmin
cem. Njihova hiša je bila torej pove

zana s sumljivimi zaprtimi, pa tudi dej
stvo, da so pri Ljubki stanovali Premr- 
lovi bratje, tako rekoč svojci razvpi
tega "bandita", je bil več kot dobro
došel povod za aretacijo. Nad ubogo 
družinico se je zgrnil pravi pekel tr
pljenja in strahu. Collotti s svojo ban
do je Ljubko aretiral. Bridko je bilo 
zapustiti otroka v noči, še posebej, ker 
so hkrati odgnali tudi Cilko in sta osta
la sama. No, družbo jima je delal dva
najstletni Marjan Premrl, ki je pri njih 
stanoval. Hišo so zastražili in tri dni 
in tri noči osemletna Lojzka in šest
letni Andrej ter Marjan Premrl niso 
smeli iz hiše. Pač, ko so fašisti in kve- 
sturini odhajali v mesto po hrano, so 
jih vozili s sabo; tudi kuhali so jim oni. 
Po posredovanju nadškofa Margotti- 
ja, ki le ni bil vseskozi samo ubogljiv 
podpornik fašizma, ampak je včasih 
naredil kaj dobrega tudi kakemu Slo
vencu, je Jožku Bratužu uspelo, da je 
otroka vzel k sebi.

Za Ljubko pa so se začela grozo
vita mučenja na tako imenovani zlo
glasni "kišti" in pretepanje z bikovko 
ter pehanje in butanje ob steno, dok
ler se ni onesvestila in obležala. Ko so 
jo v zaporu pri jezuitih pahnili v celi
co, je tu srečala sestro Marico, ki jo 
bili iz Alatri pritirali v Trst. Tudi njo so 
mučili. Ljubko so potem odpeljali v 
Zdravščino, Marico in Cilko pa na Ko
stanjevico. Vrata taborišča so se Ljub
ki odprla 8. septembra, ob razpadu I- 
talije. Odšla je v Gorico k sorodnikom, 
kjer sta bila otroka. S Kostanjevice je 
prišla sestra, kmalu za njo pa se je iz 
daljnega Alatrija vrnila tudi mama. Vsi 
skupaj so odšli v Tolmin. V navideznem 
zatišju so leta 1944 Ljubki v Tolminu 
ponudili učiteljsko mesto na osnovni 
šoli, ki ga je sprejela, saj je bila njena 
življenjska želja postati učiteljica.

Tedaj je bil v Tolminu tudi učiteljski 
tečaj. Med predavatelji so bili Joža 
Lovrenčič, Anton Kacin, Vinko Beličič, 
Severin Šali. Imena, ki so, kot je meni
la Ljubka, že sama po sebi jamčila za 
visoko raven tečaja. Osvoboditev je 
Ljubka dočakala v Tolminu. Kmalu se 
je prijavila na nov učiteljski tečaja v 
Gorici; ker prometne zveze še niso 
normalno delovale, se je tja dol vozi
la s kolesom: vsak dan dvakrat po 40 
kilometrov; ob slabem vremenu je pre
nočila v Gorici pri sorodnikih. Poleti 
je na Pečinah vodila tečaj za sprejem

v gimnazijo, jeseni pa je dobila učitelj
sko mesto v Zadlaz-Čadrgu, a je že 
pred koncem šolskega leta bila pre
stavljena v Tolmin.

Ko je bila '46 popravljena od bom
bardiranja poškodovana hiša v ulici 
Foscolo, se je z otrokoma vrnila v Go
rico. Sprva je bila tajnica na sloven
skem učiteljišču, a jo je vleklo v raz
red, k mladini. Napravila je usposob- 
Ijenostni izpit in dobila mesto v Šte- 
verjanu. Potem pa je kot suplentka ob- 
rajžala skoraj vse goriško področje, 
od Ronk do Mirnika in Skriljevega v 
zahodnih Brdih. Končno je dobila stal
nost in leta '67 prišla v Gorico, kjer je 
v ulici Randaccio poučevala do upo
kojitve leta 1975. Odtlej je imela več 
časa in se je laže predajala poeziji in 
se vključevala v širše kulturno doga
janje; krepila in navezovala je tudi no
ve prijateljske stike v zamejstvu, zdom
stvu in v matični domovini; vabili so 
jo na razne prireditve in literarne ve
čere, zelo se je posvečala mladini. Bila 
je kot oseba tako splošno priljubjena 
in imela podobno mesto kot koroška 
Milka Hartman, le da je Ljubka živela 
manj odmaknjeno, saj je bila tudi mlaj
ša in bolj povezana z mnogimi kultur
niki.

V svojem življenju je prejela nekaj 
pomembnih priznanj. Njenega člove
škega in literarnega prispevka niso 
prezrli niti italijanski someščani, pa 
tudi občina in pokrajinska oblast. Go
riška svetogorska četrt s Placuto ji je 
prisodila lepo priznanje še po smrti. 
Njeno dobro in hudo preskušano srce 
je prenehalo biti 30. aprila 1993. Ljub- 
kino zadnje slovo je bilo veličastno, 
čeprav pogreb ni bil spektakularen. 
Kot nekdaj ob goriškem slavčku, so 
se ljudje zgrnili v cerkev na goriškem 
Travniku. Le nekaj drobcev: somaše
vanje je vodil primorski škof Metod 
ob velikem številu duhovnikov z obeh 
strani meje, ob goriških rojakih, se je 
od nje poslovil tudi dr. Inzko s Koroš
kega, Marta Filli je iz Tolmina svoji 
zvesti rojakinji prinesla domače pr
sti... Kobariški pevci okteta Simon 
Gregorčič so ji prinesli pevski po
zdrav iz njenih gora. Naj sklenem z 
besedami dr. Franceta Bernika, ki jih 
je izrekel ob odkritju njenega kipa v 
Tolminu: Ljubka Šorli je bila pesnica 
ljubezni, miru in sprave.
— — —  KONEC



S PO M I N S K A  PLOŠČA JOSIPU A B R AMU - T R EN TA R JU

ZASLUŽNI TRENTAR
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SLOVENSKO ZGODOVINOPISJE 
DEVETDESETIH LETDne 17. marca je v Štanjelu na Kra

su potekala pomenljiva kulturna pri
reditev. Ob izidu manjše monografi
je o tem vsestransko aktivnem primor
skem duhovniku polpretekle dobe so 
se istega dne v tej starodavni kraški 
vasi odločili, da odkrijejo tudi spo
minsko ploščo na njegovi hiši. Prav
zaprav gre za ruševino, saj so od te 
zanimive hiše, ki svojo starost doka
zuje tudi z nekaterimi gotskimi detajli, 
ostali le še zidovi. Gre za domačijo pri 
Grajžarjevih v gornjem delu vasi, na
sproti vhoda v Kraško hišo z znano 
etnološko zbirko, tik ob znameniti šta- 
njelski Štirni s trebušasto "šapo".

Josip Abram - Trentar seje na tem 
mestu torej rodil 2. februarja 1875, 
bogoslovje je študiral v Gorici, kjer je 
bil tudi posvečen v duhovnika 23. ju 
lija 1899, novo mašo pa je pel v rojst
nem Štanjelu 30. julija istega leta. Nje
gov novomašni prid igarje  bil Janez 
Evangelist Krek. Prijateljstvo s tem ve
likim voditeljem slovenskega naroda 
je Abrama zaznamovalo za vse živ
ljenje, saj je svoje poslanstvo katoliš
kega duhovnika vedno uspešno zdru
ževal s socialno aktivnostjo, močno 
je bil predan slovenskim narodnim 
vrednotam, cenil je tudi druge naro
de, predvsem slovanske, odtod nje
govo zanimanje tudi za ukrajinsko 
književnost, zlasti za pesnika Ševčen
ka. Postaje njegovega duhovniškega 
delovanja so bile naslednje: Bovec, 
Trenta, Novaki, Bilje, Obloke, Sveta 
Lucija (danes Most na Soči) in Pev- 
ma. Čeprav Kraševec po rodu, je prav 
zaradi službovanja v Bovcu in Trenti 
že kmalu vzljubil tudi naše gore. Zna
no je njegovo prijateljstvo z Juliusom 
Kugyjem (na sliki), uveljavil seje tudi 
kot zanimiv planinski pisec; iz teh ča
sov izvira dodatek k Abramovemu pra
vemu imenu - Trentar.

Leta 1929 je iz Svete Lucije bil pre
meščen za župnika v Pevmo v nepo
sredno bližino Gorice, kjer seje pro
slavil predvsem s tem, da je za posli
kavo župnijske cerkve sv. Silvestra po
klical Toneta Kralja. To dobro ohranje
no stensko poslikavo s pomenljivo 
vsebino lahko občudujemo še danes. 
Leta 1938 je obiskal prijatelja, zdrav
nika dr. Antona Breclja na njegovem 
domu v Ljubljani in tu je tudi nena
doma umrl 22.junija t.l. Pokopan je 
na ljubljanskih Zalah, v duhovniškem 
delu pokopališča, nedaleč od groba 
pisatelja Frana Šaleškega Finžgarja.

Zgoraj navedeno torej jasno do
kazuje, kako potrebno je bilo trajno 
spominsko obeležje temu znameni
temu rojaku v rojstnem Štanjelu. Na 
slovesnosti odkritja je kratko sprego
voril domačin Jožef Švagelj, ki si že 
vrsto let z zgodovinskimi raziskava
mi, s pisano besedo in tudi z vodstvi 
po naselju vneto prizadeva za njego
vo popularizacijo med obiskovalci in 
oživitev. Nastopil je tudi otroški pev
ski zbor štanjelske osnovne šole, ki je 
s svojimi ubranimi glasovi dokazal, 
da ima kultura v tej vasi, kljub nespod
budnemu umiranju in propadanju 
hiš, še prihodnost. Ploščo je odkril u- 
pokojeni župnik Jožko Kragelj, znan 
kot poznavalec in preučevalec Abra
move osebnosti, blagoslovil pa jo je 
domači župnik Anton Požar. Udele
ženci prireditve so se nato preselili v 
Spacalovo galerijo v bližnjem gradu, 
kjer je potekala predstavitev knjižice 
z naslovom Josip Abram - Trentar. Živ
ljenje in delo, ki je izšla pri koprskem 
Ognjišču v seriji Graditelji slovenske
ga doma kot 5. zvezek. Napisal jo  je 
že omenjeni duhovnik Jožko Kragelj, 
znan tudi kot ploden pisatelj in pu
blicist in med drugim hranitelj Abra
move zapuščine. Na predstavitvi je 
uvodoma spregovoril urednik Ognji
šča Božo Rustja, k ije  nato predal be
sedo pisatelju. G. Kragelj je z jasnimi 
besedami opozoril na pomen delo
vanja duhovnika in narodnega budi
telja Josipa Abrama - Trentarja, ki se 
s svojim likom uvršča med zelo za
služne primorske javne delavce.

Ob koncu tega zapisa izražamo u- 
panje, da se bo uresničila želja šta- 
njelskega domačina Jožefa Švaglja, 
da bo namreč rojstna hiša Josipa A- 
brama - Trentarja nekoč tudi obnov
ljena in da bo v njej morda dobila 
mesto knjižnica slovanskega znača
ja, obogatena z začetnimi čitanka
mi slovanskih narodov.
--------------------  M V

NOVA 
MLADIKA

Izšla je nova, dvojna številka revi
je Mladika. Iz vsebine naj omenimo 
najprej prispevek z naslovom Od Ju
deža do Kajfeža v rubriki Pisma. V 
njem se uredniki Mladike sprašujejo, 
na koga naj se Slovenci obrnemo za 
odobritev zaščitnega zakona, potem 
ko so se najvišji predstavniki italijan
ske države v zvezi s tem sklicali na su
verenost parlamenta, na voditelje po
slanskih skupin itd. Uvodnik z naslo
vom Od Filipida do Interneta je po
svečen 50-letnici slovenske klasične 
gimnazije v Trstu, napisal pa gaje rav
natelj tržaškega liceja F. Prešeren To
maž Simčič. Le-ta poudarja, da klasi
čna izobrazba nasprotuje nekaterim 
negativnim vidikom sodobnega civi
lizacijskega razvoja, kot so tehnokra
cija, ki sredstvo zamenjuje s ciljem, e- 
konomizem, ki vse zreducira na gmo
tne interese, in globalizacija, ki ize
načuje in ne povezuje. Na naslednjih 
straneh Mladike zasledimo novelo 
Mateje Gomboc Lepa vas, ki je preje
la prvo nagrado na zadnjem literar
nem natečaju Mladike, zatem je ob
javljeno drugo nadaljevanje spomi
nov na starše izpod peresa Petra Mer
kuja, Stanislav Simčič pa je prispeval 
razmišljanje o primorskih padalcih. 
Mitja Petaros piše o dejavnosti slo
venskega zamejskega numizmatič
nega društva, poimenovanega po Ja
nezu Vajkardu Valvasorju, Jože Veli
konja pa je prispeval zapis ob osem
desetletnici zgodovinarja Bogdana 
Novaka. Izmed govorov z letošnjih 
Prešernovih proslav v zamejstvu je ob
javljen govor Martine Slavec, ki se u- 
stavlja ob pomenu literature za kon
stituiranje slovenskega naroda, pred
vsem pa o pomenu umetnosti ter o 
Prešernu ne le kot nacionalnem sim
bolu. Poleg tradicionalnih rubrik je 
veliko literarnih in likovnih ocen, ob
javljene pa so tudi pesmi Cirila Sorča, 
hrvaške pesnice Barbare Tanodi-Ku- 
kolja in Aleksandra Furlana.

Tudi tokrat je z Mladiko izšla nje
na mladinska priloga Rast. Od števil
nih prispevkov naj omenimo uvodnik 
z naslovom Butci globalne vasi, v ka
terem se Katja Vončina sprašuje, kaj 
je v resnici Internet. Andrej Maver pa 
je prispeval intervju s selektorjem slo
venske nogometne državne reprezen
tance Srečkom Katancem, kije bil ja
nuarja gost Slovenija Partyja v Trstu. 
------------------- IŽ

IVAN ŽERJAL

Revija Qualestoria, ki jo  izdaja De
želni inštitut za zgodovino osvobo
dilnega gibanja v Furlaniji-Julijski kra
jini, je pred časom izšla z monograf
sko številko, posvečeno slovenskemu 
zgodovinopisju v 90. letih. Številko so 
pred kratkim predstavili na goriškem 
gradu, 23. t.m. pa v dvorani knjigar
ne Minerva vTrstu. Uredila jo  je trža
ška slovenska zgodovinarka Marta 
Verginella, sicer sodelavka omenjene
ga inštituta in docentka zgodovine 
19. stoletja in teorije zgodovine na 
oddelku za zgodovino leposlovne fa
kultete ljubljanske univerze. Marta 
Verginella je tudi prispevala uvodno 
študijo o teži zgodovine, ostale pris
pevke pa so napisali mlajši slovenski 
zgodovinarji, ki so se v glavnem o- 
blikovali v 80. letih: Peter Vodopivec 
(o pogledu na zgodovino Slovencev 
v 20. stoletju ter o “fojbah"), En/in Do
lenc (o slovenski kulturni zgodovini 
in zgodovinopisju med obema voj
nama), Jurij Perovšek (o Slovencih in 
Jugoslaviji med leti 1918 in 1941), Bo-

V prijetni dvorani slovenskih pev
skih zborov v Devinu se te dni zaklju
čuje razstava del tržaškega slikarja E- 
dija Žerjala, ki je tokrat spremljevalca 
njegovega likovnega ustvarjanja pre
senetil s svežimi in predvsem pa no
vimi deli. Na ogled so njegovi zadnji 
akvareli in samosvoje mešane tehni
ke, katerim je skupna zavezanost od- 
slikavanju narave in prepoznavnih li
kovnih podob, pa naj gre za krajino 
ali nevsakdanja tihožitja, med kate
rimi presenečata dve upodobitvi p ti
čka v kletki in več miz s cvetjem in va
zami. Če smo bili do sedaj vajeni Edi-

Komorni zbor Ave bo svoje lepo 
petje prikazal tudi na koncertu, ki bo 
v četrtek, 6. aprila, ob 20.30 v veliki 
dvorani Kulturnega centra Lojze Bra
tuž v Gorici v okviru glasbenega abon
maja slovenskega kulturnega hrama.

Komorni zbor Ave, v katerem po
je tudi nekaj slovenskih pevcev iz na
ših krajev, je eden najboljših sloven
skih pevskih zborov. Vodi ga Andraž 
Hauptman, mlad glasbeni navduše
nec, ki je po končanem študiju glas
bene teorije, klavirja, flavte in solope- 
tja na Srednji glasbeni šoli diplom i
ral kot dirigent in pianist na ljubljan
ski Akademiji za glasbo. Med študijem 
je pel v Akademskem pevskem zboru 
Tone Tomšič in vodil Primorski pevski 
zbor Vinko Vodopivec, leta 1984 pa

jan Godeša (o odnosu med italijan
skimi okupacijskimi oblastmi in slo
venskimi izobraženci), Aleš Gabrič (o 
razhajanjih med Beogradom in Ljub
ljano v jugoslovanski federaciji), Bo
žo Repe (o odprtih mejah in načinu 
življenja v Sloveniji po drugi svetovni 
vojni), Janez Cvirn (o Slovencih in 
nemških ustavnih programih v letih 
1848-1918), Andrej Studen (o nemi
rih ob obisku čeških študentov v Celju 
leta 1899) in Milica Kacin-Wohinz (o 
zgodovinopisju in slovensko-italijan- 
skih odnosih).

Namen urednikov revije je bil, da 
pride z objavo te številke do globlje
ga poznavanja slovenske zgodovine 
in zgodovinopisja in posledično do 
boljšega razumevanja zgodovinske
ga poteka, kije privedel do današnje
ga stanja. Poleg tega je tu še zanima
nje za razvoj in težnje zgodovinopisja 
v samostojni Sloveniji, ali je pri njem 
prišlo do prelomnic v odnosu do prej
šnjega obdobja ali prevladuje tu kon
tinuiteta. In ne nazadnje, ta številka 
je po mnenju urednikov ponoven do
kaz pozornosti inštituta do prizade-

ja Žerjala kot pretanjenega upodob- 
Ijevalca občutij na Krasu, smo tokrat 
lahko videli niz akvarelov in mešanih 
tehnik, kjer nam je tržaški slikar pred
stavil vedute Repentabra, Devina, Be
netk, starega dela Ajdovščine, Krasa, 
neverjetno doživetih kraško-belih skal 
v Devinu in pa seveda tihožitja, pri 
katerih pride morda najbolj do izra
za umetnikov občutek za soskladje 
toplih in nevsiljivih barv, med kateri
mi bi omenili predvsem zemeljsko rja
ve, v katere nežno vstopajo vijoličasta 
in paleta rdečih odtenkov. Na razstav
ljenih delih Edija Žerjala, ki se nave-

bil med ustanovitelji zbora Ave, s ka
terim je dosegel imenitne uspehe do
ma in po svetu, prejel pa je tudi priz
nanje mesta Ljubljane. Danes se tudi 
uveljavlja kot solopevski korepetitor.

Komorni zbor Ave je bil ustanov
ljen leta 1984 v župniji Ljubljana-Vič. 
Zagnanost, trdo delo, pristna ljube
zen do glasbe in petja, še najbolj pa 
morda mladost in svežina v petju so 
pod zanesljivim Hauptmanovim vod
stvom skupino privedli v sam vrh slo
venske in evropske vokalne glasbe. 
Prejel je veliko priznanj, med njimi cel 
niz zlatih plaket na najvidnejšem slo
venskem tekmovanju pevskih zborov
v Mariboru, nagrado Grand prix na 
tekmovanju Seghizzi v Gorici, nagra
do iz Prešernovega sklada, lansko le-

vanj za kulturno posredovanje med 
zgodovinopisji sosednjih držav. Slo
vensko zgodovinopisje se je v zad- 

\ njih letih nekako zaprlo vase, po dru
gi strani pa tudi italijanski zgodovi
narji ne posvečajo pozornosti drža
vam, ki so onstran Alp. To je bilo reče- 

; no na tržaški predstavitvi, na kateri 
so spregovorili Marta Verginella, Božo 

| Repe in Francesco Leoncini z univer
ze v Benetkah. 90. leta so bila za slo
vensko zgodovinopisje zelo plodna, 

j  saj je prišlo do prenove, razširitve in 
približevanja izkušnji francoskega 
zgodovinopisja, ki seje oblikovalo o- 
koli revijeLes Annales. Pri njem ni pri
šlo do generacijskega konflikta, na
stalo je več struj, stroka se je začela 
ukvarjati s preučevanjem vsakdanje
ga življenja, z antropologijo in kultur
no zgodovino, močan poudarek pa 
je bil dan obravnavanju slovenske na
rodne identitete in državnosti. Ude
leženci predstavitve pa so opozorili 
na nevarnost političnega izrabljanja 
in na poskuse poenostavljanja zgo
dovine tako v Sloveniji kot v Italiji.

zujejo na poetični realizem in sodob
no slikarstvo, ki ga označuje smisel 
za celoto in notranje likovno razmi
šljanje, opazimo tudi to, da umetnik 
pri izdelavi slik uporablja pri mešanih 
tehnikah nevsakdanje likovne rešitve, 
do katerih pride tudi z luženjem z va- 
rikino in debelejšimi nanosi voska in 
pigmentastih barv. Pozna se mu, da 
ima iskren odnos do narave in do har
monije v naravi, ki mu je neizčrpen 
vir za ustvarjanje. Likovni rokopis Edi
ja Žerjala je prepoznaven in samo
svoj, kaže pa na določen odmik od 
prejšnjih avtorjevih del, v katerih je bil 
bolj prisoten liričen trenutek in poskus 
upodabljanja trenutnih razpoloženj. 
Tokratna razstava sloni na sodobni fi
guraliki, ki jo  slikar nadgrajuje s svo
jim  videnjem in doživljanjem sveta. 
— — —  ZUT

to pa prvo nagrado na mednarodnem 
tekmovanju v Grčiji. Izdal je tudi več 
glasbenih plošč, zadnjo ob 15-letnici 
delovanja. V Gorici bo Komorni zbor 
Ave izvajal skladbe iz klasične in so
dobne zborovske zakladnice. Vstop
nice za koncert lahko rezervirate po 
telefonu na št. 0481 531445.

NAJ NAM 
BO STAROST 
PRIJAZNA
Ali je starost le nadloga ali pa so 

zrela leta lahko še bogato in plodno 
obdobje? S to mislijo napoveduje Ra
dio Trst A nov niz oddaj, ki bodo po
svečene t i .  tretjemu življenjskemu 
obdobju. Že sam naslovi/ zatonu še 
sonce ž a r ile li sporočiti poslušalcem 
nekaj svetlega in toplega. V oddajah, 
ki bodo na sporedu od 3. aprila dalje 
vsak ponedeljek od 18. do 19. ure, bo 
tekla beseda o življenju in problemih 
starejših oseb. Le-ti bodo sami spre
govorili o sebi; razmišljanja in nasve
te pa bodo prispevali tudi zdravniki, 
psihologi, socialni delavci in drugi, ki 
poklicno spremljajo težave ostarelih.
V studiu bo vsakokrat prisoten tudi 
gost, ki bo s svojim pričevanjem po
pestril oddajo. Poslušalcem bo na vo
ljo telefon (040 362875), da se nepo
sredno vključijo v razgovor. Oddaje 
bo pripravila in vodila Loredana Gec.

GLASBENI ABONMA  KULTURNEGA CENTRA LOJZE BRATUŽ

AVE MED NAMI
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O PROMETNI IN 
URBANISTIČNI  

UREDITVI O PČIN

PROBLEM PRAVNEGA POLOŽAJA 
SINDIKATA ŠE VEDNO AKTUALEN

MATJAŽ RUSTJA

Stranka Slovenske skup
nosti je priredila v petek, 24. 
marca, javno diskusijsko sre
čanje o prometni in urbani
stični ureditvi Opčin. Sreča
nje je potekalo v Prosvetnem 
domu, oblikovala pa sta ga 
predsednik pokrajinske ko
misije za gospodarska in ur-

dvopasovnih širokih ulic naj 
bi se promet premikal po O p
činah v enosmernih ulicah, v 
nekaterih celo samo za sta
novalce ali za dostavo. Sema
forji naglavnih križiščih bi ob 
tem uredili in upočasnili ritem 
prometa. Predstavnik Sloven
skega deželnega gospodar
skega združenja je v razpra
vi predstavil gospodarsko

ban is tična  vprašanja  Igor 
Švab in pokra jinsk i ta jn ik  
stranke ter občinski svetova
lec Peter Močnik. Sestanek je 
stranka sklicala, da bi pred
stavila smernice tržaške ob
čine za ureditev celotnega o- 
penskega področja. Drugi cilj 
večera pa je  temeljil na med
sebojni izmenjavi mnenj, saj 
je  stranka želela prisluhniti 
željam in stališčem krajanov.

V zadnjih letih lllyjeve up
rave seje nagrmadilo za dru
gi največji center tržaške ob
čine kar nekaj novosti. Potem 
ko je pred kratkim  državni 
svet s sodno obravnavo po
trd il varianto k regulacijske
mu načrtu občine, lahko sled
nja direktno poseže na teri
torij z ostalim i načrti, ki sku
šajo urediti znosnejše življenj
ske razmere na celotnem trža
škem ozemlju in to liko  bolj v 
velikih centrih, kot so Opčine.
V kopico določil, ki jih  prav
kar sprejema javna uprava, 
spada na prvo mesto podrob- 
nostni načrt za vse kraške va
si. Komisija je na Opčinah to 
delo že opravila, tem eljito je 
popisala strukturo vasi, od 
podzem nih cevi do popisa 
hiš in ulic, tako da bo v nekaj 
letih izdelan celovit načrt po
dobe Opčin. Nedvomno bo 
ta načrt g loboko pogojeval 
vsakršno gradnjo in razvoj 
krajevnih obrtniških, trgovin
skih in gostinskih dejavnosti. 
M očnik je  zato poudaril, da 
je prav ta čas najprimernejši 
za predloge krajanov, ki m o
rajo obenem pazljivo sprem 
ljati načrt, saj je po sprejetju 
tega vsako hudovanje odveč.

V izdelavi je tudi splošni 
načrt za ureditev prometa na 
Opčinah. Čeprav je avtocesta 
znatno razbremenila vaško 
jedro, je problem divjega pro
meta še vedno pereč. Razen

Zaradi stiske s prostorom
so nekateri članki izostali. 
Bralcem in sodelavcem se 
opravičujemo./ u re d .

življenje na Opčinah in per
spektive za prihodnost. Že 
dograditev avtoceste ni priza
nesla trgovcem  z upadom 
strank, vsak nadaljnji načrt 
pa bo gotovo pogojeval kra
jevno gospodarstvo. Da bi ne 
postale Opčine v prihodnosti 
spalnica mesta, bodo sodelo
vale pri urbanističnem načrtu 
vse naše stanovske organiza
cije. Tesno povezano s proble
mom prometa je  tudi vpraša
nje parkirišč. Občina načrtuje 
parkirišče na državni cesti 
202 nasproti bencinske čr
palke in pri pokopališču. O b 
nujnosti, da se čimprej raz
bremenijo Opčine z novimi 
parkirišči, je  večina udeležen
cev izrazila mnenje, da bi bilo 
najprimernejše parkirišče pri 
pokopališču, ker bi b ilovcen- 
tru vasi in bi se ga neposred
no posluževali krajani.

Pred meseci se je tisk bo
gato razpisal o preureditvi 
dveh trgov, Brdine in Škaven- 
ce, katerih posegi so vsi osta
li na idejni ravni. Kako in kdaj 
bo to speljano, je odvisno od 
finančnih zmožnosti občine 
in od konkretnih predlogov 
domačinov, je dejal Močnik.

Opčine pa morajo stopiti 
v prihodnost tudi v primerni 

; (tipični) arhitektonski obleki. 
Predstavniki rajonskega sve
ta so v pogovoru opozorili, 
da je njihovo mnenje o grad
benih posegih neobvezujoče 
za občino, čeprav je  o vsa
kem sklepu sveta redno obve
ščena. Zato je  nujno, da stali
šča sveta podpre tudi javnost 
naglasen in odmeven način; 
že danes, ko občina snuje 
med drug im i posegi načrt 

! velikega trgovinskega centra 
med državno cesto 202 in 
obeliskom.

V letu dni, torej v času do 
novih občinskih volitev, so na 
uradih v Trstu odprta še mar
ši katera vrata, in to  prav tam, 
kjer snujejo novi urbanistični 
načrt Opčin. Da pa je vsak 

! občinski urad odprt javnosti, 
že dobro vemo.

V torek, 28. marca, je bil v dvorani Zadružne kraš
ke banke na Opčinah 40. redni občni zbor tržaškega 
Sindikata slovenske šole, na katerem so obnovili 
vodstvene organe.

Okrogla številka kar nekaj 
pove o dejavnosti sindikalne 
organizacije slovenskih šol
nikov na Tržaškem, ki si ne
nehno prizadeva za ohran i
tev in razvoj slovenskega šol
stva v zamejstvu. Kljub temu 
pa se SSŠ že dalj časa srečuje 
s številn im i ve lik im i težava
mi. Ena od teh je  prav goto
vo pom anjkan je  pravnega 
statusa sindikata, ki mu od 
leta 1995 ni več priznana pra
vica do sindikalnega dopusta. 
Tudi v najnovejšem besedilu 
zakonskega osnutka za za
ščito slovenske manjšine v 
Italiji (razprava o tem je bila, 
kot znano, preložena na da
tum  po aprilskih deželnih vo
litvah v Italiji) najdemo le pred
log o priznanju tistih stanov
skih organizacij, ki poslujejo 
pravilom a v slovenskem je
ziku. Po besedah prve ta jn i
ce SSŠ Vesne Danieli pa je 
sindikat prejel tudi namig, da 
se v določenih zadevah ni 
vedel prav "korektno", kar je 
bilo razum ljeno kot nezado
voljstvo v zvezi s šolsko po
litiko sindikata. Seveda, če bi 
delovali pod okriljem  kake
ga vsedržavnega sindikata, 
bi veliko težav odpadlo. Več

krat pa ima slovenska šola 
težave, ker v Rimu enostav
no pozabljajo nanjo, zato je 
samostojen slovenski sindi
kat še kako potreben, saj edi
ni razume specifiko sloven
skega manjšinskega šolstva 
v Italiji in se zavzema zanjo, 
česar, žal, ni mogoče trd iti za 
vsedržavne sindikate.

SSŠ pa je vsekakor opra
vil ogrom no dela, in vse to 
na prostovo ljn i podlagi. V 
preteklem letu je  bil urad sin
dikata skozi vse leto na raz
polago članom dvakrat te 
densko po poldrugo uro, ra
zen v ju liju  in avgustu, ko je 
bil na razpolago enkrat te
densko po dve uri. Samo v 
preteklem letu pa se je na 
sindikat obrn ilo  289 članov 
in šolnikov na sploh. Velik 
napor predstavlja dejstvo, da 
mora biti sindikat ob strani 
vsem tistim  šolnikom, ki v 
tem  času opravljajo natečaj 
za dosego usposobljenosti 
za poučevanje (t.i. habilita
cijo), ki je bil razpisan po de
vetih oz. desetih letih. Na na
tečaj se je prijavilo res veliko 
kandidatov, ki so morali tudi 
obiskovati obvezne tečaje; 
šolniki, ki so že v staležu, pa 
so bili in so še angažirani v

izpitn ih komisijah. O b kon
cu lanskega šolskega leta in 
poleti je  urad sindikata delo
val s polno paro s prevaja
njem obrazcev za v ložitev 
prošenj ter z nudenjem in
formacij. Skupaj z goriškim 
tajništvom je sindikat pripra
vil tudi pripravljalni tečaj za 
učitelje v otroških vrtcih in 
osnovnih šolah.

Sicer ostaja temeljna zah
teva slovenskih šolnikov us
tanovitev samostojnega ura
da in samostojnega zborne
ga organa za slovenske šole
v Italiji ali pa preureditev se
danje Deželne kom isije za 
slovenske šole. Urad naj vodi 
funkcionar, izbran med red
nim i uslužbenci slovenske 
šole, ki naj ima vse pristojno
sti, organ pa mora imeti ob
vezujoče mnenje v zadevah, 
ki se tičejo slovenske šole. V 
v ladn ih  od lok ih  o re form i 
zbornih organov in o preu
reditvi uradov pa tega ni.

Ravno tako poudarja sin
d ikat dejstvo, da vsedržavni 
param etri niso veljavni za 
slovenske šole. Poročevalec
o zaščitnem zakonu Dome- 
nico Maselli pa je iz besedila 
osnutka črtal 7. odstavek 11. 
člena, ki je za slovenske šole 
predvideval odstopanja od 
vsedržavnih parametrov, in 
to  z utem eljitv ijo, da za slo
venske šole zadostuje jam 

stvo, ki ga daje 9. odstavek
2. člena Odloka predsednika 
re p u b like  št. 223 iz le ta 
1998. SSŠ pa je v spomenici 
zahteval, naj slovenske šole 
krije jo celoten terito rij, naj 
nudijo čim bolj raznoliko vz- 
gojno-izobraževalno ponud
bo z m ožnostjo ustanavlja
nja novih smeri ne glede na 
število uporabnikov, naj nu
d ijo  ustrezne in dosto jne  
strukture, naj razpolagajo s 
samostojnim  vodstvom  in s 
primernim  seznamom učne
ga, neučnega in upravnega 
osebja, naj pri sestavljanju 
razredov ne velja jo vsedr
žavni kriteriji, naj se pri do
deljevanju finančnih  sred
stev upoštevajo tudi poslo
pja, dvojezična uprava, pose
bne d idaktične potrebe in 
drugo (iste kriterije naj upo
števajo tudi krajevne upra
ve) in naj se pri sestavi stolic 
na nižji in višji srednji šoli 
upoštevajo odstopanja od 
vsedržavnih kriterijev. Razen 
popravka, po katerem bodo 
še naprej veljala določila za
kona št. 1012 iz leta 1961 o 
ustanavljanju in uk in jan ju  
šol, ni bila nobena druga za
hteva sprejeta. Zelo počasi 
se stvari razvijajo tudi z uni
v e rz ite tn im  iz o b ra ž e v a 
njem za učite lje  v sloven
skem jeziku.

N A B R E Ž I N A  /  Z L A T A  M A Š A  G. B O G O M I L A  BRECLJA

NENADOMESTLJIVA VLOGA 
DUHOVNIŠKEGA POKLICA

Ti

FOTO KROMA

Zares velika množica slo
venskih in italijanskih verni
kov ter sorodnikov in prijate
ljev iz Nabrežine in od dru
god seje v nedeljo, 26. t.m ., 
kljub slabemu vremenu zbra
la v nabrežinski cerkvi sv. Ro
ka, da bi se udeležila zlate 
maše domačega župnika g. 
Bogomila Breclja. G. Brecelj je 
namreč v soboto, 25. t.m., pra
znoval 50 let mašniškega po
svečenja. Kot piše na spomin
ski podobici, je  služboval v 
župnijah "od Gorice do Zgo
nika", že več kot dvajset let pa 
skrbi za versko življenje v Na
brežini. Nabito polna cerkev

in šestnajst somaševalcevso 
bili tehten dokaz slavljenčeve 
priljubljenosti med našimi lju
dm i, pa tudi tega, kako po
memben je slovenski duhov
nik za našo manjšinsko skup
nost. S lovenski duh o vn ik  
med nami je  namreč porok 
za naše narodno preživetje, 
je  v pozdravu v imenu slo
venskih župljanov med dru
gim dejal Gregor Pertot, zato 
naša skupnost "ne potrebuje 
mastno plačanih političnih tri
bunov, marveč dobrih  slo
venskih duhovnikov".

Pomenu duhovniškega po
klica je bila posvečena tudi pri

diga, ki jo  je  imel slavljenčev 
prijatelj, sicer znani in preiz
kušeni prim orski duhovnik 
Jožko Kragelj. Prvo duhovni
kovo opravilo je oznanjeva
nje Božje besede, Kristusove
ga nauka. To mora duhovnik 
braniti za vsako ceno, učiti mo
ra ljubezen in resnico, in to vse, 
otroke, m ladino in odrasle. 
Duhovnik mora opozarjati na 
napake, obsojati grehe, za kar 
lahko doživi tudi preganjanje 
in sovraštvo, ki se pojavita ve
dno, ko mora iti proti toku. 
Vendar mora duhovnik oprav
ljati svoje poslanstvo vedno, v 
katerihkoli razmerah; vztraja

ti mora tako v ugodnih kot 
tudi v neugodnih okoliščinah.

Kot že rečeno, se je sloves
ne maše udeležilo zelo veliko 

' število ljudi. Prisotni so bili 
narodne noše in skavti, obred 
pa je spremljalo petje sloven
skega in italijanskega cerkve
nega zbora. Celotna maša je 
potekala v obeh jezikih, v do
slednem spoštovanju tako 
slovenske kot italijanske kom
ponente nabrežinske župni
je; to  spoštovanje je eden od 
temeljev več kot dvajsetletne
ga dušnopastirskega delova
nja g. Breclja v Nabrežini. V

i zahvalo za to  delovanje so 
mu verniki darovali kelih, slav
ljenec pa je prejel v dar tudi 
lep mašni plašč. Prisrčna dru
žabnost, ki je  sledila verske
mu obredu, je zaokrožila vr
sto slavij, katerih krona je bila 
zahvalna maša za številne so
rodnike in dobrotnike, ki jih 
je slavljenec srečal v župni
jah, v katerih je deloval. Že v 
nedeljo zjutraj pa sta po ne
deljski maši imela priložnost
na govora Drago Štoka in 
Mauro Sette, zlatomašnika pa 
so počastili tudi dijaki nižje 
srednje šole Igo Gruden. Ob 
prihodu g. Breclja iz zakristije 
pa so mu s pesmijo voščili 
Fantje izpod Grmade.

O b tej priložnosti še enkrat 
izražamo zlatomašniku in pri- 

; jatelju g. Bogomilu Breclju 
čestitke in voščila vsi, ki sous- 

! tvarjamo Novi glas, z željo, da 
bi še dolgo i n plodno deloval 
med našimi ljudmi.
------------ iž
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ZA PRIHODNOST BiH 
JE ZELO POMEMBEN 

RAZVOJ DEMOKRACIJE
IVAN ŽERJAL

D ruštvo slovenskih izo
bražencev je v ponedeljek, 
27. marca, posvetilo svoj red
ni tedenski večer v Peterlino
vi dvorani v Trstu razgovoru
o prihodnosti Bosne in Her
cegovine. Gost DSI je bil dr. 
M uham ed Kreševljakovič, 
generalni konzul Republike 
Bosne in Hercegovine v M ila
nu, sicer pa nekdanji župan 
Sarajeva, in to v najhujšem 
obdobju vojne v Bosni.

Gosta je po krajšem uvo
dnem pozdravu predsednika 
DSI Sergija Pahorja predsta
vil nekdanji konzul Republike 
Slovenije v Trstu, sicer pa pred- 
stavnik Urada za Slovence v 
zamejstvu in po svetu pri slo
venskem zunanjem m inistr
stvu, Zorko Pelikan. Dr. M u
hamed Kreševljakovič je  Sa
rajevčan, bivši profesor zgo
dovine in uslužbenec nekda
njega Republiškega zavoda 
za varstvo naravne in kultur
ne dediščine v BiH. Po demo
kratičnih volitvah leta 1990 je 
postal župan Sarajeva in je 
bosanskemu glavnemu me
stu načeloval v najhujših le
tih vojne. Že nekaj let je  ge
neralni konzul BiH v Milanu.

Kakšne so perspektive BiH 
v prihodnosti? Dr. Kreševlja- 
kovič je mnenja, da o seda

njosti ni mogoče razmišljati, 
če ne poznamo prej zgodo
vine te dežele. Bosna ni neka 
izmišljena tvorba, kot to trdijo 
nekateri, ampak država, ki 
obstaja že tisoč let. V  sred
njem veku je bila samostojna 
kraljevina s svojimi vladarji, 
običaji, kulturo, zakoni idr. 
Tudi v sklopu turškega im pe
rija je imela svojo avtonomijo 
(bosanski sandžak), s priho
dom pod avstroogrsko oblast 
(1878) je prišla v stik z zahod
noevropsko civilizacijo, v ok
viru Jugoslavije pa se ni sme
lo govoriti o Bosancih oz. Bo
šnjakih kot o neki samostojni 
komponenti, in tako si je Tito
va oblast izmislila musliman
sko nacijo. Bošnjakov ni nihče 
priznaval, Bosno pa sta si sku
šali priključiti tako Srbija kot 
Hrvaška oz. sta si jo  hoteli

razdeliti. Nova bosansko-her- 
cegovska država je nastala iz 
razpada socialistične Jugo
slavije, vojne, k iji je sledila na 
Balkanu, končno pa iz day- 
tonskega sporazuma iz leta 
1995. Vzroke za razpad Ju
goslavije vidi Kreševljakovič v 
pomanjkanju demokracije v 
takratni jugoslovanski federa
ciji. To pomanjkanje dem o
kracije je dalo moč naciona
lističnim gibanjem, ki so hote
la Bosno razdeliti, a v tem ni
so uspela. Razvoj demokraci
je pa je velikega pomena tudi 
za prihodnost BiH. V kolikšni 
meri pa je sistem, ki je sedaj
v veljavi v državi, demokrati
čen, pa je vprašanje, saj je pre
cej nejasnosti npr. s proce
som privatizacije in z mediji, 
ki jih  skušajo izkoriščati za 
manipuliranje javnosti.

Vprašanje prihodnosti BiH 
pa je reintegracija. Daytonski 
sporazum je zelo protisloven, 
saj si po eni strani prizadeva 
za ohranitev celovitosti BiH, 
po drugi strani pa vsiljuje nje
no delitev. Skuša se spreme
niti razvoj neke m ultiku ltur
ne skupnosti in vsiliti model 
enonacionalne države. Ta na
črt pa nima možnosti, da bi 
uspel.

Današnja BiH doslej ni 
mogla oblikovati strateških 
ciljev, ker je bila preveč zapo
slena pri naporih za ohrani
tev državne celovitosti in za 
brzdanje centrifugalnih sil. 
Ljudem pa je treba dati m o
žnost, da se zavedajo svoje 
vrednosti in enakopravnosti. 
Morajo se čutiti enakoprav
ne, ne manjvredne.

GLA SBENA M ATICA

USPEH MLADE  
GOJENKE 

• • • • • • • • • • • • • • • • • • •

Mlada tržaška harfistka Ta
deja Kralj, gojenka prof. Tatja
ne Doniš na šoli Glasbene 
matice Marij Kogoj v Trstu, je 
izredno uspešno nastopila na 
vseslovenskem  državnem  
tekmovanju učencev glasbe, 
ki je pred kratkim potekalo v 
Velenju. Sedemletna Tadeja je 
tekmovala v prvi kategoriji o- 
trok do 11. leta starosti. Za 
svojo izvedbo je prejela 93 
točk in zasedla drugo mesto 
s srebrnim priznanjem.

O D P R T A M E J A  2 0 0 0

V ZN A M E N JU  
SODELOVANJA IN  

PRIJATELJSTVA
V petek, 31. marca, bo ob

18.30 v avditoriju mestnega 
muzeja Revoltella v Trstu ot
voritvena slovesnost pobude 
Odprte meje 2000. Letošnja 
pobuda zaobjema vse občine 
v tržaški pokrajini ter občini 
Doberdob in Sovodnje vgori- 
ški pokrajini ob aktivnem so
delovanju Kraške gorske sku
pnosti in Dnevov kmetijstva, 
ribištva in gozdarstva. Na o t
voritveni slovesnosti bosta 
spregovorila župana sosed
njih občin Trst in Sežana, Ric- 
cardo llly in M iroslav Klun, 
nakar bo koncert komorne
ga orkestra Opera Giocosa 
dežele Furlanije-Julijske kraji
ne pod vodstvom dirigenta 
Severina Zannerinija in s so
listi Ano Marincovic (flavta), 
Luco Zanello (violina) in Si
mono Zanella (kitara).

V aprilu in maju pa bodo 
na vrsti posamezne izvedbe 
odprte meje med obmejnim i 
občinami, in sicer v soboto, 
8- aprila, na mejnem preho
du Cerei med občinama M i
lje in Koper, v soboto, 15., in 
nedeljo, 16. aprila, na mej
nem prehodu v Botaču v doli
ni Glinščice med občinama 
Dolina in Hrpelje-Kozina. Ob 
tej priložnosti bo v soboto, 15.

aprila, svečanost v Občinskem 
kulturnem centru France Pre
šeren v Boljuncu s podpisom 
sporazuma o prijateljstvu in 
sodelovanju med občinama 
Dolina in Hrpelje-Kozina. V 
soboto, 29., in nedeljo, 30. 
aprila, ter v ponedeljek, 1. ma
ja, bo odprta meja med obči
nama Trst in Sežana na mej
nem prehodu Bazovica-Lipi- 
ca, v nedeljo, 7. maja, na mej
nem prehodu Gorjansko-Ma- 
vhinje med občinami Devin- 
Nabrežina, Komen in Zgonik, 
v nedeljo, 14. maja, pa na 
mejnem prehodu pri Repen- 
tabru med občinama Repen- 
tabor in Sežana. Isti dan bo 
odprta meja na prehodu O- 
patje selo med občinami D o
berdob, Miren-Kostanjevica 
in Sovodnje. Dne 21. maja bo 
sklepna slovesnost O dprte 
meje 2000 v okviru Dnevov 
kmetijstva, ribištva in gozdar
stva na tržaškem sejmišču.

O m eniti je treba še to, da 
pobuda odprte meje med ob
činama Trst in Sežana sloni na 
sodelovanju rajonskega sveta 
za vzhodni Kras, jusarskega 
odbora, kulturnega in šport
nega društva iz Bazovice in 
Krajevne skupnosti Lokev.

N O V A  P O S L O V A L N I C A  P O T O V A L N E  
A G E N C I J E  U T A T  N A O P Č I N A H

DVOJEZIČNO POSLOVANJE 
IN ZANIMIVE PONUDBE
Od ponedeljka, 27. marca, deluje na Opčinah, 

na Proseški ulici št. 16, nova poslovalnica potovalne 
agencije Utat viaggi. Tistega dne je namreč potekalo 
v popoldanskih urah uradno odprtje s krajšo slo
vesnostjo in družabnostjo, na kateri so bili pred
stavniki agencije na razpolago za vsakovrstne in
formacije.

Openski urad Utata, ki je 
sploh prvi turistični urad na 
pod roč ju  tržaškega Krasa, 
bo, vsaj za sedaj, posloval z 
urnikom od ponedeljka do 
petka od 9.30 do 18. ure, ob 
sobotah pa od 9.30 do 12.30 
in, kar je nedvomno lepa no
vost, bo posloval dvojezično. 
Vodja urada (ki bo, vsaj na za
četku, štel dve delovni moči) 
je Slovenec Maks Bandelj. Pri 
ponedeljkovem odprtju  so 
bile prisotn im  na voljo tako 
italijanske kot slovenske zgi
banke z najosnovnejšimi in
formacijami.

Druga novost je, da open
ski urad ne bo nudil samo kla
sičnih uslug turistične agen
cije. Poleg letalskih vozovnic 
največjih letalskih družb po 
posebnih cenah in ponudbe 
najboljših potovalnih agencij 
bodo stranke namreč imele 
na voljo tudi "samopostrežni" 
kotiček, v katerem se bodo 
lahko seznanile z najugodnej-

| Šimi ponudbami za potova
nja v zadnjem trenutku. Po
leg najrazličnejših katalogov 
s turističnim i ponudbami bo 
na voljo strankam tudi boga
ta bera turističn ih  vodičev, 
priročnikov, zemljevidov, pa 
tudi najnovejših knjižnih us
pešnic in vseh najnovejših 
založniških izdaj v slovenšči
ni in italijanščini. Na razpola
go so knjige, ki pišejo o poto
vanjih, pustolovske in akcij
ske knjige, kriminalke in knji
ge za otroke in mladino, skra
tka knjige s počitnicam p ri
merno vsebino.

O b odprtju  nove open
ske poslovalnice ponuja a- 
gencija U tat tri potovanja 
po prom ocijskih  cenah, in 
sicer križarjenje z ladjo Me- 
lody, oddih v turističnem na
selju C lub Teliš na Sardiniji 
in potovanje po amalfijski o- 
bali. Na razpolago pa so še 
posebna potovanja Utata za 
pomlad in poletje 2000.

OBVESTILA

SLOVENSKO DOBRODELNO
društvo bo podelilo Flajbano- 
ve nagrade in študijske pod
pore  za akadem sko  le to  
1999/2000 v petek, 31. mar
ca t.l., ob 18. uri na svojem 
sedežu v Trstu, ul. Mazzini 46,
1. nadstropje.

NA ČETRTO postno nede
ljo, 2. aprila, bo v cerkvi sv. 
Jakoba v Trstu ob 16. uri pos
tni govor, ki ga bo imel ško
fov vikar msgr. Franc Von
čina na temo Domača cerkev.

MESEČNA MAŠA za edi nost 
bo v Marijinem domu v ul. Ri- 
sorta v ponedeljek, 3. aprila, 
ob 17.30. Vabi Apostolstvo 
sv. Cirila in Metoda.

DRUŠTVO SLOVENSKIH izo
bražencev vabi v ponedeljek, 
3. aprila, na večer z M arija
nom Slokarjem na tem o Ve
lika ruska Velika noč in d ru 
ge ruske skice. Večer bo v 
P eterlinovi dvoran i, u lica 
D onizetti 3, z začetkom ob
20.30.

SLOVENSKO STALNO gledali
šče. E. Scola-R. Maccari-G. 
Fantoni, Poseben dan. Reži
ser Dušan Mlakar. V torek, 4. 
aprila, ob 20.30 abonma red 
F; v četrtek, 6. aprila, ob
20.30 abonma red E.

SLOMŠKOVA RAZSTAVA je na 
ogled v Baragovem domu v 
Ricmanjih vsak dan v popol
danskih urah.

SLOVENSKA VINCENCIJEVA 
konferenca in Klub prijatelj
stva vabita k duhovni pripra
vi na Veliko noč, ki bo v četr
tek, 6. aprila, ob 16. uri pri Šol
skih sestrah pri Sv. Ivanu, ul. 
delle Doccie 34. Vodil jo  bo 
g. Jože Špeh. Povezana bo z 
molitvijo za duhovne poklice, 
m ladino in družine. G. Špeh 
bo razlagal Sv. pismo v priz
mi skrivnosti rožnega venca.

SLOVENSKA VINCENCIJEVA 
konferenca s Klubom prija
teljstva vabi na izlet v sobo
to, 8. aprila, na Sv. goro pri 
Gorici, Lokve (900 m) in grad 
Kromberk z razstavo. Na Sv. 
gori bosta maša zajubilejno le
to in priložnost za spoved. Vpi
sovanje v trgovini Fortunato, 
ul. Valdirivo 23, do 30. mar
ca; če bo avtobus prej poln, 
bomo končali vpisovanje prej.

VTOREK 25. aprila, bo sku
pno enodnevno tržaško ro
manje v Drežnico pri Koba
ridu. En avtobus bo odpeljal 
tudi z Oberdankovega trga ob
6.30. M orebitn i interesenti 
naj se javijo v večernih urah 
na tel. številko 040 220332.

ZVEZA CERKVENIH PEVSKIH ZBOROV IZ TRSTA

vabi na rev i jo ot roških  
in mlad inskih  zborov

PE SE M  M L A D IH

Kulturni dom  v Trstu, nedelja, 2. aprila, ob 16. uri.

ZAHVALJUJEM SE vsem, k i so z veseljem in požrtvo
valnostjo sodelovali pri prazniku zlate maše v Nabrežini 
26. marca, zlasti cerkvenemu zboru, številnim daro
valcem, zlasti v denarju za semenišče v Vipavi (dva m i
lijona lir), Gregorju Pertotu za pomenljiv pozdrav, vsem 
številnim duhovnikom-somaševalcem, posebno slav
nostnemu govorniku Jožku Kraglju, vsem, k i so p ri
pravili krasne zlatomašne darove: novi mašni plašč in 
zlat kelih z ustreznim napisom, pa tudi vsem, k i so 
očistili in okrasili prostore ter pripomogli k zakuski za 
številno občinstvo. Posebna zahvala Fantom izpod Gr
made, skavtom za udeležbo in darove, srednji šoli Igo 
Gruden, občinski upravi in nabrežinski godbi ter na
rodnim nošam. Goriška nadškofija je ob tej priložnosti 
darovala deset m ilijonov l i r  za popravilo strehe župni
šča. Posebne čestitke sem prejel od goriškega nadškofa 
in koprskega škofa ter od uredništva Novega glasa. 
Hvala tudi Primorskemu dnevniku.

Vsem: Bog naj stoterno povrne!
BOGOMIL BRECELJ

9 . A P R I L A  N A  O P Č I N A H

RECITAL KRIŽEVEGA POTA  
LJUBKE ŠORLI

V nedeljo, 9. aprila, bo v 
župnijski cerkvi sv. Jerneja na 
Opčinah slovesnost, ki bo iz
zvenela kot priprava na bliža
jočo se Veliko noč in kot po
klon pokojni pesnici Ljubki 
Šorli ob 90-letnici rojstva. O- 
penska župnija in Radijski o- 
der pripravljata namreč reci
tal z naslovom Križev po t Ljub
ke Šorli, v katerem se bodo 
prepletale pesničina poezija 
Križevega pota, ki ga je izda

la Goriška Mohorjeva d ru 
žba leta 1994, proza novele 
Rože za gobavca Borisa Pa
horja in petje openskega cer
kvenega zbora Sv. Jernej, ki 
bo pod vodstvom Janka Ba
na izvajal skladbe Lojzeta 
Bratuža večinoma na bese
dilo njegove žene Ljubke. Re
cital bodo izvajali letošnji go
jenci Tečaja lepe govorice 
Radijskega odra.

9
ČETRTEK 
30. MARCA 
2000
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P O D P R I M O  D E L A  O B  C E R K V I  SV. I V A N A
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V AKCIJO ZA SVOJE 
PROSTORE

POMEN KULTURNE TRADICIJE

10
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30 . M A R C A  
2000

Po prenovi cerkve in zvo
nika po teka sedaj obnova 
župnijskih prostorov. Gre za 
dvonadstropno stavbo v ne
posredni bližini cerkve, ki jo 
je župnija pridobila po dobro
ti msgr. Franca Močnika. V pr
vem nadstropju bo župniko
vo stanovanje, v pritličju pa 
bodo poleg župnijske pisar
ne tudi učilnica in sejna soba, 
sanitarije ter dvorana z od
rom. Doslej, kot vemo, je ve
rouk potekal v zakristiji, praz
novanja in trenutki družab
nosti ob večjih praznikih pa 
so bili popolnoma odvisni od 
vremena, saj so potekali na 
odprtem pred cerkvijo ali na 
vrtu za njo.

V prvi fazi, ki naj bi se ok
virno končala še pred polet
jem, se bodo dela osredoto
čila na prenovo pritličja in ce
lotno obnovitev strehe. Trenu
tno razpolaga župnija s 100 
m ilijoni lir, za kar seje treba 
zahvaliti, poleg raznim do
brotnikom, še posebno msgr. 
Močniku, sedanjemu župniku 
msgr. Cvetku Žbogarju in ne
utrudnemu g. Marjanu Mar- 
kežiču. Za uresničitev om e
njenih načrtov so potrebna 
denarna sredstva v višini pri
bližno 170 m ilijonov lir, razli
ko pa bo treba zbrati z do
bro voljo vseh vernikov in pri
jateljev.

Č lani Skupnosti d ruž in  
Sončnica, ki je dala pobudo 
za to nabiralno akcijo, smo 
trdno prepričani, da bi mora
li biti pri obnovi soudeleženi 
prav vsi slovenski verniki me

stne duhovnije, še zlasti po
samezniki, družine in skupi
ne, ki zahajamo v župnijo, se 
poslužujemo vseh njenih us
lug in tu vzgajamo svoje otroke.

Konkretno lahko izrazimo 
svojo solidarnost tako s po
močjo pri fizičnem delu kakor 
tudi s spodbujanjem in z zbi- 

! ranjem sredstev za akcijo. Še 
posebno pa lahko finančno 
prispevamo z darovi in brez
obrestnimi posojili od enega 
do petih let. DAROVE lahko 
nakažemo na tekoči račun št. 
94981 pri Goriški hranilnici - 
ag. 1 ABI: 6180CAB:12411, v 
ul. Carducci, na ime Chiesa 
di San Giovanni - Gorizia, ali 
pa jih oddamo neposredno 
g. župniku ali na upravo No
vega glasa. Za POSOJILA se lah
ko obrnemo neposredno do 
župnika Cvetka Žbogarja.

Pobudniki te nabirke smo 
do 28. marca 2000 že nabra-
li začetno vso to , in sicer 
6 .6 0 0 .0 0 0  l ir  d a ro v  in 
30.000.000 lir posojil.

Podrobnejše inform acije 
nudita odbornika Skupnosti 
D ružin  Sončnica M auro Le
ban (telefon 0481 530063 ali 
0481 536455) in Andrej Vo
grič (0481536807 ali 0335 
5276008).

Obračamo se torej na vse 
ljudi dobre volje, še posebno 
slovenske vernike naše du
hovnije, pa tudi na podjetja in 
društva, da velikodušno pri
skočijo na pomoč. Že vna
prej se lepo zahvaljujemo. 
Bog povrni!

DANIJEL DEVETAK

Prejšnji teden je imelo 
društvo Rupa-Peč redni 
občni zbor, ki ga je poleg 
prvega občana Igorja Pe- 
tejana in župnika V ilje
ma Žerjala pozdravilo  
veliko gostov prijatelj
skih društev.

Iz tajniškega poročila Va
lentine Pahor smo izvedeli, 
da je  društvo prisotno na do
mačih prireditvah in prazni
kih, zlasti pa daje velik pou
darek m ladim  rodovom , ki 
uspešno "srkajo" slovensko 
kulturo pesmi in glasbe ter 
dajejo upanje v prihodnost. 
Lepo je tudi, da so v kulturno 
življenje Rupe in Peči vključe
ni tako mladi kot starejši va
ščani. Predsednik Ivo Kovic 
seje uvodoma zahvalil za po
moč in moralno podporo de
kanu Žerjalu, pa tudi neutrud
nemu zbo rovod ji Zdravku 
Klanjščku. Zgledno podpirajo 
društvo tudi sovodenjska ob
čina, Zadružna banka Dober- 
dob-Sovodnje, ZSKI’ ZCPZ in 
številni darovalci prispevkov. 
Za uspeh društva sta potreb
na složnost in sodelovanje, je 
podčrtal Kovic in dodal, daje 
prvenstvena naloga članov 
društva ohranjanje kulturne 
in pevske tradicije v vasi. O b 
koncu posega se je ganjeno 
poklonil prijatelju zbora Ru
pa-Peč in vaščanov, pokojne
mu Pavlu Budinu.

Na občnem zboru so bili 
za upravitelje izvoljeni: Ivo 
Kovic (predsednik), Ivo Tom

šič (podpredsednik), Valenti
na Pahor (tajnica), Loredana 
Cibini (odgovorna za arhiv), 
M ilijana Kogoj (blagajničar
ka), M irjam  Pahor (zapisni- 
čarka), Damijana Čevdek (od
govorna za koncerte in na
stope); Andrej Čevdek, Juli
jan M alič in Alenka Černič 
(nadzorniki).

Spet je bil torej izvoljen Ivo 
Kovic, ki stopa tako v dvajse
to leto opravljanja predsedni
ške vloge. Kovic spada v ge
neracijo naših ljudi, ki se jim  
kulturno udejstvovanje "pre
taka v krvi". Brez ustvarjalnega 
razdajanja na prosvetnem  
področju si svojega življenja 
ne bi mogel predstavljati. Te 
vrednote zna s preprosto, a 
p ro d o rno  neposrednostjo  
prepričljivo posredovati tudi 
mlajšim rodovom.

K a k o  ste na občnem  
zb o ru  ocenili delovanje  
društva?

Redni občni zbor imamo 
vsaka tri leta. Z delovanjem 
tako mešanega zbora kot dru
štva v zadnjem obdobju smo 
zadovoljni; upamo, da bomo 
dobro nadaljevali tudi v p ri
hodnje. V programu imamo 
srečanje s prijatelji iz pobra
tenih Vrtojbe in Dobove, po 
vsej verjetnosti zadnjo sobo
to  maja v Sovodnjah. Za jub i
lejno romanje goriških Slo
vencev bom o peli prihodnjo 
nedeljo v Ogleju.

K o liko  let ste že  
pred sedn ik  društva?

Pričakoval sem, da bomo 
tokrat izvolili za to funkcijo 
mlajšega člana, kajti vsak nov 
predsednik prinese nove ideje

in zagon. Nazadnje so izvoli
li spet mene, ki so me posta
vili na to mesto že leta 1981. 
Že prej nisem bil prav izvo
ljen, a sem dejansko opravljal 
glavno organizacijsko delo.

V  društvu  im ate  lepo  
število m ladih .

Res je  med nami veliko 
mladih. Imamo take, ki imajo 
dobre zamisli in ki držijo po
konci zbor, jn  lepo skupino re
citatorjev. Žal pa opažam, da 
v glavnem neradi sprejemajo 
odgovorne vloge.

Vaš o tro š k i z b o r  
p a  lepo rase.

To je za nas nekaj zelo le
pega in pomembnega. Vsako 
leto se v zbor, ki ga vodi Tanja 
Kovic, vključujejo novi člani. 
Pred trem i leti jih  je bilo de
vet, lani petnajst, letos jih  je 
kar dvaindvajset; prihajajo iz 
Rupe, s Peči, iz Gabrij, Jamelj 
in Sovodenj, tudi iz italijan
skih družin.

Steber društva je  
m ešani z b o r  Rupa-Peč, 
k i im a  z a  sabo  
dolgo p o t.

Društvo smo ustanovili le
ta 1991, zbor pa obstaja več 
kot 60 let. Dolgo časa je  prav 
zbor deloval kot društvo, pri
rejal je kulturne večere, vese
lice, izlete. Društvo smo usta
novili tudi zato, da bi lahko 
koristili pravice in prispevke, 
ki jih  predvidevajo zakoni.

Zgledno je  vaše 
obm ejno sodelovanje.

Že ves povojni čas sode
lujemo na ravni zborov s sku
pnostjo iz M irna. Pred krat
kim je žal umrl Pavel Budin, 
ki je  bil res dober organiza
tor. Naša občina je pobrate
na tudi s Škofjo Loko, tako da 
radi vabimo tudi tam kajšnje 
ljud i oz. jih mi obiskujemo.

G. Kovic, s svo jim i 
p r iz a d e v a n ji ste "zazna
m ovali" tu d i hčerki...

Tanja vodi otroški zbor pri 
nas. Nadja pa je poročena v 
Štmaver, kjer vodi moški in o- 
troški zbor; v le-tem je kar 36 
otrok. V tamkajšnjem moš
kem zboru pojem tudi jaz, kaj
ti svojo ženo peljem v Štma
ver, da varuje Nadjine otroke, 
ko vadi moški zbor; ko je  že
na tam, jaz pojem s Štmaver- 
ci. Poleg tega pojem tudi pri 
moškem zboru M . Filej. Na 
občnem zboru sem poudaril, 
kako je  sicer lepo, da poma
gamo drugim  zborom . Po
membno pa je  v prvi vrsti o- 
hranjati in razvijati delovanje 
v lastni vasi, da ne bo naša tra
dicija zamrla. Svojo vas mora
mo ljubiti in posredovati priho
dnjim  rodovom to, kar so de
lali naši predniki tudi včasih, 
ko je  bilo to  prepovedano.

K R A Š KI  PARK IN  U S O D A  K M E T O V

PREDVOLILNE OBLJUBE 
DOBERDOBSKIM 
KMETOM LE SANJE?!

Č E Z M E J N A  
ZAVEZA ZA  
P R I Z NA NJ E  
V LJUBLJANI  
IN R I M U

V prejšnji številki smo ob
širno pisali o čezmejni zave
zi, saj je SGZ priredilo zani
m ivo srečanje za upravitelje, 
gospodarstvenike in novinar
je, da bi se seznanili z delo
vanjem organizacije, ki zaje
ma družbene institucije gori- 
škega obmejnega območja. 
Kot je povedal predsednik go- 
riške pokrajine Brandolin, ki 
predseduje Zavezi, si vsi ak
terji, ki sodelujejo pri skupni 
mizi, prizadevajo in  prim is  za 
uradno priznanje s strani slo
venske in italijanske vlade. O  
tem se je Brandolin že pogovar
jal s podtajnikom Caverijem.

Prejšnji teden pa so svojo 
pozornost namenili slovenski 
vladi, saj so Zavezo nekateri 
interesenti (goriška občina in 
pokrajina, novogoriška go
spodarska zborn ica, Nova 
Gorica) ter številni obmejni 
župani in gospodarstveniki 
predstavili v Ljubljani na sej
mu turizma, športa in proste
ga časa Alpe Adria. Odziv t i
stih, katerim je bila predsta
vitev namenjena, pa je bil pre
cej skromen, saj vidnih pred
stavnikov slovenske vlade na 
predstavitvi ni bilo.

DARIO BERTINAZZI

V imenu občinske sveto
valske skupine SSk občine 
Doberdob želim predstaviti 
zlasti doberdobskim  obča
nom nekatere pomisleke gle
de ustanovitve občinskega 
parka. Na občinski seji 27. ja
nuarja letos sem upravite
ljem in svetovalcem večine 
predstavil kritično stališče do 
tega projekta. Da bi bolje ra
zum e li, za kaj pravzaprav 
gre, mislim, daje laže, če svoj 
poseg posredujem v celoti, 
saj se naša opozicijska sku
pina zaveda, da pripombe, 
pomisleki in posegi, ki jih ima
mo med občinskim i sejami, 
niso poznani javnosti.

“Glede ustanovitve občin
skega kraškega parka bom  v 
imenu naše opozicijske stran
ke posredoval stališče, ki je  
kritično. Gotovo je  to za vas 
le po litična  akcija ko t sicer 
vsaka naša pobuda in m ne
nje, čeprav nima takega na
mena.

Veliko se je  govorilo, se go
vori in se bo govorilo o tako 
opevanem parku. Besede, kot

so zaščita okolja, kraški park, 
ekologija itd., so danes zelo v 
modi. Tudi m i se strin jam o z 
zaščito narave. Vprašanje pa 
je : p o d  katerim i pogoji in na 
kakšen način jo  upravljati? V 
vašem po litičnem  programu  
ste om enili, če se ne m otim , 
tud i podporo, k i jo  bodo po  
volitvah dobili kmetje. Tudi m i 
smo v našem program u to 
postav ili m ed glavne cilje, 
vendar pa im am o do tega ra
zlična mnenja oz. izhodiščne 
točke. Steše morda kdaj vpra
šali, zakaj je  vedno m anj ob
delanih površin (da o živ ino
reji sploh ne govorim o, saj je  
izginila)? O d  vedno sem b il 
prepričan, da se tisti, ki sedi 
pri m izi in se pogovarja o stro
ki (v tem  prim eru o km etij- 

| stvu), o kateri nima posebne 
izkušenosti, še m anj pa izo
brazbe, igra z  življenjem  in 
svobodo sočloveka. Morda to 
mislim, ker sem celo otroštvo 
in m ladost preživel na km e
tiji (nisem samo živel ko t ne
kateri, ampak tud i delali).

Na srce vam polagam ta 
vprašanja: 7. ali se zavedate, 
ko liko  b irokra tsk ih  opravil

mora danes km et u red iti? 2. 
A li veste, ko liko novih norm  
in predpisov je  stopilo v velja
vo, zaradi katerih so kmetje  
(še posebej najmanjši) na pre
p ihu  in v k riz i? 3. A li ste se 
sploh kdaj vprašali, koliko ne
p o tre b n ih  p a p ir je v  m ora  
danes km e t izp o ln je va ti?  
Kmete danes tlačijo od  vseh 
koncev in krajev: zakoni in 
predpisi Evropske zveze, drža
ve, dežele in danes celo ob 
činski upravitelji. Leto za le
tom  se širijo gozdne površine, 
zaradi katerih im ajo kmetje  
"zavezane roke". Ali sploh ve
ste, ko liko zam udnih in ne
prav ičn ih  g lob  nosijo  naši 
kmetje na grbi zaradi gozdnih 
čuvajev, in to posebno tisti, ki 
im ajo posestva na t.i. zele
nem območju ('zona verde')? 
Ste sploh kdaj pom islili, kaj 

; vsega zajema beseda park? 
To pomeni, da naši kmetje ne 
bodo več lastniki lastne zem
lje. Na papirju  pa bo gotovo  
tista zemlja njihova, saj bo dr
žava od  njih vseeno zahteva
la davke. Postali bodo oz. bo 
m o  tu jc i in nezaželeni gostje 
na lastni zem lji, saj kmetov, 
ko t se zdi, nihče več ne p o 
trebuje in tud i niso več v m o
d i (kot vi pravite), saj vaše ge-

i slo pravi, da je  treba b iti na
predni in se odpreti turizmu. 
A li ste res tako prepričani, da 
vam bo država oz. dežela 
pustila  nalogo upravljanja

kraških rezervatov? Pred vami 
se bodo postavljali državni in  
evropski zakoni, ki veljajo za 
vsa zaščitena območja in par
ke. Prodali boste slovensko 
zem ljo za denar!

Zapom nite si to : če boste 
km etu “odvzeli" z e m ljo m u  
boste odvzeli tudi dušo. Če pa 
boste slovenskemu km etu  
"pobra li" zem ljo, m u ne bo 
ste odvzeli le dušo, ampak tu
d i narodno in ku lturno iden
tite to  in ga s tem  potlačili do  
konca. Ustanovitev občinske
ga parka pom eni, da ne zau
pate v naše ljud i oz. kmete. S 
tem boste izničili vse to, kar so 
naši predniki naredili, da b i m i 
lahko danes živeli še kar se da 
svobodno na naši zemlji.

Pozivam vas, občinski up
ravitelji, da za take pom em 
bne zadeve upoštevate tud i 
voljo občanov, ki n i vedno v 
skladu z vašimi predvidevanji 
in načrti (kot npr. reorganiza
cija šolske mreže, občinski

park...). Tako ravnanje do ob
čanov n i pošteno ne korekt
no, saj že vse odločate vnaprej, 
ne da b i občani kaj vedeli."

Odgovori na ta moj poseg 
so bili dvoumni, površni in 
neresni. Podžupan je npr. iz
javil, da bodo kmetje lahko 
zidali, kjerkoli bodo hoteli; 
župan pa je izjavil, da km etij
stvo, predvsem pa živinoreja, 
nista več življenjsko pomem
bna kot nekoč, zato daje moj 
poseg relativen. Poudaril pa 
je, da se je treba odpreti tu ri
zmu; to je za nas najvažnejše. 
Podžupan je še izjavil, da so 
jih  izvolili Doberdobci, zato 
imajo pravico odločati, kaj je 
prav in kaj ne, saj bi gotovo 
izgubljali preveč časa, če bi 
ljudi spraševali za mnenje.

Če so izjave občinskih u- 
praviteljev take, potem je tudi 
res, da se vračamo v tiste ča
se, ko so si kmetje sami iskali 
pravico.

-L ZAHVALA

Sorodniki 
pok. ANE GERZEJ vdove KOVIC

se zahvaljujemo gospodu župniku Marjanu Markežiču, 
gospodu dekanu V iljem u Žerjalu in ostalim  duhovn i
kom, ki so somaševali ob pogrebu, pevskemu zboru 
in vsem, ki so jo  sprem lja li k zadnjem u počitku. 

Hčerki Adrijana in s. M irjam , vnuka Ivo in Boris 
ter ostali sorodniki
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LEP VEČER O TRENTARJU
MARJAN DRUFOVKA

V petek, 24. marca, sta 
župnija sv. Florijana in Marije 
Pomočnice v Steverjanu in 
SKPDF.B.Sedej priredila zani
m iv večer v Sedejevem do
mu. Pozornost je  bila posve
čena 125-letnici rojstva Josi
pa Abrama-Trentarja, k ije  po
tekla prav 2. februarja letos. 
Po uvodni besedi župnika An
tona Lazarjain tajnice društva 
Franke Padovan je prejel be
sedo Božidar Rustja, predsta
vnik založbe Ognjišče, ki je 
knjigo izdala. Predstavil je 
zbirko Graditelji slovenskega 
doma, v kateri je izšla ta knji
ga in s katero hočejo ovred
notiti like Primorcev (in ne 
samo), ki so dali veliko prosto
ru, kjer so živeli; tiste ljudi, ki 
so bili toliko let zamolčani. O- 
risal je  lik  Josipa Abrama- 
Trentarja, njegovo vsestran
sko delovanje, saj je  b ilo  
močno razvejano, seveda v 
luči trdnega katoliškega pre
pričanja. Predstavil je  nato 
prijatelja Jožka Kraglja, nje
govo življenje in se osredoto
čil na njegovo sposobnost in 
navdih, ki ga veže pravna raz
krivanje zgodovine zam ol
čanih Primorcev. Jožko Kra

: \

gelj seje najprej zahvalil po
kojnem u msgr. Rutarju za 
ohranjeno Abramovo zapu
ščino, ki mu je bila v veliko 
oporo pri zahtevnem delu, in 
nato v grobih obrisih predsta
vil knjižico. Josipa Abrama- 
Trentarja je opisal kot sloven
skega katoliškega duhovnika, 
pesnika, prevajalca iz ukrajin- 
ščine, turista. Deloval je  na 
številnih področjih; katere
gakoli dela seje lotil, ga je  o- 
pravil tem eljito in natančno. 
Takrat so namreč ljudje želj
no širili kulturo, delali so ne
sebično za narod.

Če prelistamo knjižico, o- 
pazimo več zanimivih stvari 
in tako spoznamo, da je  Ab
ram ob zlati maši nadškofa

Sedeja spesnil slovesno pe
sem, ki ji je dal naslov Vladiki 
zlatomašniku. Tudi ob 25-let- 
nici škofovanja mu je daroval 
250 verzov dolgo pesnitev z 
naslovom Najlepše vezilo. Po 
prvi svetovni vojni, v hudih 
fašističnih letih, je  nadškof 
Sedej imenoval Abrama za 
župnijskega upravitelja Pev- 
me, saj je  vedel, da je vesten 
in v gospodarskih stvareh 
zelo domač. Danes je  osno
vna šola v Pevmi poim eno
vana prav po Josipu  Abra- 
mu-Trentarju. Se veliko zani
m ivih stvari nam lahko raz
krije ta mala knjižica, ki jo  je  
sam avtor označil žepna bio 
grafija.

PRIMORSKA  
POJE V 
Š TA N DR EŽ U

V domu Anton Gregorčič 
ob štandreški župnijski cerkvi 
je zborovskemu petju predano 
občinstvo preživelo 26. t.m. ne
deljsko popoldne ob glasovih 
letošnje revije Primorska poje.
V imenu soorganizatorja, Pros
vetnega društva Štandrež, je 
zborovodja gostujočega meša
nega zbora Tiziana Zavadlav 
poudarila, da naš narod vedno 
rad poje. To tudi takrat, ko mu 
grozi "tuja roka"; nad sloven
skim življem v goriškem pred
mestju namreč še vedno bdi 
senca novega urbanističnega 
načrta. "Zato je naše petje tudi 
neke vrste orožje, edino, s kate
rim lahko branimo svojo iden
titeto in se borimo za obstanek." 
Ugotovila je dalje, da je prav 
veselje do petja pripomoglo k 
temu, da so naši zbori vedno 
boljši, čeprav so amaterski.

Program je bil nekoliko okr
njen zaradi odsotnosti dveh na
povedanih zborov. Nastopili so 
MoPZ Kazimir Nanut iz Kana
la, MePZ Pod lipo iz Špetra, 
ŽePZ Ivan Grbec iz Skednja, 
Komorni zbor Inke in Poljubi- 
nja in oktet Vrtnica iz Nove Go
rice. Med bolj ali manj znani
mi napevi so seveda izstopale 
narodne v priredbah primor
skih glasbenikov. Spored je po
vezovala Martina Nanut.

■  JUBILEJNO ROMANJE
V OGLEJ

Romanje slovenskih ver
nikov goriške nadškofije v  O- 
glej bo prihodnjo nedeljo, 2. 
aprila. Začelo se bo ob 14.30 
Prl krstilnici. V Ogleju seželi- 
mo na jubile jno leto skupno 
zahvaliti Bogu za poklic v Bo
žje kraljestvo in Cerkev; ob
noviti se želimo v veri, upanju 
in ljubezni do Boga in člove
ka; spraviti se želimo z Bo
gom in človekom; poživiti že
limo življenje in se ga veseliti.

Navodila. Duhovniki naj po
iščejo primeren kraj za spove
dovanje, zlasti ob obeh stra
neh proti oltarju Najsvetejše
ga odnosno proti zakristiji. 
Bogoslužna barva je vijolična, 
tudi pri somaševanju. Zdru
ženi pevski zbori bodo vadili 
petje za Oglej v cerkvi v So- 
vodnjah v petek, 31. t.m ., ob
20.30. Avtobusi naj odpeljejo
2. aprilavOglej najkasneje ob
13.30 iz vsakega kraja. V O- 
gleju naj parkirajo na velikem 
parkirišču na levi strani glav
ne ceste.

■  ALFREDO DE LOCATELLI
V GALERIJI ARS

V likovni galeriji Ars v Ka
toliški knjigarni na Travniku v 
Gorici je bila minuli petek, 24. 
marca, svečana otvoritev raz
stave zadnjih likovnih del go- 
riškega slikarja in likovnega 
pedagoga Alfreda De Locatel- 
iija. Slikarja in njegova delaje

na slovesnosti s trokovno  
predstavil v slovenskem in 
ita lija n ske m  jez iku  p ro f. 
Joško Vetrih, za prijeten uvod 
v kulturni večer pa sta poskr
bela prof. Andreja Konjedic 
na klavirju in oboist Matija 
Faganel, ki sta zaigrala I. sta
vek Sonate za klavir in oboo 
Stojana Stojakova. V imenu 
galerije Ars je prisotne po
zdravil dr. SašaQuinzi, ki bo 
v p rihodn ji številki našega 
tednika objavil tudi zapis o 
likovnih delih Alfreda De Lo- 
catellija.

■  OB 3. OBLETNICI SMRTI
B O G O M IR A  ŠPACAPANA
Dne 30. marca bodo po

tekla tri leta, odkar nas je v 
nedeljskem velikonočnem ju 
tru zapustil Bogomir Špaca
pan, cerkveni organist, pevo
vodja in narodni delavec, prvi 
deželni predsednik Slovenske 
skupnosti. Istega dne bo v 
cerkvi sv. Ivana v Gorici ob
18.30 maša v njegov spomin, 
pri kateri bo sodeloval mešani 
pevski zbor Podgora.

V nedeljo, 9. aprila, pa bo 
ob 16. uri v župnijski cerkvi v 
Podgori kot vsako leto do se
daj maša zadušnica za pokoj- 
nikom, pri kateri bo MePZ 
Podgora izvajal peto mašo Za 
očeta Bogomira, ob koncu pa 
bodo nastopili zbori, pri ka
terih je pokojni sodeloval, s 
koncertom cerkvenih pesmi 
na postno vsebino.

GLASBENI USPEH
V LJUBLJANI

ALESSANDRI  
S C H E T T I N O  
Z L A T O  
ODLIČJE

Konec prejšnjega tedna je 
sopranistka Alessandra Schet- 
tino, gojenka prof. Franke Žga
vec, prejela na 29. republiš
kem tekmovanju mladih glas
benikov v Ljubljani najvišjo o- 
ceno v kategoriji 2B (95,67) 
in tako osvojila zlato prizna
nje; na klavir jo  je  spremljala 
prof. Ingrid Silič. Že v soboto, 
19. februarja, je dosegla Ales
sandra v Kulturnem centru Bra
tuž v Gorici najvišje število 
točk na regijskem tekmova
nju primorskih solo pevcev in

si zagotovila nastop med naj
boljšimi na republiški ravni, 
kjer je  nastopila kot edina za- 
mejka v solopetju in zableste
la. Alessandra študira poleg 
solopetja tudi klavir naSCGV 
Komel, zraven pa je  še vpisa
na na fakulteto političnih ved 
na tržaški univerzi. S svojim 
rahločutno donečim glasom 
krepi mešana zbora Štandrež 
in L. Bratuž. Čestitamo!

ZVEZA SLOVENSKE KATOLIŠKE PROSVETE V CORICI

skl icuje 

R E D N I O B Č N I ZBO R

v torek, 4. aprila 2000, ob 20.30 v kom orni dvorani 
Kulturnega centra Lojze Bratuž v Gorici.

D ne 22. marca je  z o d ličn im  uspehom  
d ip lo m ira la  na m uz iko lošk i fa k u lte ti 

Univerze v Pavii pod m entorstvom  
prof. Klausa Fischerja

FIORENZA OZBOT
N o v i d o k to r ic i čestita jo  starši, 
ded, sestra E riča  in  svak Paolo.

GLASBENA MATICA GORICA  
ZVEZA SLOVENSKIH KULTURNIH DRUŠTEV GORICA  

KULTURNI D O M  GORICA

FO RUM  JU IJI TRIO
Fabio Devetak - flavta 

Franco Muscau - vio lončelo 
Paola Chiabudini - klavir

SPORED: M uzio  C lem enti, Carl M aria von VVeber, Hei- 
to r V illa-Lobos, Bohuslav M artinu

Kulturni dom  - Gorica, ul. I. Brass 20, v sredo, 5. aprila 
2000, ob 20.30.

O B V E S T IL A

V PETEK, 31. t.m., bo ob 18. 
uri v kulturnem centru Della Tor- 
re v ul. Garibaldi v Gorici otvo
ritev razstave akvarelov Andreja 
Kosiča. Odprta bo do 13. aprila.

MISIJONAR DANILO Lisjak bo 
govoril o Burundiju v petek, 31. 
t.m., ob 20.30 v komorni dvo
rani KC Lojze Bratuž. Vabljeni!

SKUPNOST DRUŽIN Sončnica 
vabi družine na jubilejno roma
nje slovenskih goriških vernikov 
v Oglej. Odhod z zasebnimi av
tomobili ob 10.30 s Travnika. V 
kraju S. Lorenzoubomo imeli ko
silo iz nahrbtnika, nakar bomo 
nadaljevali pot peš do Ogleja.

ACM GORICA vabi k maši za 
cerkveno edinost v ponedeljek,
3. aprila, ob 16.30 v Zavodu sv. 
Družine.

ODBOR STARŠEV gori š ki h osno
vnih šol vabi v četrtek, 7. aprila, 
ob 20. uri v šolo O. Župančič 
(ul. Brolo). Mag. Janko Bohak 
bo govoril na temo: Svet razvaje
nega otroka.

V GALERIJI ARS na Travniku 2 5 
razstavlja svoja dela Alfredo De 
Locatelli. Ogled razstave po ur
niku knjigarne.

ČETRTKOVI FILMSKI VEČERI. Ki- 
noatelje predstavlja v pomla
danski sezoni Gorica Kinema 
2000 12 filmov. Dne 6. aprila 
bosta na ogled film V prahu Ro
berta Dordita in polurni Beauti-

ful Kreplje Daria Frandoliča (ko
produkcija Kinoateljeja inTVSIo- 
venije; ta film je v tem tednu tudi 
na 3. festivalu v Portorožu). Pro
jekcije bodo v goriškem Kultur
nem domu ob 20.45. Ob 20. uri 
bo tematsko srečanje.

D A R O V I

ZA CERKEV sv. Ivana: v spo
min na GiorgiaColomba daruje 
Simon Komjanc 100.000; KS. 
100.000; KM. 200.000 lir.

ZA NAŠE slovenske misijo
narje, ki delujejo v Mozambiku: 
v spomin ob 90-letnici rojstva 
Ljubke Šorli Bratuž, namesto 
cvetja na grob Ane Cotič ter v 
hvaležen spomin z najlepšimi 
čestitkami ob zlati maši g. Bo
gomila Breclja družina Franc 
Podveršič 200.000 lir.

Ostali darovi prihodnjič.

Č ESTITK E

Prosvetno društvo in mešani 
pevski zbor Štandrež čestitata 
odbornici in pevki ALESSANDRI 
SCHETTINO za najvišjo oceno 
na republiškem tekmovanju v 
solopetju v Ljubljani.

Mešani pevski zbor Lojze 
Bratuž čestita ALESSANDRI 
SCHETTINO ob odličnem uspe
hu na republiškem tekmovanju 
v solopetju v Ljubljani.
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Koncertna sezona 1999 /2000  

IZ  ZBOROVSKE ZAKLADNICE

KOMORNI ZBOR AVE
z b o r o v o d j a  A n d r a ž  H a u p tm a n

Velika  d v o ra n a  Ku ltu rnega c e n tra  Lojze Bratuž , četrtek,
6. aprila 2000, ob 20.30.

REZERVACIJA VSTOPNIC TEL. 0481 531445

M
GALERIJA

V lju d n o  vas vab im o  na srečanje  
s p redsedn ikom  SAZU

D R . FRANCETO M  BER N IK O M
ob izidu njegovega novega dela 

OBZORJA SLOVENSKE KNJIŽEVNOSTI 
v petek, 7. aprila, ob 18. uri. 

Srečanje bo vodil Janez Povše. 
KATOLIŠKA KNJIGARNA NA TRAVNIKU 25

ŠTUDIJSKO RAZISKOVALNI FORUM ZA KULTURO  
v sode lovan ju  s ŠTANDREŠKO DEKANIJO,

KC LOJZE BRATUŽ IN KC STELLA MATUTINA

vabi na predavanje:
E z io  G osgnach in  D u ilio  C o rg n a li 

"VERA, JE Z IK , KULTURA"

Komorna dvorana KC Lojze Bratuž, petek, 7. aprila, 
ob 20.30.

PROSVETNO DRUŠTVO PODGORA  
ZVEZA CERKVENIH ZBOROV - GORICA

vabi ta na 
M A ŠO  Z A D U Š N IC O  Z A  P O K O JN IM  

B O G O M IR O M  (M IR K O M ) Š PA C A PA N O M
in na

K O N C ER T P O ST N IH  PESM I
v  izvedbi ZBOROV: Cerkveni pevski zbor M iren, Cerkve
ni pevski zbor Brestovica - Jamlje, M oški pevski zbor 
Fantje izpod Grmade, Cerkveni pevski zbor Štandrež 
s p o m in s k i GOVOR: g. Jožko Kragelj 
Župnijska cerkev v Podgori v nedeljo, 9. aprila 2000, 
ob 16. uri.
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GORIŠKA KRONIKA
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BENEŠKA SLOVENIJA

VESELO PO ISTRI
HARJET DORNIK

Lepo število družin se je v 
nedeljo, 26. marca, podalo na 
pobudo  Skupnosti d ruž in  
Sončnica z avtobusom in avti 
na izlet po slovenski Istri. Naš 
prvi cilj je bil Strunjan z lepo 
M arijino romarsko cerkvico 
na griču. Tam smo se kot go
stje okrog oltarja udeležili sve
te daritve. Domači otroci so 
po maši pripravili krajši spo
red pesmic staršem za praz
nik, nato so vse mame v cer
kvi obdarili z narciso. Učite
ljica Rožana Špeh in pater 
frančiškan sta nas pogostila v 
bližnji župnijski dvorani, pa 
spet nas je vljudna Rožana 
privabila v cerkvico. S top li
no ljubeče navezanosti na ro
dne kraje in običaje nam je 
spregovorila o nastanku in 
zgodovini strunjanske romar
ske cerkvice, ki več stoletij pri
vablja vernike najjužnejših de
lov slovenskega p rim orja . 
Kljub dežju, ki se je  prav tisti 
dan po večmesečni odsotno-

Z A D N [A
OTROŠKA
URICA

Nič kaj prijazno vreme in 
pomladanski prehladi so prav 
gotovo krivi, da se je na zad
nji pravljični urici zbralo le 16 
otrok. Čeprav je bilo živahno 
občinstvo močno 'okrnjeno", 
seje prav pazljivo odzivalo na 
tokratno pripoved, ki je bila 
prim erno izbrana za te prve 
pomladne dni, ko se v nara
vi, a tudi na kmetiji prebuja 
življenje. Domače živali skrb
no varujejo svoj naraščaj in so 
seveda ponosne nanj. Pravlji
ca z naslovom Dorina jajca 
ima za protagonistko belo ko
koško Doro, ki je želela, da bi 
vsi "prebivalci" kmečkega hle
va videli njena jajca. Toda rač
ka, mamica pujsek, ovčka, kra
va in psička je niso mogle za
dovoljiti, ker so imele preveč 
opravka s svojimi "podmlad
ki". Dori so se vsi mladički 
zdeli lepši od njenih negibnih 
jajčk, a ko so iz lupinice poku
kale puhaste glavice, je tudi 
ona ponosno stopala po dvo
rišču in razkazovala svoj ru
meni zaklad. Ljubko pravljico 
je sproščeno in v pravem rit
mu brala dijakinja petega raz
reda pedagoškega liceja Si
mon Gregorčič iz Gorice Ka
tja Batistič, doma iz Rupe. V 
pripoved je dobro pritegnila 
male poslušalce, ki so ob kon
cu prejeli papirnati polovički 
jajčka, izza katerih seje prika
zal piščanček; temu je vsak 
narisal kljunček in perutnice.

Tako so se končale O tro 
ške urice v mladinski sobi Fei- 
glove knjižnice, ki so letos 
praznovale desetletnico. V tej 
jubilejni sezoni so jih  ob liko
vale bodoče vzgojiteljice pod 
mentorstvom prof. M ihaele 
Pirih, ki poučuje psiho-peda- 
gogiko na omenjenem liceju 
in je bila vsakič prisotna na 
prisrčnih popoldanskih sre
čanjih s pravljico.
 ..........  IK

sti namenil odločno namočiti 
presušena tla, smo se podali 
do bližnjega kamnitega križa, 
postavljenega nad zalivom. 
Pred nami se je odprl čudo
vit razgled na morje in na boč
no razkrite, od morja spod
kopane sklade laporja in pe
ščenjaka, ki tu grezijo do 80 
metrov globoko. Tod, po robu 
prepadne stene največjega fli- 
šnega klifa ob vsej jadranski 
obali, vodi prav m im o križa, 
med jagodičjem in mirto, zna
menita naravoslovna pot, ki 
razkazuje divjo lepoto tega pri
obalnega geološkega bisera, ki 
ga je morje podarilo sloven
ski zemlji v eocenskem času.

Opoldanski čas je  potrkal 
na naše želodce. Lakoto smo 
si potešili v  prijetnih prosto
rih agriturizma Mahnič v Dra
gonji. Ta dejavnost med vino
gradi in sadovnjaki, skupno z 
obnovljenim i in razširjenimi 
oljčniki, spet privablja življe
nje v prej izpraznjene istrske 
vasice. O  vračanju življenja v 
te kraje, o preživetju domači
nov, še posebej pa o oljkar- 
stvu v preteklosti in danes, 
kjer izstopa radodarna istr
ska belica, nam je spet spre
govorila Rožana v Tonini hiši. 
V znameniti, 500 let stari, ob
novljeni domačiji nam je pred 
m linom  za oljke, 400 let sta
ro tork ljo  in velikim i fotogra
fijam i domačinov na delu v 
začetku prejšnjega stoletja pri
čarala posebno in hkrati trdo 
življenje v preteklosti, ko je bi
lo vsako delo že zaradi gričev
nate narave istrskega sveta tr
še in napornejše. V njenih to 
plih besedah so v vsej lepoti 
in otožnosti oživele istrske 
tradicije, ki jih  je čas za ved
no odnesel s seboj.

Dež, ki nam je ponagajal, 
nam je onemogočil ogled se
čoveljskih solin. Tako smo se 
izletniki, ki smo si za prilož
nost skovali nadomestno ime 
"deževniki", ustavili le še v slo
venskem najlepšem obm or
skem naselju, Piranu, ki slovi 
po znamenitem violinistu Tar
tiniju. V Pomorskem muzeju 
so nas pritegnili modeli raz
nih galej in drugih ladij te ro - 
rodja solinarjev. Dobra volja 
nas ni zapustila. M okri in del
no prikrajšani za program  
smo sedli za odhod. Smešni- 
ce in uganke otrok, petje in 
smeh odraslih so napolnili še 
zadnji uri nedeljskega izleta.

Soline in še marsikatera 
neraziskana istrska znameni
tost so nam podžgale željo, 
da bi se kmalu vrnili, da bi bo
lje spoznali ta sredozemsko 
obarvani kot slovenske zemlje.

P O M E M B N A  RAZSTAVA

BENEŠKI ARHITEKT  
IN IZOBRAŽENEC

ERIKA JAZBAR

Lani septembra smo poro
čali o zelo zanim ivi razstavi 
del Valentina S im onittija, za 
katero so poskrbeli v Čeda
du beneški kulturno-družbe- 
ni delavci, da bi se poklonili 
spominu priljubljenega do
mačega arhitekta in intelek
tualca. Za izsek Simonittijeve- 
ga opusa sta takrat poskrbe
la kolega Renzo Rucli in Gio- 
vanni Vragnaz, ki sta bila obe
nem avtorja krasne monogra
fije o Simonittiju, ki je izšla v 
organizaciji Studijskega cen
tra Nediža pri zadrugi Lipa iz 
Špetra. V njej lahko spozna
mo misel in vzgibe, na kate
rih je Simonitti gradil svoje de
lo, in predstavlja neprecenljiv 
v ir za spoznavanje pom em 
bnega Slovenca, saj so za be
sedilo poskrbeli avtorji, ki so 
z njim  sodelovali.

Dne 18. marca so omenje
no razstavo odprli na videm 
skem gradu, v prestižnih pro
storih pa je bila na ogled do 
27. marca. O b prisotnosti v i
demskega župana Cecottija 
in številne publike je za pred
stavitev življenja in dela bene
škega arh itekta  poskrbe lo  
Društvo arhitektov videmske 
pokrajine ob desetletnici Si- 
monittijeve smrti. Na sloves
nosti so predstavili širši ita
lijanski javnosti tudi omenje
no dvojezično študijo z naslo
vom Valentino Z. S im onitti, 
arhitekt in intelektualec ob  
meji. Iniciativo so podprli m i
nistrstvo za kulturo republike 
Slovenije, deželni svet in v i
demska pokrajina. Razstava 
na videmskem gradu je bil 
pomemben poklon arhitektu 
in intelektualcu, ki je iz do
mačega izročila obmejnega 
območja črpal prvine za svo
je ustvarjalno delo.

Valentin Simonitti seje ro
dil v Barnasu (Špeter) leta

1918. Diplomiral je na Fakul
teti za arhitekturo v Benetkah 
z disertacijo o restavriranju 
del Andreja iz Loke v Landar- 
ski jami, ki je  bila posebno po
membna, saj je prvič predsta
vil italijanskemu akademske
mu svetu slovensko podežel
sko gotiko. O b poklicu arhi
tekta in urbanista velja poseb
no poudariti vlogo, ki jo  je  o- 
digral pri ohranjanju ter utrje
vanju slovenske zavesti in 
kulturne tradicije pri sloven
skih ljudeh, ki živijo v videm 
ski pokrajini. O b strokovnem 
delu je  bil svojim koreninam 
zvest tudi v vsakdanjem kul- 
turno-družbenem  življenju, 
saj je  leta 1977 med drugim 
skupaj z msgr. M a rin o m  
Qualizzo in drugimi izobliko
val Listino o pravicah Sloven
cev videmske pokrajine.

O B V E S T IL A

VIDEMSKI NADŠKOF Alfredo 
Battisti je bil ta teden na pa
storalnem obisku v špetrski 
fo ran iji, k jer se je  na srečal z 
domačim i duhovniki, starši, 
mladim i, starejšimi, z župani 
oz. upravitelji in pastoralnimi 
sveti. V  nedeljo, 2. aprila, bo 
ob 10. uri slovesna maša v 
cerkvi sv. Srca Jezusovega v 
Gorenji Mersi, ob 11.15 pa v 
Špetru, kjer boško f zaključil 
njegov pastoralni obisk.

PRIMORSKA POJE. V nedeljo, 
9. aprila, vabi Primorska poje 
vZavarh vTerski dolini: ob 17. 
uri bodo v cerkvi sv. Florjana 
nastopili ženska pevska sku
pina KD (Prem), Oktet Pri Far- 
ci (Spodnja Idrija), MoPZ Per- 
gula (Sv. Peter), Mešani mla
dinski pevski zbori (Bazovi
ca), M oški oktet (Škofije), 
Kvartet Kresnice (Solkan). 
Prirejajo Zveza pevskih zbo
rov Primorske, ZSKD, ZSKP 
Gorica, ZCPZ Trst.

V 50 . LETU IZHAJANJA

T IS O Č I
NOVI
MATAJUR
V četrtek, 23. marca, je iz

šla tisoča številka časopisa 
N ovi M atajur, tednika Slo
vencev videmske pokrajine.
V letošnji dvanajstvi številki 
lahko preberem o v prilogi 
krajšo zgodovino in pomen 
tednika v spom inskih član
kih, za katere so poskrbeli 
novinarji in družbeno-politi- 
čni predstavniki Slovencevv 
Italiji.

Visoka jub ile jna  številka 
beneškega tednika je vredna 
omembe, saj igra Novi Ma
ta jur n e p recen ljivo  v logo  
med Slovenci, ki ž iv ijo  pod 
M atajurjem . V loga sloven
skih medijev v videmski po
krajini je pomenljivejša, saj je 
slovenskim ljudem onem o
gočena v id ljivost slovenskih 
televizijskih programov de
želnega sedeža RAI ter slo
venske nacionalne televizije.

Novi M atajur pa bo letos 
ob omenjenem jub ile ju  me
seca oktobra praznoval tudi 
50-letnico izhajanja. L. 1950 
je namreč začel izhajati Ma
tajur, predhodnik današnje
ga tednika, ki se je leta 1974 
preimenoval v Novi Matajur, 
podpisoval pa ga je Dorič-lzi- 
do r Predan, kateremu gre 
glavna zasluga, da se je  ta
kratni beneški petnajstdnev- 
nik razvil in obogatil. Ustroj 
časopisa je  bil podoben da
našnjemu, to pomeni, da je 
bila od vsega začetka zanj 
značilna jezikovna diferenci- 
jacija med slovenskim kn ji
žnim  in narečnim ter italijan
skim jezikom . Do leta 1985 
je bil Novi Mate/ur petnajstd
nevni k, nakar je začel izhajati 
enkrat tedensko, za odgovor
no urednico pa je bila imeno- 
vanajole Namor, ki podpisuje 
tednik še danes.
 ej

KOROŠICA

SADOVNIK
NOVI
PREDSEDNIK
NSKS

Narodni svet koroških Slo
vencev (NSKS) je svoje vodstvo 
drugič izvolil na neposrednih 
volitvah. Mladi podžupan ob
čine Globasnica in poslovodeči 
tajnik EL Bernard Sadovnik se 
je proti izkušenemu politiku 
Karlu Smolleju uveljavil z dvo
tretjinsko večino. Bivši držav
nozborski poslanec je zaradi 
jasne odločitve v prid sotek- 
meca takoj po izidu volitev od
dal vse politične funkcije. Mno
gi so bili prepričani, da bo to
krat volilna udeležba v primer
javi s prvimi neposrednimi vo
litvami leta 1995 bolj ali manj 
porazna. Na prvih volitvah so 
bila navdušenje in pričakova
nja zelo velika. Temu primer
no je bila tudi volilna udeležba: 
sodelovalo je na volitvah nad 
4500 volivk in volivcev. Zaradi 
notranjeslovenskih razhajanj in 
manjkajoče podpore skupnemu 
demokratično izvoljenemu 
manjšinskemu zastopstvu s 
strani Slovenije so organizatorji 
drugih volitev pričakovali, da 
se bo tokrat volitev udeležilo 
največ 2000 koroških Slovenk 
in Slovencev. Dejansko se jih 
je udeležilo 3611.

Z drugimi besedami: priza
devanja za neposredno demo
kracijo imajo v slovenski manj
šini trdno osnovo. Ali se bodo 
prej ali slej dokončno uveljavi
la v celi narodni skupnosti, pa 
bo odvisno predvsem tudi od 
novega vodstva NSKS.

JANKO KULMESCH

m VREMENU
Včasih radi pravimo, dago- 

vorimo o vremenu takrat, ko 
nim am o drugega, o čemer bi 
kako rekli; včasih pa rečemo 
o nekem človeku tud i to, da 
se z n jim  ne m orem o pogo
varjati o drugih stvareh ko t le 
o vremenu. V tem prim eru  
vsakdo ve, da s tem človekom  
nismo najbolj zadovoljni, o 
njem običajno menimo, da je  
pust in za družbo neprijeten.

Gotovo pa se je  do vreme
na zadnje čase naš odnos zelo 
spremenil, saj nam vreme ne 
pom eni več tistega, kar je  po 
m enilo nekdaj človeku, ko je  
le-ta še b il življenjsko vezan na 
zem ljo in pridelke, ki si jih  je  
prigaral na zemlji. Zato ne pre
seneča nikogar več, da danes 
vsi vprek govorijo ob prvi kaplji 
prepotrebnega dežja, kako je  
vreme zanič in nemogoče, 
"ker vedno samo dežuje ". Ve
mo, da smo letos čakali na 
dež, pravzaprav prem alo de
žja, cele tri mesece in vsakdo, 
ki se vsaj malo spozna na kme-

JURIJ PALJK

tijstvo, ve, da je  suša v z im 
skem času in v prvih pom lad
nih mesecih zelo slaba stvar za 
zemljo, saj bo letina zato slab
ša. A koga še zanima letina, ko 
pa im am o trgovine!

Če tistih nekaj kmetov, ki 
pri nas še vztrajajo na zemlji, 
zanemarimo, potem  vidimo, 
da res malokoga še zanimata 
zemlja in njena izsušenost.

"Češnje bodo, tako ali tako 
bodo! Če jih  ne bo v Brdih, jih  
bodo pa uvozili!" je  trditev, ki 
jo  lahko slišite v vašem mar
ketu, kjer kupujete vedno sve
že sadje. Običajno vam bodo 
še povedali: "Ce pa češenj ne 
bo, bodo dobre tudi banane, 
banan pa nikdar ne zmanjka!"

In tako smo se počasi na
vadili, da lahko češnje kup i
m o tud i v času Božiča. Pro
dajalka m i je  ob prazniku Je
zusovega rojstva pom enljivo  
rekla: “Pomislite, iz Čila so, v 
dveh dneh jih  dobim o iz Čila;

b i j ih  kup ili vsaj p o l kilogra
ma?" Nisem jih  kupil, ker b i 
se m i zdelo vse skupaj p re
grešno; to liko kmeta je  kljub  
življenju na asfaltu in med ce
m entom  še ostalo v meni, da 
vem, da je  vsak letn i čas do 
ber za tiste sadeže in tiste p ri
delke, ki nam jih  takrat m ati 
narava in zemlja ponudita. 
Češnje torej v pozn i pom lad i 
in grozdje v poznem  pole tju  
in zgodnji jeseni!

A naučili smo se že, da ima
m o paradižnik lahko na m izi 
ob vsakem letnem času; tudi 
tega smo se naučili, da ga je 
m o tud i v tistih letnih časih, 
ko nima prav nobenega oku
sa. Da b i takrat jed li naš p r i
morski radič, je  seveda pre
m alo; raje jem o  z vodo napi
hnjene kumarice s še bolj vo
denim i in neokusnim i para
dižniki; zunaj pa zebe in nam  
se n iti to ne zdi več čudno. Iz
gub ili smo vsak občutek za 
vreme in mero, za letne čase 
in nas v n jih !

Zato naj vas ne preseneti, 
če vam bo kolega v službi ob 
koncu tedna rekel, da je  "vre
me res nemogoče, ker se je  v

petek spet pooblačilo, in to 
samo zato, ker imam jutri prost 
dan in sem nameraval z druži
no v hribe; če pa bo deževalo, 
nimaš kam it i." In če si boste 
drzn ili reči, da je  že prav, če 
pride  končno m alo dežja, 
vam bo odvrnil, naj le pride, a 
po možnosti v ponedeljek, ko 
je  on  v službi, ne pa konec te
dna, ko se mora zabavati.

"Tudi z vremenom n i več 
tako, ko t je  b ilo  nekdaj," p o 
navadi pravijo starejši ljudje, 
ko se spom injajo svojega o t
roštva in hudih zim. Pri tem  
pozabljajo, da so bile tiste z i
me zelo hude predvsem za
to, ker so b ili sami zelo slabo 
oblečeni in so bivali v neogre
vanih prostorih. Danes smo, 
hvala Bogu, vsi na toplem  in 
vsi toplo oblečeni tudi takrat, 
ko zunaj zebe; vsi smo p o d  
dežnikom, ko začne deževati, 
p od  tem varnim dežnikom, ki 
nam ga daje naša bogata dru
žba. In kdo bi še mislil na vre
me in na sušo, saj v marketu 
nikdar n ič ne zmanjka, km e
tov pa je  itak samo še za prgi
šče suhe zemlje!
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PO O D H O D U  MINISTROV  
IZ SLS PREHODNA VLADA

MARJAN DROBEZ

Politična tem peratura v 
Sloveniji se je že v začetku 
predvolilne kampanje dvigni
la na raven, ki napoveduje, 
da bo v naslednjih mesecih, 
vse do rednih volitev, ki bodo 
predvidoma v mesecu okto
bru, potekalo obračunavanje 
med strankami in po litik i.

Premier Janez Drnovšek je 
24. marca na časnikarski kon
ferenci povedal, da bo po 
predvidenem odhodu m in i
strov iz SLS na njihova mesta 
imenoval nove ministre, pre
težno strokovnjake. Na seda
njem položaju naj bi spričo 
zahtev resorja ostal samo ob
rambni minister Franci Dem
šar. V vladi naj bi ostali tudi 
vsi državni sekretarji, tako da 
bi taka"prehodna" vlada delo
vala do volitev. Opravljala naj 
bi tekoče posle, zlasti pri pri
pravljanju zakonov, potreb
nih v procesu prilagajanja Slo
venije EU. Premier tudi meni, 
da bi prehodno vladodržavni 
zbor potrdil tudi zaradi tega, 
da bi lahko pravočasno spre
jeli nov dvokrožni večinski 
volilni sistem in na novi pod
lagi izvedli redne parlamen
tarne volitve. Seveda pa pri ta
ki usmeritvi lahko nastanejo 
ovire in zapleti, ki so splošno 
vzdušje v državi poslabšali. 
M islimo predvsem na spore

in socialne konflikte z neure
jenega področja plač v jav
nem sektorju. Zdravniki so 
nezadovoljni, ker vlada odla
ša s povišanjem  n jih o v ih  
plač, da bi bile primerljive s 
plačami sodnikov. Šolniki pa 
so ogorčeni, ker je za poviša
nje učiteljskih plač voljna pri
spevati le 5 tisoč tolarjev na 
posameznika, in še to posto
pno v obdobju do septembra 
leta 2002. Okoli 40 tisoč uči
teljev in profesorjev, zaposle
nih v zavodih vzgoje in izo
braževanja, zaradi tega pri
pravlja stavko, ki bo, če vlada 
medtem ne bo om ilila svojih 
stališč, 12. in 13. aprila. Tudi
v sindikatu zdravstva in so
cialnega varstva so se od lo 
čili za stavkovne aktivnosti.

KUČAN IN RIBIČIČ
V PRIMEŽU PO LITIČNIH  
NASPROTNIKOV

Politično življenje je  v prej
šnjem tednu razburjal pred
vsem Janez Janša, predsednik 
socialdemokratske stranke, z 
izjavo, "daje predsednik M i
lan Kučan zagrešil veleizdajo". 
Obtožuje ga, da v maju leta 
1990, kljub svoji visoki funk
ciji predsednika predsedstva 
Slovenije, ni naredil ničesar, 
da bi ustavil razoroževanje 
pripadnikov tedanje terito- 
rial ne obrambe, o čemer je iz
dal ukaz generalštab jugoslo
vanske vojske. "Parlamentar

na preiskava o. tem, ki jo  bo
mo zahtevali, bo imela najla
žje delo doslej, saj je vsa do
kumentacija že zbrana, " je za
trdil Janša. M ilan Kučan seje 
odzval že po nekaj urah, in 
dejal, da soglaša z ustanovit
vijo parlamentarne preisko
valne komisije, "ker je v inte
resu države in v njegovem o- 
sebnem interesu, da se to 
vprašanje enkrat razjasni".

Janez Janša, Lojze Peterle 
in štiriintrideset poslancev iz 
strankSLS, SDS in SKD so pod
pisali oster protest zaradi izja
ve poslanca iz ZLSD Cirila Ri
bičiča v televizijski oddaji Od
mevi 22. marca. Po njegovem 
"koalicija, ki si je  izposodila 
ime Slovenija, poskuša s svo
jim  političnim programom iz
brisati nasmeh z obraza slo
venskih državljanov". V pro
testu je  zapisano, "daje dr. Ci
ril Ribičič član ZLSD, nasled
nice KPS in ZKS, ki je  za nekaj 
desetletij izbrisala nasmeh z 
obrazov večini Slovencev v 
obdobju totalitarnega reži
ma11.

Velik odm ev v slovenski 
javnosti je  povzročil nastop 
gledališčnika Borisa Kobala 
19. marca zvečer na Pomen
kovanjih - pripravlja jih  Ciril 
Ribičič - v Lutkovnem gleda
lišču. Kobal je z ostro satiro 
predstavil slovensko po liti
čno prizorišče in nekatere

osebnosti, med njimi nadško
fa msgr. Franca Rodeta, Jane
za Janšo in Lojzeta Peterleta. 
Med gledalci je bil tudi hr
vaški predsednik Stipe Mesič. 
Predstavniki t.i. pomladnih 
strank zatrjujejo, da je  Kobal 
prekoračil meje politične sa
tire, zaradi česar so zahtevali 
njegovo razrešitev s položaja 
direktorja Mestnega gledali
šča ljubljanskega, državna te
levizija pa naj bi ukinila pred
vajanje Kobalove satirične 
oddaje 7VPoper. Protestirala 
je  tudi Slovenska škofovska 
konferenca. Predsednik vla
de Drnovšek pa je menil, "da 
ni bilo primerno predsednika 
sosednje države, ki je bil na 
obisku v Sloveniji, na tak na
čin obremenjevati z našimi 
notranjepolitičnimi satirami". 
O sredn ji slovenski časnik 
D e/o je v komentarju z naslo
vom  Solze smeha zapisal, da 
je neizpodbitno, "da je Boris 
Kobal v svojem nastopu, ki 
naj bi b il hum oren, ža lil, 
zmerjal in kvartal. Če bi pred
sednik Slovenije med Koba- 
lovim nastopom ali po njem 
protestno zapustil dvorano, 
bi dokazal, da je med politi
čnimi razprtijami, da je zoper 
sramotenje politično drugače 
mislečih in zoper najbolj gro
bo prim itivnost. Toda držav
ljani smo sedeli pred tv  zaslo
ni in opazovali Milana Kuča
na, kako se smeji Kobalovim 
žalitvam drugače mislečih na 
javni prireditvi. In to ni bilo ni
ti najmanj smešno."

Z B I R A N J E  P O D P I S O V  Z A  P E T I C I J O

ZAHTEVO ZA UREDITEV 
FINANCIRANJA 
KULTURNIH USTANOV

Primorsko dramsko gleda
lišče v Novi Gorici je spodbu
dilo zbiranje podpisov za pe
ticijo, s katero bi od države 
zahtevali, da slednjič zagoto
vi redno financiranje kultur
nih zavodov javnega značaja. 
Za to akcijo se je od ločilo  
spričo politike in stališč m ini
strstva za kulturo, da bi m o
rale omenjene zavode finan
cirati občine, ki so jih  ustano
vile ali pa bile njihove sousta
noviteljice. Takšen sistem je 
ustavno sodišče enkrat že za
vrnilo, zdaj pa ga je državni 
zbor ponovno uveljavil v 30. 
členu zakona o izvrševanju 
državnega proračuna za leto
šnje leto. Mestna občina No
va Gorica in še petnajst dru
gih občin v Sloveniji so zara
di tega ponovno  sprož ile  
spor na ustavnem sodišču.

Zaradi različnih stališč in 
pogledov na financiranje jav
nih zavodov s področja kul
ture, ko tudi sredstev za plače 
nista voljni prispevati ne ob
čina ne država, nastaja mož
nost, da v Primorskem dram
skem gledališču in v Goriš
kem muzeju ne bi imeli de
narja za plače v naslednjem 
mesecu. Skupaj bi za ta na
men potrebovali 25 milijonov 
tolarjev. Zaskrbljuje tudi to,

da se država sploh ne ozira 
oz. ne upošteva pomembne
ga poslanstva, ki ga omenje
na zavoda opravljata ob slo- 
vensko-italijanski meji.

PDG bo peticijo z zahtevo, 
da država slednjič zagotovi 
urejeno in trajno financiranje 
ku ltu rn ih  zavodov javnega 
značaja, poslalo državnemu 
zboru, da bi ta ukrepal po nuj
nem postopku.
---------------M.

KNJIGA O  D U H O V N IŠ K IH
PROCESIH V SLOVENIJI
V dvorani Negovana Nem

ca v Biljah bodo 30. marca ob 
19. uri predstavili knjigo z na
slovom Dnevno časopisje o 
duhovniških procesih na Slo
venskem 1945-1953. Gre za 
knjižno izdajo diplomske na
loge, ki jo  je na Teološki fakul
teti v Ljubljani zagovarjal Iz
tok Mozetič iz Bilj. Kot avtorji 
knjige so podpisani Iztok M o
zetič, Branko Kurnjek in Mar
jan Maučec. Predstvitev še 
zmeraj aktualne knjige sta pri
pravila Kulturno društvo Bilje 
in Goriška knjižnica Franceta 
Bevka iz Nove Gorice. Delo 
bo analiziral in obrazložil Me
tod Benedik, profesor za zgo
dovino Cerkve na Teološki fa
kulteti v Ljubljani.

A M O  N O V A  G O R I C A  /  N A P A Č N A  LETA T O L M I N  /  SREČANJE G L E D A L I Š K I H  S K U P IN

V OSAMLJENOSTI VROČA ŽELJA 
PO PRIJATELJSTVU

LJUBITELJSKI IGRALCI 
SPET V OSPREDJU

Amaterski mladinski oder 
Nova Gorica že 2 3 let poma
ga mladim pobliže in povsem 
stvarno soočati se z gledali
škim poustvarjalnim delom. 
Vso to dolgo dobo vodi odra
ščajoče odrske navdušence 
po gledaliških poteh režiser 
Emil Aberšek, ki radovoljno 
razdaja svoje znanje in išče 
med mladimi obrazi novih i- 
gralskih talentov. V teh letih 
jih je bilo kar nekaj: pomisli
mo le na Radoša Bolčino in 
Iztoka Mlakarja, ki sta svoje 
prve odrske izkušnje opravi
la prav v tej odrski skupini.

Vsako leto pripraviAMOe- 
no ali več odrskih uprizoritev.
V letošnji sezoni je že naštu
diral dve: prva je bila pred
stava "iz kovčka" Ropovlačiča, 
ljubka zgodbica o mali loko
motivi, ki je izšla izpod pere
sa E. Aberška, in pa igra Na
pačna leta ali Zakaj pa ne (ali 
Spomini dekleta), ki jo je po 
del u Nevidni Leonard Norme 
Šerment poslovenil in ji dal še 
sodobnejšo podobo režiser 
Aberšek (Mladinska skupina 
dramskega odseka PD Stan- 
drež je v isti režiji pred leti u- 
prizorila njeno inačico pod 
naslovom Vidi se, da je  tvoja 
hči!). To novo odrsko prede
lavo so prikazali skoro pov
sem novi člani AMO v mali 
dvorani novogoriškega Kul
turnega doma v torek, 21.

marca, s predpremiero ob 19. 
in premiero ob 21. uri. Obe 
sta seveda zabeležili prisot
nost predvsem mladega ob
činstva, saj prav temu je bilo 
besedilo tako rekoč pisano na 
kožo.

Če ostaja odraščajoče dek
le večkrat podnevi pa tudi po
zno v noč sama doma, ker so 
njeni premožni starši preza
posleni z delom in pa z ve
černimi sprejemi, srečanji..., 
se lahko zgodi, da si zaradi 
prevelike osamljenosti omisli 
nevidnega prijatelja. Temu 
lahko vse zaupa, z njim se po
govarja, celo večerja in sanja 
o lepem, toplem, iskrenem 
stiku s sočlovekom. Seveda 
starši tega ne razumejo, ker 
nimajo časa, da bi se zazrli v 
dušo hčerke, ki hrepeni po 
njihovi ljubeči, pozorni bliži
ni. Ničesar pravega ne dože- 
ne niti očkova "čudovita prija
teljica" psihiatrinja (Ana Ger- 
šak), ki je prepričana v svojo 
s tro ko vn o  n e zm o tljivo s t. 
Hčerka-Veronika (Tjaša Stre
har) se spozna z vrstnikom, 
ki bi nadomestil namišljene
ga znanca zrelih let, a doživi 
veliko razočaranje, toda vse
eno spozna, da je vredno ži
veti in se boriti.

Delo je terjalo od mladih 
izvajalcev nemalo napora, saj 
vsebuje precej dialogov in 
zahteva aktivno prisotnost na

odru. Igralci pa so mu bili kos, 
dodeljene vloge so zavzeto 
podajali z dobrim  karakter
nim opisom. Primož Pavliha- 
oče in Medea Novak-mama 
sta svoja lika izoblikovala v 
karikaturo z delom in drugi
mi posli "preobremenjenih" 
staršev, katerim hči odkrito 
pove, da imajo ljudje otroke 
zato, da lahko koga pustijo v 
praznem stanovanju. Poleg 
osamljenosti so v igri prisot
ni problemi prostitucije, raz
nih vrst zasvojenosti in očitna 
kritika današnje družbe, ki 
uničuje okolje in samo sebe. 
To ostro kritiko izpričujejo tu 
di songi, ki jih v živo pojejo 
igralci ob ritm ično poudar
jeni glasbi (avtor Marjan Mla
kar), za katero se navdušujejo 
današnji mladi. Poleg ome
njenih igralcev so nastopali 
še: Dorjan Krapše-Tomaž, A- 
lenka Pavliha-slikarka, Nata
ša Kolavčič-dekle, Jana M ed
vešček in Marja Filipčič-lahki 
ženski. Koreografske korake 
je posredovala Tina Lozej, ob
likovalec luči je bil Renato Str- 
gulc, vodja predstave Žiga A- 
beršek, tonski mojster pa Fi
lip VVieser. Nevidnemu Leo
nardu je glas posodil Janez 
Starina. Skopo odmerjena, a 
primerna scenska oblika pri
zorišča in kostumi so skupin
sko delo.

IK

Od sobote, 18., do nedelje, 
26. t.m., je potekalo Medob- 
močno srečanje odraslih lju
biteljskih gledaliških skupin, 
ki ga je priredilo SLKD Ol Tol
min. Dramski teden so izobli
kovale skupine iz ožjega Po
sočja in pa tri iz zamejstva. Pet 
predstav so si ljubitelji ama
terske dramske um etnosti 
lahko ogledali v kinogledali- 
šču v Tolminu, po eno pa v 
Tolminskem muzeju in Kul
turnem domu v Dolenji Tre
buši. Prav v tej hribovski va
sici se je  prva predstavila 
Dramska skupina Budanje z 
Marinčevo komedijo Poročil 
se bom s svojo ženo v režiji Ur
ške Kranjc. Dramatično druš
tvo Idrija (nastalo je že pred 
110 leti) je v režiji Jožeta Vo
ž n ja  odigralo humorno delo 
Petra Ustinova Komaj do sre
dnjih let. Amaterski mladinski 
oder Nova Gorica je v režiji 
Emila Aberška posredoval ne
kaj u trinkov iz sodobnega 
sveta z delom Napačna leta, 
ki gaje po Nevidnem Leonar
du  Norme Šerment poslove
nil Aberšek in priredil za mla
do skupino, ki deluje v okviru 
PDG Nova Gorica. Igralska 
skupina Drežnica je izbrala 
ljudsko veseloigro v treh deja
njih V. Dobskyja Dva para se 
ženita ali gonja za srečo v sku
pinski režiji pod vodstvom 
vodje Rine Berginc. Iz zamej
stva pa so sodelovali Beneško

gledališče, Dramski odsek PD 
Standrež in Oder 90 Gorica.

V preddverju tolminskega 
kinogledališčaje Beneško gle
dališče (19. t.m.) prikazalo 
svojo zadnjo odrsko postavi
tev, žaloigro O  žalostnem do
godku v Topolovem, ki. jo je 
po besedilu Giovannija Maria 
Del Basso (spisal jo  je po zgo
dbi o nesrečni Magdaleni Cu- 
janovi iz 1.1720) za beneške 
igralce priredil in zrežiral nji- 
hovže nekajletni spremljeva
lec režiser Marjan Bevk; pri 
prestavitvi v beneško narečje 
mu je pomagala Marina Cer- 
netig. V prikazu zgodbe iz 
davnih dni so poleg igralcev 
sodelovali pevci zbora Bene
ške korenine.

V Tolminskem muzeju sta 
21. t.m. v primerno manjšem 
prostoru nastopila člana Dram
skega odseka PD Štandrež 
Majda Zavadlav in Božidar 
Tabaj, ki ju dobro poznajo tu
di izven ožje Goriške, saj sta 
bila za svoje posebne igralske 
zasluge kot žlahtna odrska o- 
blikovalca edina dobitnika Se
verjeve nagrade, ki so jo  jima 
podelili v lanskem decembru 
v Škofji Loki. V posrečeni režiji 
Janeza Starine sta se preobra
zila v prileten par, ki ju spo
min precej vara, v enodejanki 
Roberta Andersona jaz sem 
Berto, s katero sta preseneti
la že raznoliko publiko. Gle
dališki teden so zaokrožili

člani Odra 90, ki letos slavijo 
destletnico neprekinjenega 
delovanja. V režiji Darka Ko
maca, ki je med njimi že sed
mo leto, so zaigrali Jeana-Jac- 
quesa Bricaireja Dohodnina, 
pri kateri so gledalci izvedeli, 
kako bi se lahko izognili pla
čevanju davkov nenasitni dr
žavni blagajni. Goriški igralci 
so igro premierno uprizorili v 
veliki dvorani KC Lojze Bra
tuž 27. februarja v nizu gle
dališke ponudbe Iskrivi smeh 
na ustih vseh.

Obmejno gledališko sreča
nje odraslih gledaliških skupin 
je bilo dobro obiskano in tudi 
zamejske skupine so doživele 
topel sprejem.
— —  IK

O B V E S T IL A

GLASBA, MAME IN POMLAD. V 
petek, 31. marca, ob 19. uri 
prireja Osnovna šola Dobro
vo v Viteški dvorani dobrov
skega gradu predstavo, po
svečeno glasbi, mamam in 
pom ladi. Sodelovale bodo 
glasbene skupine osnovne 
šole, solisti z vokalnimi in in
strum entalnim i točkami in 
recitatorji.

PASIJONSKE IGRE. V cerkvi na 
Mirenskem Gradu bo v nede
ljo, 2. aprila, ob 19. uri izve
dena dramska igra Pasijonske 
igre. Igro o Kristusovem trplje
nju bo uprizorilo KUD Klas iz 
M irne na Dolenjskem v sode
lovanju s tamkajšnjim žup
nijskim pevskim zborom. Ža 
besedilo in režijo je poskrbel 
Stanko Tomšič.
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M E D N A R O D N I  T E H N O L O Š K I  PARK

ZA PREOBRAZBO 
MEJNEGA PREHODA  
V VRTOJBI

S K U P N I  N A S T O P  T R Ž A Š K I H  G O S P O D A R S K I H  O R G A N I Z A C I J  Z A  N O V O  V O D S T V O
T R G O V I N S K E  Z B O R N I C E

OSREDNJA POVEZOVALNA 
VLOGA SDGZ

Prejšnji petek so v Trstu pokrajinske stanovske organizacije podjetnikov 
slovesno izročile skupne dokumentacije za obnovo vodstva trgovinske zbor
nice. Nova zakonodaja namreč predvideva, da se zbornični organi (svet, izvršni 
odbor in predsednik) ne imenujejo več z vrha, po politični liniji, ampak na os
novi predlogov, ki jih izrazijo stanovske organizacije, ki so najbolj reprezen
tativne na pokrajinski ravni.

Na pobudo občine Šempe- 
ter-Vrtojba je bil ustanovljen 
in je  že začel delovati M ed
narodni tehnološki park, ki bo 
vodil in usmerjal preobrazbo 
Mednarodnega mejnega pre
hoda v Vrtojbi. Ko bo s spre
jemom Slovenije v EU odprav
ljena državna meja z Italijo, 
bodo namreč tudi na omenje
nem mejnem prehodu, ki je 
eden največjih ob meji med 
državama, odpravljene mej
ne službe in druge strukture, 
ki zdaj zaposlujejo okoli 200 
policistov, carinikov in druge
ga osebja. Zgradbe in druge 
objekte, ki jih  sedaj uporab
ljajo mejne službe, bodo us
posobili za druge dejavnosti, 
predvsem za potrebe medna
rodne trgovine. Čez mejni 
prehod v Vrtojbi namreč po
teka velik blagovni promet, ki 
dosega kakih 6 m ilijonov ton 
tovorov letno, kar je  skoraj e- 
nako prometu v koprski Luki.

Tehnološki park je oblika 
t.i. podjetniških valilnic (inku
batorjev), kjer novo ustanov
ljena podjetja s pomočjo kra
jevnih uprav, države in tudi s 
prispevki iz drugih virov, de
n im o iz EU, razvijajo proizvo
dnjo oz. storitve, s čim er de-

Na zasedanju sveta mest
ne občine Nova Gorica 16. 
marca je  bil sprejet proračun 
za letošnje leto. Ta politično- 
finančni dokument je zelo ob
sežen in natančno določa, ka
ko bodo sredstva razporedili 
v  občini, ki je ena izmed "naj
bogatejših" v Sloveniji. Prora
čun tako predvideva skoraj 5 
m ilijard 438 m ilijonov tolar
jev prihodkov in nad 5 m ili
jard 280 m ilijonov tolarjev iz
datkov, kar pomeni, da bo ob
čina letos predvidoma imela 
celo proračunski presežek. V 
proračunu je določenih tudi 
nekaj sredstev za potrebe 
Cerkve na območju novogo
riške občine. Za nadaljevanje 
del pri gradnji obvozne ceste 
iz Grgarja na Sveto goro je na
menjenih 15 m ilijonov tolar
jev, gradnjo vodovodnega čr
pališča, ki bo baziliki in samo
stanu v M arijinem  svetišču 
zagotovil oskrbo z vodo, 5 
milijonov, in za razna vzdrže
valna dela v cerkvi na Sveti 
gori skoraj 11 m ilijonov tolar
jev. Mestna občina bo nadalje 
prispevala 800 tisoč tolarjev 
za obnovo prvin in zato zelo 
dragocenih inkunabul v knji
žnici patra Matije Škrabca v 
frančiškanskem samostanu 
na Kostanjevici pri Novi Go
rici, 500 tisoč tolarjev za or
ganiziranje prireditev z naslo
vom Glasba z vrtov Svetega 
Frančiška v omenjenem samo
stanu, ter 3 m ilijone tolarjev 
za dela pri nadaljevanju ob-

lujejo v korist določenega ob
močja, v našem primeru urba
nega kompleksa, na katerem 
deluje mednarodni mejni pre
hod Vrtojba-Štandrež.

M ednarodn i tehno loški 
park Plejade je  samostojna 
delniška družba, ki deluje pod 
pokroviteljstvom občine Šem- 
peter-Vrtojba, pri preobrazbi 
mejnega prehoda pa bodo 
sodelovali tudi Regijska raz
vojna agencija za severno Pri
morsko, Elektrotehniško dru
štvo Nova Gorica ter Društvo 
strojnih inženirjev in tehnikov 
tudi v Novi Gorici. Služba vla
de Slovenije za evropske za
deve je Mednarodni tehnolo
ški park pred dnevi obvesti
la, da bo zanj oz. za projekte 
za preobrazbo mejnega pre
hoda Vrtojba določena začet
na sredstva zagotovila EU, in 
sicer iz svojega programa za 
čezmejno sodelovanje.

Svoj tehnološki park, ki bo 
spodbujal razvoj visokega šol
stva, sta pred kratkim ustano
vila tudi mestna občina Nova 
Gorica in tamkajšnja Politeh
nika, ki postopno dobiva zna
čaj in obseg univerze.

M.

nove samostana na Kostanje
vici. V proračunu so name
njeni tudi 4 milijoni tolarjev za 
obnovo cerkve na Trnovem in 
tiste na Vitovljah v spodnji V i
pavski dolini. Spodbudne no
vice prihajajo iz Zgornje V i
pavske doline. Tam sta nam
reč predstavnik ajdovske ob
čine Igor Česnik in vipavski žu
pan Ivan Princes na tradicio
nalnem srečanju predstavni
kov obeh občin in duhovnikov 
obljubila, da bosta občini po 
najboljših močeh pomagali 
pri obnovi domačih cerkva. 
---------------  M.

■  V  A J D O V Š Č IN I  N O V A  
A V T O B U S N A  POSTAJA

V Ajdovščini so po večlet
nih prizadevanjih zgradili no
vo večnamensko zgradbo, v 
kateri bo predvsem avtobus
na postaja. Poslopje je na des
ni strani magistralne ceste 
Nova Gorica-Ajdovščina-Lju- 
bljana in je glede na lego zelo 
primerno za avtobuse in pot
nike. V središče Zgornje V i
pavske doline pripelje veliko 
avtobusov novogoriške druž
be Aurigo in avtobusov dru
gih podjetij, zlasti ljubljanskih.
V Ajdovščino se vsak dan vo
zi z avtobusi tudi veliko števi
lo delavcev, uradnikov in šol
ske mladine iz okoliških vasi 
in s Krasa. Zgradbo bivše av
tobusne postaje v Ajdovščini 
je odkupila Pošta Slovenija in 
bo v njej tamkajšnja pošta pri
dobila nove prostore.

Naj poudarimo, da gre za 
zgodovinski dogodek, saj se 
je prvič zgodilo, da so se za
stopniki gospodarstva tako 
rekoč strnili okrog interesov 
vsega lokal nega gospodarstva 
in pri tem prezrli razne po
skuse političnega pogojeva
nja. Prav tako gre pozdraviti

DAMJAN HLEDE

Potem ko smo že obravna- 
vali najpomembnejše novo
sti, ki jih prinaša zakon št. 53/ 
2000, nam sedaj ostaja še ne
kaj zanimivosti in manjših no
vosti, od katerih jih  je nekaj 
neposredno vezanih na po
rodniške dopuste, druge pa 
se materinstva ne tičejo.

6. Predujem odpravnine. 
Zakon uvaja še eno možnost, 
v  kateri lahko delavec zapro
si za predujem odpravnine in 
se pridružuje tisti, ki jo  pred
videva osmi odstavek člena 
2120 civilnega zakonika za 
p rim er izrednih zdravniških 
stroškov in nakupa prvega sta
novanja. Gre za predujem, ki 
ga lahko zaprosita mati ali o- 
če v času koristenja neobve
znih porodniških dopustov 
vse do osmega leta otrokove 
starosti za stroške, ki jih  bo
do bremenili v tem času. Mož
nost koristenja predujma je 
dana tudi v primerih izrednih 
dopustov za formacijo, o ka
terih bo kmalu beseda.

7. Posvojitev in rejništvo. 
Zakon upošteva tudi situaci
jo  družin s posvojenimi otro
ki in družin, ki imajo otroke 
v rejništvu. Tudi zanje veljajo 
vse pravice v zvezi s porod
niškimi dopusti, in sicer z ne
katerimi prilagoditvami. Tako 
je npr. predvideno, da v p ri
meru, ko ima o trok v trenu
tku posvojitve ali izročitve v 
rejništvo od šest do dvanajst 
let, ne bo pravica staršev do 
izrednega porodniškega do
pusta omejena na otrokovo 
osmo leto starosti, ampak bo 
veljala v prvih treh letih po o- 
trokovem vstopu v novo dru
žino.

8. Pravica očeta in mate
re. Tako v zvezi z neobvez
nim  porodniškim  dopustom  
kot v zvezi z dopustom  zara
di otrokove bolezni novi za
kon odpravlja načelo, po ka
terem bi lahko oče zaprosil 
za dopust, samo če je mati

dejstvo, da so vodilne tržaške 
organizacije trgovcev, indu- 
strijcev in obrtnikov medse 
polnopravno sprejele sloven
ske gospodarstvenike (SDGZ 
in KZ) kot pomemben člen go
spodarske celote.

Zaradi spremenjenih za
konskih kriterijev se je  Slo-

odvisna delavka. Ta pravica 
namreč pristoja očetu tudi v 
primeru, ko materi ne pristo
ja ali zato, ker ni zaposlena 
ali zato, ker izvaja samosto
jen poklic.

9. Dejanske družinske sku
pnosti. Zakon št. 53/2000 ve
dno govori o "očetih", "mate
rah" in "starših" kot o subjek
tih, katerim pristajajo pravi
ce v zvezi s porodniškim i do
pusti, kar pomeni, da zakon
ska zveza ni pogoj za koriste
nje teh pravic. Gre za im p li
citno priznanje dejanskih dru
žinskih jeder, kateremu se pri
družuje še izrecno priznanje 
v zvezi z dopustom  za pose
bne dogodke in vzroke, o ka
terem smo pisali v prejšnji šte
vilk i in po katerem imata de
lavec oz. delavka vsako leto 
pravico do tridnevnega pla
čanega dopusta v prim eru 
smrti ali dokum entirane bo
lezni zakonca, sorodnika do 
druge stopnje in tudi sobiva
jočega partnerja.

10. Sobotno leto. Zakon št. 
53 vsebuje tud i nekaj d o lo 
čil v zvezi s splošnim  delav
skim pravom , ki se tore j ne 
tičejo vprašanja materinstva. 
Najzanimivejša je brez dvo
ma določba, ki priznava de
lavcem, ki so vsaj pet let že 
zaposleni pri istem javnem 
ali zasebnem delodajalcu, 
pravico, da zaprosijo za za
časno prekin itev delovnega 
razm erja zaradi form acije , 
in sicer za obdobje, ki ne sme 
presegati enajst mesecev (ne
prekin jen ih  ali porazdelje
nih) v celotni ž ivljen jski de
lovni dobi. Delodajalec ima 
pravico, da zaradi organiza
cijskih razlogov prošnje ne 
sprejme ali njeno uresniči
tev zakasni. V obdobju  pre
k in itve zaradi fo rm acije  je 
delavcu zagotovljeno de lo
vno mesto, nima pa pravice 
do plače in ima možnost, da 
to  obdobje odkupi za social
no zavarovanje.
-■ KONEC

vensko deželno gospodarsko 
združenje pravočasno začelo 
dogovarjati z drugimi sorod
nimi združenji obrtnikov, tr
govcev, industrijcev in kme
tovalcev, da bi lahko maksi
malno koristilo najširše oblike 
povezovanja za pridobitev la
stnega zastopnika v novem 
zborničnem vodstvu.

Spremenjene politične raz
mere na Tržaškem, a tudi po
litika odpiranja in sodelova
nja Združenja z vsemi, javni
mi in zasebnimi dejavniki (u- 
pravami, ustanovami, stano
vskimi združenji in sindikati), 
so doprinesle v zadnjih letih 
do bolj tvornega in stvarnega 
sprejemanja slovenske orga
nizacije s strani ostalih insti
tucionalnih sogovornikov.

Resno in dosledno sindikal
no delo, spodbujanje posa
meznih in skupinskih inicia
tiv za razvoj lokalnega gospo
darstva (konzorciji, obrtne 
cone, promocija v trgovini in 
gostinstvu, skupni nastopi v 
tu jin i itd.) so nedvomno pri
spevali k uveljavitvi ugleda or
ganizacije v širšem prostoru. 
O m enim o soudeležbo SDGZ 
v odboru Trieste City Club in 
pri Trieste Futura. Ne nazadnje, 
izkušnja skupne koordinacije 
vseh združenj krajevnih ma
lih in srednjih podjetij v okvi
ru PIT (Piccola impresa Trieste), 
ki jo  vodi predsednik Združe
nja Marino Pečenik, vsi ti fak
torji so botrovali, da so skoro 
vsa tržaška stanovska združe
nja dobila skupni jezik in p ri
stala na skupno imenovanje 
zastopnikov v novo vodstvo 
trgovinske zbornice.

Kar je še pomenljivo, je, da 
je pri vseh zavezništvih sou
deleženo SDGZ, saj včlanjuje 
malodane vse gospodarske 
kategorije in poklice. Sloven
ska organizacija je bila med 
glavnimi pobudniki in akterji 
te skupne akcije.

Združenja trgovcev (Conf- 
com m ercio, Confesercenti, 
SDGZ, Associazione Autono- 
ma in Si.Nal.Gi - sindikat pro
dajalcev časopisov), obrtn i
kov (Confartigianato, CNA, 
SDGZ), industrijcev (Confin- 
dustria) in kmetov (Kmečka 
zveza) se bodo skupaj pote
govala za 5 zastopnikov v tr 
govini, 2 v obrti, 3 v industriji, 
3 za prevozništvo in špediter- 
stvo, 2 za sektor storitev za 
podjetja, za 1 v turizm u, 1 za 
kmetijstvo itd. Povezava slo
venskega z ostalimi združenji 
se bo lahko posebno obresto
vala v trgovini, obrti, v prevo
zništvu in špediterstvu ter pri 
storitvah za podjetja. Iz skup
nih dogovorov so izostale, za
radi raznih nesoglasij, neka
tere organizacije, npr. združe
nje špediterjev in Zveza nepo-

DAVORIN DEVETAK

srednih obdelovalcev, ki včla
njuje tudi slovenske kmete. 
Ta zveza se je predstavila sa
m ostojno v povezavi z Zdru
ženjem ribogojcev in školj- 
karjev.

Sedaj so na vrsti pregledi 
prispelih listin in dokumenta
cije, na osnovi katerih bo de
žela evidentirala organizacije, 
ki imajo pravico do zastop
nikov, ki bodo sestavljali novi 
22-članski svet trgovinske 
zbornice. V tem bodo poleg na
štetih kategorij sedeli še po en 
predstavnik bank, zavaroval
nic, zadrug, sindikatov zapo
slenih ter združenj potrošni
kov. Novi svet bo iz svojih vrst 
izvolil izvršni odbor in nove
ga predsednika.

V vsej povojni dobi ni bilo 
v vodstvu trgovinske zborni
ce v Trstu nobenega predsta
vnika lokalnega slovenskega 
gospodarstva, z edino izjemo 
predstavnika Kmečke zveze, 
ki je zastopal izključno kme
te. Kljub pomembnemu do
prinosu za celotno tržaško go
spodarstvo, ki so ga prispeva
la, denimo, naša zunanja trgo
vina, naše banke, a tudi osta
le tradicionalne dejavnosti, 
nam tega uradni Trst ni hotel 
nikoli priznati.

Sedaj, ko so začeli padati 
razni zidovi in pregrade tudi 
pri nas, je na dlani realna mož
nost, da bo končno lahko se
del v krmilni sobi tržaške zbor
nice tudi eden ali več zastop
nikov Združenja. Ta bo sood
ločal o imenu novega pred
sednika in bo lahko sledil u- 
pravljanju ustanove, ki je med 
najpomembnejšimi v krajev
ni stvarnosti, saj razpolaga z 
obsežnimi finančnimi sredstvi 
in drugim i zadolžitvami.

Trgovinska zbornica je bila 
doslej premalo pozorna do 
potreb operaterjev izven me
sta tudi zato, ker so pri raznih 
izbirah pogosto prevladovali 
ali bili poudarjeni samo inte
resi mesta oz. vladujoče obla
sti, ki je bila skoraj vedno ma
čehovska do teritorija. V koli
kor bo res potrjen v novem 
vodstvu tudi eden ali več za
stopnikov Združenja, se bo ta 
gotovo angažiral, da ne bo 
več temu tako in da se bodo 
odslej namenile dotacije in fi
nancirale pobude uravnove
šeno na celem pokrajinskem 
teritoriju, tako za zdrave in 
perspektivne gospodarske 
pobude kot tudi za ogrožene 
in oškodovane dejavnosti.

Pričakovati je, da bo skup
ni nastop stanovskih organi
zacij res odprl novo stran v 
tržaškem in širšem čezmej
nem območju, ki bo sicer u- 
glašena še z drugim i spod
budnim i znaki sodelovanja in 
odpiranja tukajšnje stvarno
sti, ki je bila več desetletij vse 
preveč zadrta in zazrta vase 
ter nezgodovinsko skregana 
z drugimi bližjim i okolji, tako 
v smeri vzhoda kot severa.

P R O R A Č U N  O B Č I N E  N O V A  G O R I C A

PRISPEVKI IN OBLJUBE 
O POMOČI

ITA L IJA N SK O  PR A VO

N O V  ZAKON O  
PORODNIŠKIH  
D O PU S TIH  (3)
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KNJIŽNI KOT

ZA LEPŠI 
D O M  IN 
OKOLJE

PLAVANJE

Feng šui v praksi je naslov 
knjige o kitajski umetnosti ob
likovanja, urejanja in snova
nja okolja, v katerem živimo. 
Knjiga je izšla pri Založbi M la
dinska knjiga in je  prevod us
pešn ice  A ng leža  S im ona 
Brovvna, ki je postal tudi vod
ja centra za svetovanje, kako 
s pomočjo feng šuija polepša
ti življenje. Delo je v slovenšči
no prevedla Vera Čertalič.

Izraz feng šui pomeni v ki
tajskem jeziku veter in vodo; 
pod tem pojmom poznamo 
med arhitekti in oblikovalci že 
uveljavljeno vedo in način, ka
ko dom, stanovanje, zgradbe 
in okolje, v katerem živimo, 
uredimo tako, da bomo žive
li v  skladju z naravo in sami s 
seboj, dosegli srečo, uspeh, 
zdravje in bogastvo. Gre za 
starodavno kitajsko znanje in 
umetnost sobivanja z okoljem 
in s samim seboj. Znano je 
namreč, da okolje zelo vpli- 
ya na človeka, ki v njem živi, 
in prav tako zgradba, v kateri 
si uredi svoj dom. Da ne bo 
kdo mislil, da gre za eno no
vih potegavščin ali kako new  
age filozofijo, govori že poda
tek, da se načel feng šuija d r
žijo danes vsi veliki arhitekti; 
tudi sloviti Renzo Piano se 
mu je privadil. Vedno bolj se 
ta filozofija in veda uveljavlja
ta tudi na Zahodu, saj se m o
rajo, recimo, v Nemčiji arhi
tekti držati načel feng šuija pri 
načrtovanju dom ala vsake 
zgradbe. Da je s stvarjo m o
goče tudi dobro zaslužiti, pri
čajo podatki, ki govorijo  o 
tem, kako ponujajo izveden
ci feng šuija nasvete velikim  
blagovnicam in zaračunajo 
svoje usluge po učinku nara
ščanja prodaje v njih.

Velika knjiga o urejanju sta
novanja pa je priročnik M la
dinske knjige, ki jo  je  iz nem
škega izvirnika v slovenščino 
prevedel Jože Pleše; gre za us
pešen poizkus, kako se lahko 
na preprost in slikovit način 
človeku pomaga, da najde 
svoje videnje na ureditev svo
jega stanovanja. Bralec bo v 
knjigi našel niz rešitev za bolj
šo in njemu primernejšo ure
ditev doma. Knjiga je prepro
sto in zgovorno urejena, saj 
velike fotografije dopolnjujejo 
kratki in jasni teksti, ki bralcu 
ponujajo preproste rešitve. 
Podnaslov knjige \eKako lah
ko vse prostore lepo uredimo 
in kar najbolje izrabimo, in tu 
tiči zajec, saj ponuja knjiga vr
sto inteligentnih rešitev, na 
katere sami ne pomislimo, ko 
se znajdemo pred dilemo, ka
ko spremeniti ali osmisliti ne
ki prostor v hiši. O dlika knji
ge je tudi ta, da ne ponuja ne
mogoče dragih in luksuznih 
rešitev, ki so jih  polne revije s 
tovrstno tematiko, kjer bralec 
najde samo taka stanovanja 
in take hiše, ki jih lahko gleda 
le z daljnogledom ali pa v ho- 
ollywoodskih film ih ali pa be
re o njih v rumenem tisku, ker 
so samo za bogataše. Bralec 
bo v priročniku gotovo našel 
kaj zase, pa naj bo šlo samo 
za nasvete glede barv v sta
novanju ali pa ureditve kopal
nice ali podstrešja.
— ■ JUP

LJUBLJANSKA U N I O N  
OLIMPIJA IZTRŽILA  
O D L O Č IL N I  DVOBOJ

ERIK DOLHAR

“M islil sem, da im am o v 
Barceloni zvesto in fanatično 
občinstvo, vendar me je  to, 
kar smo doživeli v Ljubljani, 
fasciniralo," je  po ljubljanski 
veličastni zmagi Uniona O- 
lim pije dejal trener FC Barce
lone A ito Garica Reneses. S 
čestitkami na račun Ljubljan
čanov je nadaljeval: “Tokrat 
so igrali še bolj čvrsto kot v 
Barceloni in nas nadskakali 
pod obročema. Ne, da smo 
bili slabi, temveč je O lim pija  
igrala kot v transu in s po
m očjo občinstva zasluženo 
zmagala. Za tretjo tekmo (30. 
marca ob 20.30, op. p.) n i
mamo veliko rezerv, upam 
le, da nam bo občinstvo po
magalo k zmagi tako, kot je 
Ljubljančanom," je  po tek
mi razložil Reneses časnikar
ki tamkajšnje televizijske po
staje.

Podobno kot trener tudi 
španski kolegi niso b ili pre
več optim ističn i pred tre tjo  
tekmo.

Eden od njih je dejal: "To 
je ena najboljših evropskih 
ekip, in če sem odkrit, si v 
dvoboju z Unionom O lim p i
jo  ne zaslužimo napredova
nja na zaključni turnir. Saj 
ste videli trenerja, bil je  pov
sem brez moči; in če Gold- 
w ire ne bi zadel tiste never
jetne tro jke na prvi tekm i, bi 
verjetno zdaj pripravljal tekst 
za njegovo zamenjavo."

Barcelona od osamosvoji
tve Slovenije v Ljubljani še ni 
zmagala, v dosedanjih dveh 
tekmah četrtfinala oziroma v 
80 minutah igre je  vodila le 
nekaj m inut, zato njen pesi
m izem ni odveč. "Ce Barce
lone ne bi ščitili sodniki, bi 
bili zdaj verjetno že na»final 
fouru«, vendar nič za to. Za

Pred tretjo tekmo 
je trener Barcelone 
Aito Garica Reneses 
menil, da nimajo veliko 
rezerv, strateg Olimpije  
Zmago Sagadin pa je 
prepričan, da so lahko 
še boljši, kot so bili 
v četrtek, 23. marca, 
ko so v Hali Tivoli 
v Ljubljani povsem 
nadigrali Katalonce.

tretjo tekm o se bomo še bolj 
pripravili, popravili nekaj de
tajlov in odigrali z m islijo, da 
nimamo kaj izgubiti. Barce
lona je še vedno favorit, saj 
ima prednost domače dvo
rane, vendar pa ji ob enako
vrednem sojenju ne bi dal 
veliko možnosti za uspeh," je 
povedal Zmago Sagadin, ki 
je  ponosen na svoje varo
vance, saj so igrali hrabro, ra
zum no in odločno.

Nerazumljiva je bila le po
teza gladalca, ki je  sredi d ru 
gega polčasa vrgel na parket 
polno pločevinko piva, ki je 
za las zgrešila sodnika Caz- 
zara iz Italije. "Res škoda, da 
nam gledalec pokvari vse sla
vje. Njegova poteza nas bo 
stala najmanj 50.000 to la r
jev, vendar težava ni denar, 
ampak zaupanje mednarod
ne košarkarske zveze FIBA. 
Do zdaj nam za klopjo go
stov ni b ilo treba postavljati 
zaščitnih ograd, bom o vide
li, kako bo po tem  inciden
tu," je dejal d irekto r kluba 
Rado Lorbek in poudaril, da 
bo na tre tji tekm i komisar 
FIBA Lubomir Kotleba, glav
ni sekretar FIBA, ki ne bi smel 
dovoliti takšne sodniške sra
mote kot na dosedanjih dveh 
tekmah.

SLOVENSKI PLAVALCI IZ 
DEVINA ODLIČNI!

Plavalci društva Adria iz Tr
žiča so se izvrstno odrezali na 
deželnem prvenstvu začetni
kov v Tržiču. Na zmagovalne 
stopničke so stopili kar 29- 
krat!

Takšnega uspeha najmlaj
ših domačih plavalcev verjet
no nista pričakovala niti tre
nerja Adrie Davide Zara in En- 
rico Saba: sedem zlatih od li
čij, dvanajst srebrnih in de
set bronastih! Natržiški stra
ni italijanskega dnevnika je v 
petek, 24. marca, pod šest- 
stolpčnim naslovom objav
ljena tudi slika neoporečnega 
protagonista prvenstva. To je 
še rosno mladi in obetavni 
Devinčan RokZaccaria, ki je 
pobral kar tri zlate medalje! 
Najboljši je bil med začetniki 
z odličnim  časom 5.09.5 na 
400 metrov prosto, na 200 
metrov prosto ter na 100 me-

trov-metuljček. V tej discipli
ni je prehitel klubska sopla- 
valca Davida Perica in Ales- 
sandra Petralio. Peric je bil 
drugi tudi na 100 metrov pr
sno in na 50 metrov m etulj
ček. Adriin i dečki (Petralia- 
Peric-Zaccaria-Cardinale) so 
stopili na zmagovalni oder tu
di s štafeto 4 x 50 metrov pro
sto. Zlata kolajna jim  je ušla 
le za desetinki sekunde. Ista 
deška štafeta je osvojila še bro
nasto odličje na 4x50 metrov 
mešano.

Med začetnicami B gre za
beležiti tud i odličen uspeh 
najmlajših, med katerimi je 
prednjačila tudi druga mlada 
Devinčanka, Lea Ušaj.

Kot smo napovedali v prej
šnji številki, tokrat objavljamo 
tudi vesele športne vesti o od
ličnem plavalcu iz Devina, o 
Matjažu Zaccarii, ki seje m i

nuli konec tedna udeležil z 
deželno reprezentanco med
narodnega mladinskega m i
tinga v Tridentu. Pred časom 
je Matjaž v Imperii plaval od
lično, saj je za celo sekundo 
izboljšal svoj osebni rekord in 
si tako več kot upravičeno 
priboril mesto v reprezentan
ci. Na Tridentinskem je na sto 
metrov hrbtno osvojil odlično
12. mesto, kar je za mladega 
plavalca kluba Adria iz Tržiča 
več kot uspeh, saj je bila v 
Tridentu zbrana izjemno m o
čna evropska konkurenca 
mladih plavalcev. Konec ted
na pa bo na vrsti absolutno 
deželno prvenstvo, ki se ga 
bodo poleg Matjaža Zacca- 
rie udeležili še naslednji obe
tavni slovenski plavalci: N i
kole Collovati, Vlasta Ušaj in 
Saša Radetti.

O D L IČ N I  SAHISTI Z 
VRHA SV. M IHAELA

Da so slovenski šahisti v 
naši deželi zelo cenjeni in tudi 
uveljavljeni, smo že vedeli.

Tokrat pa prihaja vesela 
novica, ki govori o tem, da se 
tudi v  prihodnje ne bo bati za 
kakovost slovenskega šaha 
pri nas, saj so mladi sloven
ski šahisti na nedavnem med- 
pokrajinskem  šolskem p r
venstvu dosegli zavid ljive  
rezultate: na tekmovanju, ki 
se gaje udeležilo deset osnov
nih šol, so namreč odnesli pr
vo mesto šahisti osnovne šole 
z Vrha sv. Mihaela, medtem 
ko je med petnajstimi nižjim i 
srednjim i šolami šahovska 
ekipa šole Ivan Trinko iz D o
berdoba ponovila uspeh Vr
hovcev. Najmlajši šahisti z Vr

ha sv. M ihaela so nasprotni
kom v petih ekipnih dvobojih 
prepustili samo pol točke, kar 
je neverjeten uspeh, zmagali 
so namreč v vseh dvobojih.

Šahovsko ekipo so sestav
ljali Andrej Drozgič in Jurij, 
Manuel ter Robert Devetak. 
Druga ekipa z Vrha sv. M iha
ela, ki so jo  sestavljali M arti
na Drozgič, Martin Devetak 
in Julijan Černič, pa je bila na 
koncu osma. Odlično so se 
odrezali tudi nekdanji učenci 
osnovne šole z Vrha, ki sedaj 
obiskujejo prvi razred sred
nje šole Trinko v Doberdobu 
in so v postavi: Danilo Bizjak, 
Manuel Vižintin, Matija Cotič 
ter Ivan Černič; dosegli so štiri 
zmage in en remi, kar je  po

menilo končno prvo mesto. 
Za kroniko povejmo še to, da 
je ženska ekipa šole O ton 
Zupančič iz Trsta, ki so jo  se
stavljale Veronika Žerjal, Tjaša 
Oblak, Barbara Vidmar in Va
lentina Oblak, dosegla drugo 
mesto med ženskimi ekipami 
in so se deklice tako uvrstile 
na deželno tekmovanje. Naj
mlajša udeleženka turnirja pa 
je bila Tjaša Oblak, ki je pri še
stih letih več kot šahovski o- 
bet zamejstva. Izjemno mla
da ekipa liceja France Preše
ren iz Trsta, ki so jo  sestavljali 
Matteo Di Mai, Marko Deško, 
Matija Vidmar in M itja Oblak, 
pa je zasedla končno peto 
mesto med desetimi ekipami.

M ladim  šahistom naj gre
do naše iskrene čestitke. Že
lim o jim  veliko lepih trenut
kov za črnobelim i polji tudi v 
prihodnje!

FORMULA 1

FERRARI DRUGIČ!
V nedeljo, 26. t.m., je  bila 

v Sao Paolu v Braziliji druga 
dirka za svetovno avtom obil
sko prvenstvo v formuli 1. Tu
di tokrat so se veselili zmago
slavja v taboru italijanskega 
moštva Ferrari, saj je prem o
čno slavil gotovo najboljši dir
kač formule 1, nemški as M i
chael Schumacher, ki sedaj 
tudi vodi na skupni lestvici po 
prvih dveh dirkah z dvema 
zmagama in 20 točkami.

Rdeči Ferrarijev bolid je 
dosegel s to  zmago odlično 
pozicijo za nadaljevanje pr
venstva, ki se bo v začetku 
aprila nadaljevalo v Italiji. Glav
ni poraženec druge dirke je 
svetovni prvakF1 Mikka Hak- 
kinen, ki je tudi tokrat odsto
pil zaradi okvare motorja. Ja
sno je, da je še preuranjeno 
pisati o tem, kako sedaj Fer
rarijev voznik premočno vo
di, ker manjka do konca pr
venstva še ogrom no dirk, a

dejstvo je, da je Ferrarijevo 
moštvo letos dokazalo, kako 
so čez poletje uspeli v Mara- 
nellu dati svojim bolidom ti
sto gotovost in hitrost, ki ju 
lansko leto niso imeli. Če k te
mu dodamo še Schumacher
jevo pregovorno drznost in 
hladnost, uspehi ne morejo iz
ostati. Ferrarijevim navijačem 
je malce zazvonilo v glavi, da 
tudi pri letošnjem avtom obi
lu le ni vse tako v redu, kot se 
vsem vetrovom govori, ko je 
na nedeljski d irk i odstopil 
drugi dirkač rdečega moštva 
Rubens Barichello. Izdal ga je 
motor. Odveč je tudi pisanje, 
daje Italija dobesedno pono
rela ob zadnji Ferrarijevi zma
gi, saj se ve, da je Ferrari v Ita
liji največji bog športa; ko 
njegovi dirkači posegajo po 
lovorikah, ita lijanski navijači 
pozabijo celo na vseprisotni 
"calcio", ki normalnemu člo
veku sicer že moli iz oči.

Druga novica iz Sao Paola 
je dejstvo, da je  mednarodna 
komisija skvalificirala drugo
uvrščenega Davida Coulthar- 
da iz moštva McLaren-Mer- 
cedes zaradi nepravilno po
stavljenih krilc na bolidu. Ta
ko je na drugem mestu pri
stal Benettonov voznik Gian- 
carlo Fisichella, na tretjem pa 
Heinz Harald Frentzen v Jor
danovem vozilu.

Dne 9. aprila bo zato na 
Veliki nagradi San Marina v 
Imoli več kot samo napeto, saj 
bi v primeru ponovne Schu
macherjeve zmage v Merce
desovem moštvu marsikomu 
v glavi že predirljivo piskal 
pravi potresni alarm in jim  ne 
bi več samo zvonilo, kot jim  
pretresljivo zvoni sedaj.

ZUT

O D B O J K A

P O M E M B N A  
Z M A G A  
DEKLET  
OL Y M P IE

Preteklo soboto so dekle
ta Olympie zmagala na doma
čih tleh v Gorici s 3-0 proti 
ekipi La Colorpea Gonars.

Trener O lympie Castegna- 
ro je  v začetno postavo po
slal igralke Gruden, Princi L. 
in S., Lendaro, Corsi in Čer
nič M .; tako formacijo je v bi
stvu obdržal do konca. Kot 
libero je igrala Mary Trapuz- 
zano. Prva dva seta sta bila do 
konca izenačena, naša dekle
ta pa so v končnici s koncen
trirano igro prevladala (25- 
19; 25-21). V tretjem  setu so 
nasprotnice docela popusti
le in v celem setu dosegle le 
8 točk, tako da so imele do
mačinke prosto pot do zma
ge. Lepo število točk (21) je  
v tekm i naredila Annalisa 
Lendaro.

OBČNI  ZBOR GORIŠKIH 
PLANINCEV

1 M H

S POLNO  
PARO V N O V O  

SEZONO

Prejšnji četrtek je bi! v mali 
dvorani Kulturnega doma v 
Gorici 52. redni občni zbor 
Slovenskega p lan inskega 
društva Gorica. Člani so na
polnili dvorano in pozorno 
poslušali poročila. Dosedanji 
predsednik M iran Čotar je 
ocenil delovanje v prejšnji 
sezoni. SPDG se lahko ponaša 
z razvejanim programom, v 
katerem lahko vsakdo najde 
pobudo, ki mu najbolj odgo
varja, od družinskega izleta 
do zahtevne ture ali ne pre
več težavnega pohoda v gore. 
Letošnja sezona pa bo za go- 
riške planince povsem zahtev
na, saj m orajo meseca junija 
organizirati 29. srečanje pla
nincev na Plešivem. Po po
zdravih gostov in poročilih sek
cij so člani izvolili novi odbor.
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ZADNJA STRAN

P R E D S E D N I Š K E  V O L I T V E  V  RU SIJ I

PUTIN ZMAGOVALEC
Za predsednika Ruske fe

deracije je  bil v nedeljo, 26. 
t.m ., izvoljen Vladim ir Putin, 
ki ga je  bil Boris Jelcin konec 
lanskega leta iznenada do 
ločil za vršilca predsedniških 
dolžnosti, m edtem ko se je 
sam um aknil iz javnega ž iv 
ljenja. 47-letni polkovnik var
nostne obveščevalne služ
be je  prejel nad 52% glasov, 
m edtem ko je  njegov glavni 
tekm ec, kom unist Genadij 
Žiganov, zbral 29% glasov. 
Putin ima torej absolutno ve
čino glasov in so zato ožje 
volitve (t.i. balotaža) nepo

trebne. N jegov mandat bo 
trajal štiri leta. Po ruski usta
vi ima predsednik široka po
oblastila, med katerimi je tre
ba predvsem omeniti imeno
vanje ministrskega predsed
nika in mnogih m in istrov ter 
vrhov vojske.

V Ruski federaciji, ki se 
razteza na ogrom ni površini 
1 7 m ilijonov  kvadratnih k i
lom etrov, je  b ilo  v  nedeljo, 
26. t.m ., za predsedniške vo
litve 107 m ilijonov voliln ih u- 
pravičencev. Prebivalcev pa 
je  167 m ilijonov.

P O L I T I K A  V  ITALIJ I

Z M E D A  ŠKODUJE 
T U D I  N A M

Italijo je v zadnjih dneh za
jel val stavk, ki so povzročile 
velike težave v letalskem in 
železniškem prometu. Zanje 
je  značilno, da jih  proglašajo 
manjše veje sindikalnih o r
ganizacij, učinek teh stavk 
pa je  precejšen, a ne priza
deva delodajalcev, tem več 
dejansko le koristnike javnih 
storitev, v našem prim eru  
potnike. Zadeva že meji na 
paradoks, ker je  že več časa 
v razpravi v rim skem  parla
mentu zakonski predlog, ki 
naj uredi stavkovno pravico 
delavcev in uslužbencev tis 

tih  podjetij, ki opravljajo jav
ne s to ritve , kam or sod ita  
predvsem železniški in letal
ski prom et. Parlament pa do 
zdaj ne m ore doseči kom 
prom isa med raznim i stali
šči, tako da ostaja tako važno 
vprašanje nerešeno.

Italijanska notranja po liti
ka se sicer vedno bolj razvija 
v  znamenju deželnih volitev 
16. aprila in referendum ov 
21. maja. Sredi prihodnjega 
meseca bodo v  vseh 15 deže
lah z navadnim statutom (Fur- 
lanija-Julijska krajina kot o- 
stale štiri dežele so izvzete,

ker imajo posebne statute) iz
vo lili predsednike in deželne 
poslance. Prvič bodo volitve 
potekale po novih predpisih, 
ki med drugim  predvideva
jo, da se predsednik deželne 
vlade izvoli neposredno.

Prava zmeda pa nastaja 
pred referendum i 21. maja. 
Vnela se je  namreč b itka na 
nož za ali p ro ti proporčne- 
mu volilnem u sistemu. V tej 
zvezi prihaja do zavestnih 
ali samo slučajnih volilnih za
vezništev med političn im i si
lam i, ki so drugače na po
polnom a nasprotnih po litič 
nih bregovih. O č itno  je, da 
ta zmeda n ikakor ne koristi 
rednem u zakonoda jnem u 
delu, med drugim  zaščiti na
ših m anjšinskih pravic.

PREJELI S M O

ZAŠČITNI  
ZAKON:  
ČAKATI ALI 
NASTOPITI
Obravnavanje zaščitnega 

zakona je  spet odloženo na 
čas po  volitvah 16. aprila! A li 
pa celo ad kalendas Graecas 
- to  je  ob sv. N ikoli? Vse naše 
glavne komponente civilne in 
politične družbe - krovni or
ganizaciji SSO inSKCZ ter stran
ka Slovenska skupnost - so iz
razile "globoko, hudo razoča
ranje zaupanja'' (glej izjavi SSO 
in  SSk ter poročilo  o  27. kon
gresu SKGZ v i l .  štev. Novega 
glasa, 23. marca).

"Tako odlašanje" - piše Ja
nez Povše v svojem članku v 
isti številki NG - “v nas krepi ne
prijetne občutke nemoči." Kaj 
sedaj napraviti? A li naj velja, 
kar izjavi predsednik SSO Ser
gij Pahor, da “najhujše pa je, ker 
zdaj ne vemo, kaj narediti s 
svojim  razočaranim zaupa
njem in ker bom o prisiljeni ča
kati do  vo litev?" A li pa naj 
velja, kakor m eni tajnik SSk 
Andrej Berdon, da “ta trenutek 
resnice zahteva resno prever
janje nadaljnje po litike  celo
tne narodne skupnosti... pa 
tud i seči p o  odločnejših sred
stvih političnega nastopanja, 
kot so m nožične protestne  
manifestacije in odpiranje na
šega vprašanja na mednarod
n i ravnP'?

Mislim , da ima prav Ber
don: samo čakati je  izguba ča
sa, ravnanje p o  reku "potrplje
nje je  božja mast' naj ne velja, 
je  preveč lagoden zaključek. 
Quousque tandem ne pom e
ni, da naj se čaka, pač pa, da 
naj se stopi v akcijo. Obe kro
vni organizaciji naj nastopita 
skupaj, in  če je  le mogoče, 
skupno s Slovensko skupno
stjo. Ta skupni nastop je  treba 
iskati. Sodelovanje SSO-SKGZ 
sloni na načelu konsenza, to 
pa ne sme pom en iti stagna
cije, če eden od  dveh partner
jev  reče ne; drugi partner je  
samostojen in stori, kar se m u  
zdi, da je  prav. O d  nas je  odvi
sno, ali bom o pohlevni ali bo
m o molčali in samo z grenko
bo ugotavljali, da “so nas ime
li za norca". A li se bom o zado
voljili samo s tem, da nam o- 
stanejo zagotovljene finančne 
podpore in da bom o “upravlja
l i  ta finančna sredstva.

Treba se je  sestati, se dogo
voriti za nekaj primernega in 
odločnejšega, tako do Italije 
kot njena manjšina, pa tudi 
do Slovenije. Slovenija se m o
ra ukvarjati z našim manjšin
skim vprašanjem, mora poka
zati interes in skrb za našo 
manjšino v Italiji in  mora Ita
liji sporočiti, da je  ona kot ma
tična država tista, k i skrbi za 
svojo manjšino in si prizade
va in zahteva, da se ta manjši
na zakonsko zaščiti.
■...........—  MK

PRISELJENCI 
V ITALIJI
Po podatkih Statističnega 

urada za priseljence, ki jih  je  
pred kratkim  objavila Karitas 
iz Rima, povzemamo pa jih  iz 
Vestnika Družbe sv. Vincenca 
Pavelskega za Lacij (februar- 
marec 2000) je 31. decembra 
lani živelo v Italiji 1.490.000 
uradno registriranih priseljen
cev. Na podlagi prošenj za re
dno oz. zakonito bivanje, vlo
ženih do konca leta 1988, je 
n jihov odsto tek v  letu 1999 
narastel za 19%. Glede na šte
vilo Italijanov znaša njihov od
stotek 25%. Italija je tako četr
ta država EZ po številu prise
ljencev (za Nemčijo, Francijo 
in Veliko Britanijo). Naraslo je 
predvsem število priseljencev 
iz Vzhodne Evrope (Albanija, 
Jugoslavija, Romunija) te r iz 
Kitajske in Nigerije. Največ 
p rise ljencev je  iz M aroka  
(174.324), Albanije (137.748) 
in Filipinov (72.595). Lombar
dija je  dežela z največ prise
ljenci (316.400), sledi ji Lacij 
(263.207; Rim z 240.000 pri
seljenci je  glavno mesto le- 
teh). Devet tujcev na deset bi
va v Italiji zaradi dela ali so
rodstvenih vezi. Daje oznaka 
"priseljenec=zločinec" zm ot
na in krivična, navaja rimska 
Karitas, da je med zakonito bi
vajočim i priseljenci šest sod
nih kazenskih prijav na 100 o- 
seb, dočim je takih prijav med 
Italijani devet na sto.

Novo pri
Goriški Mohorjevi 
družbi
A v to r  kn j ig e  je  

sa lez i jansk i  

d u h o v n ik  in 

te o lo g , ki že d ese t 

le t s l užbu je  na 

Tržaškem 

V tej  kn j ig i  

razmiš l jan j  

načen ja  v rs to  

vp rašan j ,  ki od  

ve d n o  z a pos lu je jo  

d u h o v n o  

ra d o v e d n e g a  in 

d o j e m l j i v e g a  

č loveka .  Sl i karka 

Jasna M e rk u  je  

k n j ig o  o p r e m i l a  

in i lust r i ra la.

Zvone Štrubelj

ALI JE BOG OČE IN MATI?

(

Zvone Strubelj

ALI JE B O G  
OČE IN MATI?

V p o č a s tite v  

d e v e td e s e t le tn ic e  

ro js tva  

p r i l j u b l j e n e  

g o riš k e  pesn ice  

L ju b ke  Šorl i  je  

p r i G o rišk i 

M o h o r je v i d r u ž b i  

izšel i t a l i j ansk i  

p re v o d  c ik lusa 

pesm i K riž e v  p o t ,  

za ka te re g a  

je  p o sk rb e la  

M a r ija  Kacin 

S p r e m n o  besedo  

je  nap isal  

M a r i j a n  Brecel j .
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Š rn ti

Ljubka Šorli

V IA  CRUCIS
I lus t r i ra l  Franko Žer ja l

G O R I Š K A  M 0 II 0 R J E V A


